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نماینده ویژه روس��یه در امور افغانستان گفت: تعدادی از 
نیروهای ویژه سابق افغانستان در اوکراین به خدمت گرفته 
شده اند. در ماه مارس یک منبع آگاه به اسوتنیک گفت که 
آمریکا در تدارک اعزام سربازان سابق ارتش افغانستان به 
اوکراین است. ضمیر کابلوف، نماینده ویژه روسیه در امور 
افغانستان گفت: بعضی از این نیروهای ویژه به عضویت 
داعش درآمده و در داعش و س��وریه می جنگند. به نظرم 
این قابل پیش بینی بوده و تکرار سناریوی عراق است که 
به ظهور داعش منجر شد. بعضی دیگر از آن ها هم ظاهرا 
با وعده پول مواجه ش��ده و مزدور نظامی می شوند، زیرا 
باید مخارج زندگی شان را تامین کنند، پس به نازی های 
اوکراینی می پیوندند. اما طالبان در این اتفاق هیچ نقشی 
ن��دارد. او به نقل از هیئت قزاقس��تان در کنفرانس اخیر 
افغانستان که در ازبکس��تان برگزار شد، گفت که حدود 
۱۱۰ هزار س��رباز ویژه س��ابق افغانس��تان از این کشور 
گریخته و در انتظار کس��ب اجازه ورود به آمریکا هستند. 
کابلوف گفت: ظاهرا کسی قرار نیست به آن ها اجازه دهد 

و این رفتار گس��تاخانه و بی ادبانه آمریکایی هاست. این 
دیپلمات روس گفت، طالبان تضمین کرده است که اجازه 
ندهد شبه نظامیان یا تروریست ها به اوکراین اعزام شوند. 
او در پاسخ به این سوال که آیا مسکو در این باره با طالبان 
تم��اس گرفته، گفت: آن ها تضمی��ن کرده اند که در حد 
توان خود، اجازه این کار را ندهند. آن ها دروغ نمی گویند. 
کابلوف همچنین گفت: روس��یه نمی خواهد حدود صد 
هواپیما و هلیکوپتر که س��ال گذشته نظامیان افغانستان 
با آن ها به ازبکس��تان و تاجیکستان گریختند به دست 
اوکراین بیفتد. کابلوف در ادامه افزود: برای ما مهم است 
که آن هلیکوپترها و هواپیماهایی که به خاک ازبکستان و 
تاجیکستان رسیدند، زمانی که رهبران نظامی و نظامیان 
افغان فرار کردند و دهها بالگ��رد و هواپیما را ربودند، به 
اوکراین برسند: حدود 6۰ بالگرد و هواپیما به تاجیکستان 
و ح��دود 4۰- 5۰ بالگرد و هواپیما به ازبکس��تان ربوده 
شدند«. وی تصریح کرد: هیچ دلیلی برای طرح موضوع 
لغو تحریم ها علیه طالبان در ش��ورای امنیت وجود ندارد. 

آنه��ا باید به وعده های خود عمل ک��رده و دولت فراگیر 
تش��کیل دهند. کابلوف به خبرگزاری اسپوتنیک گفت: 
آمریکایی ه��ا و همدستانش��ان با این مس��ائل از طالبان 
سیاه نمایی می کنند. واضح است که طالبان می خواهند 
به رس��میت شناخته شوند، زیرا از نظر اخلاقی و سیاسی 
خوب است. اما برای این، و برای اینکه روسیه یا چین به 
س��ادگی این موضوع را مطرح کنند، طالبان باید رهبری 
قومی-سیاس��ی فراگیر را ارائه دهن��د. بدون آن، ما هیچ 
دلیلی نداریم. وی تاکید کرد: ما برخلاف منافقین غرب، 
موضوع تحصیل دخت��ران را در اولویت قرار نمی دهیم، 
زیرا بر اس��اس ای��ن منطق حرکت می کنی��م که وقتی 
رهبری نماینده مردم باشد، تصمیمات عادی می گیرد نه 
فقط برای تحصیل، بلکه برای کار کردن، تا زنان افغان 
بتوانند به عنوان یک انسان زندگی کنند. به همین دلیل 
است که ما از اصلی ترین چیزی که حل سایر مشکلات 
از آن نتیجه می شود شروع می کنیم، ما به رهبری پایدار 

و قابل پیش بینی نیاز داریم.

نیروهایویژهارتشپیشینافغانستاندراوکراینمیجنگند
مسکو:

آمریکایی که یک روز به دنبال باز کردن پیچ و مهره های برنامه هسته ای ایران و غنی 
س��ازی صفر بود نه تنها موفق به این کار نش��د، بلکه روند غنی س��ازی در ایران بعد از 
خ��روج آمریکا از برجام ش��تاب قابل توجهی یافت که م��ورد اذعان همگان قرار گرفته 
است. ساعات پایانی روز دوشنبه ۲4 مرداد ماه پاسخ و ملاحظات ایران به ابتکارهای اخیر 
»انریکه مورا« معاون مسؤول سیاست خارجی اتحادیه اروپا در مذاکرات اخیر وین برای 
اتحادیه اروپا ارسال شد و قبل از آن هم حسین امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه عنوان 
کرد که اگر آمریکا انعطاف لازم را داشته باشد در روزهای آینده به نقطه توافق می رسیم. 
حال این رفت و آمد پیام ها در این روزها، چه به توافق منجر ش��ود چه نش��ود، باید این 
نکته را یادآور شد که راهبردهایی که آمریکا در این سال ها در قبال برنامه هسته ای ایران 
دنبال می کرد ناکام مانده و آرزوهای دولتمردان کاخ س��فید بر باد رفته اس��ت؛ از تلاش 
برای توقف غنی س��ازی در ایران و به اصطلاح غنی س��ازی صفر و آنچه باراک اوباما 
رئیس جمهور پیشین آمریکا گفته بود باز کردن پیچ و مهره های برنامه هسته ای ایران 
تا فش��ار حداکثری. آنچنان که وندی ش��رمن معاون وزیر خارجه آمریکا در مصاحبه ای 
به این موضوع اذعان کرد که واش��نگتن پیش از آغاز مذاکرات برجام به دنبال تعطیل 
کردن کل برنامه غنی سازی ایران بوده است، ولی باراک اوباما به این نتیجه رسیده که 
نمی توان دانش��ی که ایجاد شده را پس گرفت. پس از آنکه دونالد ترامپ رئیس جمهور 
آمریکا در ۱۸ اردیبهشت ۱۳۹۷ به صورت یکجانبه از توافق برجام خارج شد و علیرغم 
آنکه طرف های برجامی برای تامین منافع اقتصادی ایران از برجام متعهد شدند و به این 
تعهدات هم پایبند نبودند، جمهوری اسلامی ایران پس از یک سال صبر راهبردی، پنج 
گام را در راستای کاهش تعهدات برجامی برداشت. در این مدت نه تنها غنی سازی ایران 
متوقف نشد، بلکه روند غنی سازی در ایران شتاب بیشتری هم گرفت. حتی در این میان 
ایران نه تنها اقدام به غنی س��ازی ۲۰ درصد کرد بلکه غنی س��ازی 6۰ درصد را نیز به 
مرحله اجرا درآورد. البته ناگفته نماند که همه فعالیت های هسته ای ایران آنگونه که بارها 
نیز در گزارش های آژانس بین المللی انرژی اتمی به آن اذعان شده از جمله غنی سازی و 
... در چارچوب حقوق هسته ای ایران تحت معاهده عدم اشاعه صورت گرفته و در راستای 
تعهدات پادمانی ایران انجام ش��ده است. براساس گزارش خرداد ماه سال جاری آژانس 
بین المللی انرژی اتمی اورانیوم غنی  ش��ده ایران به ۱۸ برابر حد مجاز در برجام رس��یده 
اس��ت. در گزارش آژانس بین المللی انرژی اتمی آمده است که تا ۱5 ماه مه ۲۰۲۲ )۲5 
اردیبهشت( بر آورد می شود که ذخیره اورانیوم غنی سازی شده ایران به ۳۸۰۹.۳ کیلوگرم 
رسیده باشد. آژانس بین المللی انرژی اتمی در مرداد ماه سال جاری نیز در گزارشی اعلام 
کرد که ایران فرآیند نصب س��ه آبشار از سانتریفیوژهای IR-6 در کارخانه غنی سازی 
نطنز را به اتمام رسانده است. پیش از آن بهروز کمالوندی سخنگوی سازمان انرژی اتمی 
در گفت وگویی تلویزیونی از دستور صادره برای راه اندازی انواع ماشین های سانتریفیوژ از 
جمله IR۱ و ماشین های پیشرفته از جمله ماشین IR6 خبر داده بود. روند افزایش میزان 
غنی سازی و راه اندازی ماشین های جدید پس از طرح دو فوریتی مجلس شورای اسلامی 
شتاب گرفت. روز چهارشنبه ۱۲ آذر ماه ۱۳۹۹ طرح دوفوریتی »اقدام راهبردی برای لغو 
تحریم ها و صیانت از منافع ملت ایران« در مجلس ش��ورای اس��لامی اصلاح و توسط 
شورای نگهبان تایید شد. براساس ماده یک این قانون و در راستای تأمین شروط نه گانه 
مقام معظم رهبری در خصوص توافق هسته ای، سازمان انرژی اتمی ایران موظف شد 
بلافاصله پس از تصویب این قانون، جهت مصارف صلح آمیز نسبت به تولید اورانیوم با 
غنای ۲۰ درصد اقدام و سالانه به میزان حداقل ۱۲۰ کیلوگرم آن را در داخل کشور ذخیره 
کند. همچنین این سازمان موظف شد نیاز کشور برای مصارف صلح آمیز اورانیوم با غنای 
بالای ۲۰ درصد را به طور کامل و بدون تأخیر تأمین کند. در ماده ۳ این قانون نیز آمده 
بود: برای تحقق هدف مندرج در ماده ۲۹، سازمان انرژی اتمی ایران مکلف است حداکثر 
ظرف مدت س��ه ماه پس از تصویب این قانون عملیات نصب، تزریق گاز، غنی سازی و 
ذخیره سازی مواد را تا درجه غنای مورد نیاز، با حداقل یک هزار دستگاه ماشین های نسل 
دوم پیشرفته )IR۲m( آغاز کند و همچنین در همین بازه زمانی، عملیات غنی سازی و 

تحقیق و توسعه با ماشین های نسل ششم )IR6( را با حداقل ۱64 ماشین از این نوع آغاز 
کرده و آن را ظرف مدت یک سال پس از تصویب این قانون به یک هزار دستگاه ماشین 
توسعه بدهد. به گزارش فارس، پیشرفت های ایران در حوزه هسته ای واکنش هایی را به 
همراه داشت، حتی ترامپ اخیرا در یک سخنرانی ادعا کرد: »حکومت ایران اکنون بیش 
از هر زمان دیگری به بمب اتمی نزدیک ش��ده اس��ت؛ اگر تا حالا یکی نداشته باشد!«. 
البته این ادعای بی اساس در حالی مطرح شده که جمهوری اسلامی ایران بارها تاکید 
کرده که سلاح هسته ای در راهبرد نظامی و دفاعی اش جایگاهی ندارد و آژانس هم در 
حال راستی آزمایی این فعالیت ها است. در این میان شاهد خرابکاری هایی از سوی رژیم 
صهیونیستی در تأسیسات هسته ای ایران بودیم، ولی این اقدامات نیز نتیجه ای به همراه 
نداشته است. در همین خصوص شورای آتلانتیک اواخر خرداد ماه سال جاری در گزارشی 
نوشت: »اسرائیل همچنان موضع سوال برانگیز خود درباره »غنی سازی صفر« در قبال 
ایران را حفظ کرده، در حالی که به برنامه جایگزین غیرواقعی تکیه کرده اس��ت. ادامه 
تحریم های اقتصادی، عملیات مخفیانه مختلف و تهدید برای بمباران تاسیسات هسته ای 
ایران، نه برنامه هس��ته ای این کشور را متوقف کرد و نه رفتارش را و جای تردید بسیار 
است که این موضوع در آینده نیز با موفقیت همراه شود«. در این گزارش همچنین آمده 
است: »حتی اگر تاسیسات هسته ای ایران فردا به صورت معجزه آسایی ناپدید شود، ایران 
قادر خواهد بود که طی چند ماه آنها را بازس��ازی کند چون که دانش فنی آن در کشور 
وجود دارد. در نهایت، استراتژی هزاران جراحت اسرائیل در یک به اصطلاح »جنگ بین 
جنگ ها« در مورد مس��ائل منطقه ای نیز به کار گرفته شده است. با این وجود حملات 
اسرائیل در سوریه و لبنان نه وضعیت ایران را تغییر داده و نه حزب الله لبنان را تضعیف 
کرده اس��ت«. در همین خصوص نیز سه کش��ور اروپایی عضو برجام ۱۷ خرداد ماه در 
بیانیه ای عنوان کردند: »ما از ادامه پیشروی هسته ای که مدیرکل در این گزارش مستند 
کرده، عمیقا نگران هستیم. در نتیجه فعالیت های هسته ای ایران که برای سه سال است 
که در تضاد با برجام بوده، هم اکنون برنامه هسته ایش بیش از هر زمان دیگری در گذشته 
پیشروی داشته است. این موضوع در حال تهدید امنیت بین المللی بوده و خطر تضعیف 
رژیم عدم اشاعه جهانی را به همراه دارد. انباشته شدن هشدار آمیز مواد غنی سازی شده 
به خصوص اورانیوم بسیار غنی شده تا غنای 6۰ درصد و اورانیوم غنی شده تا ۲۰ درصد، 
دلیلی برای نگرانی زیاد است. این موضوع زمان گریزی که ایران برای نخستین سلاح 
هسته ای نیاز دارد را کاهش داده و عدم اعتماد درباره مقاصد ایران را تشدید می بخشد. 
بخش��ی از این ذخایر به اهداف غنی شده و تحت تابش قرار گرفته تبدیل شده که این 
موضوع، بازگش��ت به برجام را پیچیده تر کرده است. هیچکدام از این فعالیت ها، توجیه 
غیرنظامی معتبری در ایران ندارد«. از سوی دیگر سیاست فشار حداکثری که در دوران 
دونالد ترامپ در پیش گرفته ش��د و اعمال تحریم های متعدد هم نتوانست آمریکا را به 
اهداف مورد نظرش در قبال ایران رهنمون کند. تا جایی که خود مقامات آمریکایی نیز به 
شکست این سیاست اعتراف کردند. در این خصوص »کریس مورفی« نماینده مجلس 
س��نای آمریکا اوایل فروردین ماه س��الجاری عنوان کرد: »تحریم های فشار حداکثری 
]علیه ایران[ کارساز نبود. خرابکاری و ترور کارساز نبود. جنگ با ایران هم کارساز نخواهد 
بود. دیپلماسی تنها راه عملی در قبال ایران است که زمان گریز هسته ای این کشور را 
افزایش داده اس��ت.« جان بولتون مشاور امنیت ملی پیشین آمریکا نیز بهمن ماه سال 
گذشته در اظهاراتی گفت: »دولت بایدن طی یک سال گذشته برای اینکه این توافق را 
احیا کنند خودش را ذلیل کرده و پشت سر هم امتیاز داده است. این اصرار برای دوباره 
سرپا کردن این توافق، وسواس گونه بوده و من فکر می کنم از این جهت می توان گفت 
که آنها حاضرند تقریباً هر کاری بکنند تا توافق احیا شود.« حتی اخیرا نیز »جوزپ بورل« 
مسؤول سیاست خارجی اتحادیه اروپا این موضوع را مورد تأکید قرار داد و چهارم مرداد 
ماه در مقاله ای در روزنامه فایننشال تایمز نوشت که فشار حداکثری شکست خورده است. 
فشار حداکثری واشنگتن اگرچه مشکلاتی را برای اقتصادی ایران به بار آورد اما نتوانست 

ایستادگی ایران را دچار خلل کند. 

واشنگتن به گوشه رینگ افتاد
آرزوهای بر باد رفته آمریکا؛

رئی��س جمهور ب��ا تاکید بر ض��رورت پیش بینی همه 
تمهیدات و زیرس��اخت های لازم ب��رای حضور زائران 
اربعین، از دستگاه های ذیربط خواست با استفاده از همه 
ظرفیت مردمی در این مس��یر فعال باشند. به گزارش 
»عصر ایرانیان«، حجت الاسلام سید ابراهیم رئیسی 
در جلس��ه امروز هیأت دولت با گرامیداش��ت س��الروز 
بازگش��ت آزادگان س��رافراز به میهن اس��لامی گفت: 
آزادگان نماد مقاومت، صبر، اس��تقامت و ایس��تادگی 
مل��ت ایران هس��تند و برای کش��ور در س��خت ترین 
روزه��ا افتخار آفریدند. رئیس جمهور قدردانی و تبیین 
رش��ادت های آزادگان برای مردم و نسل جوان کشور 
را ضروری برش��مرد و تاکید کرد: کس��انی که در اوج 
غربت و س��ختی پیام امام و انقلاب اس��لامی را حفظ 
کردند از آرمان های اسلامی عدول نکردند، قهرمانان 

واقعی ملت هس��تند. وی همچنین بر ضرورت استفاده 
از ظرفیت ه��ای مردم��ی در اجتم��اع عظی��م مردمی 
اربعین تاکید کرد و افزود: همه دس��تگاه های دولتی به 
وظایف خود در تسهیل گری حضور مردم با همه توان 
عمل کنند و س��تادهای مردمی را یاریگر خود بدانند. 
رئیس��ی با تاکید بر ضرورت پیش بینی همه تمهیدات 
لازم برای برگ��زاری هر چه باش��کوه تر آئین اربعین، 
افزود: لازم اس��ت همه دس��تگاه ها به صورت جهادی 
چه در بعُ��د رایزنی های دیپلماتیک با کش��ور عراق و 
چه در تأمین زیرس��اخت های لازم، در زمینه تس��هیل 
زیارت اربعین برای زائران فعال باش��ند. رئیس جمهور 
همچنین به اس��تانداری ها مأموریت داد تا با حمایت از 
گروه ه��ای مردمی و جهادی در اس��تان ها، از ظرفیت 
عظیم این گروه ها در برگزاری راهپیمایی اربعین بهره 

ببرند. پیگیری مصوبات سفرهای استانی، محور بعدیِ 
س��خنان رئیس جمهور در جلس��ه هی��أت دولت بود. 
آیت الله رئیس��ی با اش��اره به پایان دور اول سفرهای 
اس��تانی، پیگیری و اجرای مصوبات این سفرها را گام 
مکمل در تحقق اهداف س��فرها دانس��ت و از معاون 
اجرایی رئیس جمهور، رئیس س��ازمان برنامه و بودجه 
و وزیر کش��ور خواست بر روند اجرایی کردن مصوبات 
س��فرهای استانی به دقت نظارت کنند. رئیس جمهور 
در بخش دیگری از این جلسه پس از استماع گزارشی 
درباره س��رانه مصرف پروتئین در کش��ور، تنوع س��بد 
مصرف پروتئین کش��ور را یک ضرورت دانس��ت و با 
توجه به ظرفیت آبزی پروری در جنوب و شمال کشور 
از وزیر جهادکشاورزی خواس��ت موانع افزایش سرانه 

مصرف آبزیان را از سفره مردم برطرف کند.

منابع خبری تایید کردند جریان صدر در جلس��ه ای که 
به دعوت الکاظمی تش��کیل شده و برای گفتگو احزاب 
است، شرکت نکرد. نشست س��ران گروه های سیاسی 
عراق که به منظ��ور گفتگو و رایزنی جهت حل بحران 
سیاس��ی در این کش��ور و به دعوت مصطفی الکاظمی 
صورت گرفته، در دفتر نخست وزیری آغاز شد. براساس 
گزارش المیادین،  جریان صدر اعلام کرده است که در 

این نشس��ت ش��رکت نخواهد کرد. عدم حضور جریان 
صدر در این جلسه نش��ان می دهد که این جریان تنها 
راه حل را انحلال پارلم��ان و انتخابات زودهنگام تلقی 
می کن��د و از موضع خود در این مس��ئله کوتاه نمی آید. 
این درحالی اس��ت که همزمان با آغاز نشست رهبران 
سیاس��ی عراق دادگاه فدرال این کش��ور اعلام کرد که 
جلسه بررس��ی درخواست انحلال پارلمان این کشور از 

سوی جریان الصدر به سی ام ماه میلادی جاری موکول 
شده اس��ت. عراق این روز ها شاهد تظاهرات و تحصن 
طرفداران »سید مقتدی الصدر« از یک طرف و حامیان 
چارچوب هماهنگی ش��یعیان از سوی دیگر است. قرار 
بود حامیان جریان صدر ش��نبه پی��ش رو نیز تظاهرات 
گس��ترده ای داشته باشند، اما رهبر این جریان، دیروز از 

تعویق در برگزاری این تظاهرات خبر داد.

رئیسجمهور:
همهدستگاههادربرگزاریباشکوهراهپیماییاربعینفعالباشند

»جریانصدر«برایبرونرفتعراقازبحرانسیاسیحاضربهگفتگونشد

صفحه2

توافقهستهایدرصورت
تامینمنافعملتدر

دسترساست

نایبرئیسکمیسیونامنیتملیمجلس:

نوبتتصمیمگیریطرفمقابلبهخصوص
آمریکاییهاست

مجلسبرایحفظمنافعملتسختگیرانه
عملمیکند

منافعپلتفرمهابانظارت
ساترابهترحفظمیشود

ورزش��ينایب رئیس کمیسیون فرهنگی مجلس؛ فره��ن��گ��ي   اجتماع����ي   اقتص����ادی   سي��اس��ي  
سال س��يزدهم  پنج ش��نبه 27 مرداد 1401  20 محرم 1444 
18 آگوس��ت 2022     ش��ماره 3626   8 صفحه    3000 تومان
V o l . 1 3 N o 3 6 2 6 T h u A u g u s t 2 0 2 2

صفحه6

صفحه6

صفحه2

صفحه3

در ط��رح اختیارات و وظایف قابل توجهی برای رئیس 
کل، معاون نظارتی و هیات عالی بانک مرکزی و هیات 
انتظامی بانک ها برای برخورد با بانک های ناس��الم در 
نظر گرفته شده به طوری که هیات عالی بانک مرکزی 

این اختیار را دارد که بانک ناسالم را منحل کند...

بانکهایناسالم
نقرهداغمیشوند

با تصويب طرح قانون بانک مرکزی؛

5 برنام��ه مهم دول��ت برای افزای��ش تولید کالاهای 
اساسی به خوبی پیش رفت به طوری که امسال خرید 
تضمینی گندم نس��بت به س��ال گذشته ۳ میلیون تن 
رشد کرد.به گزارش فارس، برنامه دولت سیزدهم برای 

افزایش تولید گندم در سال جاری به خوبی...

اقدامات  دولت برای افزایش 
تولید محصولات اساسی

صادراتمرکباتایران
برایاولینباربهچین

خريد تضمينی گندم  3 ميليون تن افزايش يافت؛

رئیسکمیسیونامنیتملیمجلس:

هنوزتایکتوافق
خوبفاصلهداریم

سهبهشتي:آنکهغیبتنکند،آنکهغضبنکند،آنکهحسادتنورزد.امامصادق)ع(
سرمقاله

یادداشت

دولتبایدگزارشرفع
تحریمهارابهمجلسارائهکند

ابوالفضل عموئی  ���
سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست 

خارجی مجلس
مجلس شورای اسلامی 
جلس��ه ای غیرعلن��ی با 
اف��راد دخیل در موضوع 
هس��ته ای  مذاک��رات 
داشت، علی شمخانی دبیر شورای عالی 
امنیت ملی، حسین امیرعبداللهیان وزیر 
ام��ور خارجه، عل��ی باق��ری رئیس تیم 
مذاکره کننده، همچنین محمد اسلامی 
رئی��س س��ازمان انرژی اتم��ی و بهروز 
کمالوندی در جلس��ه نمایندگان حضور 
یافتند. در ابتدای جلسه، شمخانی درباره 
روند مذاکرات گزارش��ی ارائه کرد، تاکید 
اصل��ی وی ای��ن ب��ود که قان��ون اقدام 
راهبردی مجلس مهم و اساس��ی است 
و در پیش��برد منافع ملی تاثیرگذار بوده 

است، از این جهت ادامه...
ادامه در صفحه ���2

دولتبهدنبالتوافقیقیمتی
است؛نهتوافقبههرقیمتی

مجتبی ذوالنوری  ���
عض�و کمیس�یون امنیت ملی و سیاس�ت 

خارجی مجلس
با توجه به اشِ��رافی که 
وین  مذاکرات  به سطح 
دارم، تواف��ق جدید اگر 
اتفاق بیفتد بس��یاری از 
نگرانی ها، قصور و تقصیرها برطرف شده 
اس��ت یعنی امتیازاتی که در دولت جدید 
ممکن اس��ت در این ای��ام در وین اتفاق 
بیفتد بسیار قوی تر از امتیازات مذاکرات 
آقای عراقچی اس��ت ک��ه در فروردین، 
اردیبهش��ت و خ��رداد ماه س��ال ۱4۰۰ 
انجام شد. چند نکته دغدغه ماست و اگر 
آمریکایی ها رعای��ت و منصفانه برخورد 
کنند و ضعف هایی که در پیشنهاد بورل 
ب��وده و ب��ه ایران و آمریکا داده ش��ده و 
ایران گفته آنها را رفع کنند، توافق امضا 

می شود. طرف مقابل ما...
ادامه در صفحه ���2
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ايران و جهان

سوئددربخشانرژیبهشرایطاقتصاد
جنگیرسیدهاست

نخست وزیر س��وئد امروز در سخنانی اعلام 
کرد: اس��تکهلم در بخش انرژی به ش��رایط 
اقتص��اد جنگی رس��یده اس��ت. ب��ه گزارش 
خبرگزاری مهر به نقل از خبرگزاری رویترز، 
»ماگدالنا اندرسون« نخست وزیر سوئد امروز 
چهارش��نبه در سخنانی اعلام کرد: در بخش 
انرژی به شرایط اقتصاد جنگی رسیده ایم. ما 
در بخش انرژی در موقعیتی هستیم که شبیه 
اقتصاد دوران جنگ است. قیمت برق و گاز تا 
حدی افزایش یافته که قبلًا آن را ندیده بودیم. 
نخست وزیر سوئد در این خصوص ادامه داد: 
تولید برق سوئد تحت س��یطه نیروگاه های 
برق آبی و هس��ته  ای قرار دارد که مجموعاً 
ح��دود ۷5 درصد ب��رق را تولید می  کنند؛ اما 
قیم��ت  ها در بازارهای ب��رق اروپا تعیین می  
ش��ود و به سطوح بی سابقه ای افزایش یافته 
است. »ماگدالنا اندرسون« در آستانه برگزاری 
انتخابات سراسری در کشورش وعده داد که 
دولت وی قص��د دارد نزدیک به 6۰ میلیارد 
ک��رون )5.۸ میلی��ارد دلار( به عن��وان یارانه 
انرژی به مهار فشارهای ناشی از هزینه های 
فزاینده انرژی بر ش��رکت ها و خانواده های 
این کشور اختصاص دهد. وی در ادامه اضافه 
ک��رد که قانون مرتبط با این موضوع حداکثر 
تا اواس��ط ماه نوامبر س��ال ج��اری میلادی 
تصویب خواهد ش��د و شهروندان این کشور 
هم در همه پرس��ی ۱۱ س��پتامبر در این باره 

اظهارنظر خواهند کرد.

فرماندهناوگاندریایسیاهروسیهدر
کریمهبرکنارشد

رس��انه ه��ای از برکن��اری فرمان��ده ناوگان 
دری��ای س��یاه روس��یه در کریم��ه خبر می 
دهند. ش��بکه تلویزیونی الجزی��ره به نقل از 
خبرگزاری ریانوس��تی هعم اکنون با انتش��ار 
خب��ری فوری اع��لام کرد: فرمان��ده ناوگان 
دریای س��یاه روسیه در کریمه برکنار شد. به 
گزارش خبرگزاری رویترز، روسیه فرماندهی 
ناوگان دریای س��یاه را پس از وقوع حوادث 
اخیر در منطقه کریمه برکنار کرده اس��ت. بر 
اس��اس گزارش رویت��رز، در صورتی که این 
خبر صحت داش��ته باش��د، برکناری »ایگور 
از اهمی��ت   )Igor Ozipov( آزیپ��وف« 
ویژه ای برخوردار خواهد بود. این در حالیست 
که رس��انه ها ۱۸ مرداد ماه از وقوع انفجاری 
مهیب نزدیک پایگاه نظامی روسیه در کریمه 
خبر دادند.۳ ش��اهد محلی اعلام کرده بودند 
که صدای چندین انفجار ش��دید را ش��نیده 
ان��د و دود س��یاهی را دیده  اند که از س��مت 
پایگاه هوایی ارتش روسیه در »نووفدوریوکا« 
)Novofedorivka( واقع در غرب کریمه 
به هوا برخاس��ته است. »اولگ کریوچکوف« 
)Oleg Kryuchkov( یکی از دستیاران 
رئی��س منطقه کریمه در ای��ن باره گفته بود: 
م��ا تأیید می  کنیم که انفجارهایی در منطقه 

»نووفدوریوکا« رخ داده است.

ضرورتحمایتازاسرایفلسطینیدر
زندانهایرژیمصهیونیستی

فعالان فلس��طینی از طرف های رس��می و 
مردمی خواستار حمایت از اسرای دربند رژیم 
صهیونیستی در جریان نبرد با مدیریت زندان 
ها شدند. به گزارش العهد، فعالان فلسطینی از 
طرف های رسمی و مردمی خواستار حمایت 
و پشتیبانی از اسرای دربند رژیم صهیونیستی 
در جری��ان نبرد با مدیریت زندان ها ش��دند. 
ب��ر همین اس��اس، »ثامر س��باعنه« فعال و 
نویسنده فلس��طینی خواستار خیزش مردمی 
و رس��می در حمایت از اسرای دربند زندانی 
های رژیم صهیونیستی شد و گفت: مدیریت 
زندان های این رژیم به توافق خود با جنبش 
اسیر فلسطینی پایبند نبوده است و باید به این 
کارکشنی واکنش نشان داد. وی با بیان اینکه 
مدیریت زندان های رژیم تل آویو، اس��یران 
فلسطینی را مدام از سلول و زندانی به زندان 
دیگر منتق��ل می کند، افزود: جنبش اس��یر 
به اس��را اعلام کرده اس��ت که آماده ورود به 
نبرد راهبردی از ابتدای ماه آینده در راستای 
توقف اقدامات ظالمانه مسئولان صهیونیست 
اس��ت. این فع��ال فلس��طینی از طرف های 
مردمی و رس��می خواس��ت که اجازه ندهند 
رژی��م صهیونیس��تی از ش��رایط و درد و رنج 
اس��را برای تبلیغات انتخاباتی س��وء استفاده 
کند. همچنین »امنیه الطویل« س��خنگوی 
مرکز مطالعات اسرای فلسطین تاکید کرد که 
تشدید مبارزات اسیران با مدیریت زندان های 
رژیم صهیونیستی بعد از تصمیمات مدیریت 
زندان ها به مجازات و نقض حقوق آنها، حق 

طبیعی و مسلم اسرا است. 

احیایدریاچهارومیهجزبامشارکت
محوریمردمامکانپذیرنیست

مع��اون اول رئی��س جمهور با بی��ان اینکه 
احی��ای دریاچه ارومیه جز با فعال ش��دن و 
مشارکت محوری مردم امکان پذیر نیست، 
گفت: هرگونه تصمیم گیری برای احیا باید 
با درنظر گرفتن معیشت مردم برنامه ریزی 
ش��ود. به گزارش »عصر ایرانیان«، جلس��ه 
کارگروه نج��ات دریاچه ارومیه به ریاس��ت 
محمد مخبر معاون اول رئیس جمهور برگزار 
و بر همگرایی تمام ارکان دولت و مشارکت 
مردم ب��رای احیای این دریاچه تأکید ش��د. 
مخبر در این جلسه که با حضور وزرای نیرو 
و جهاد کش��اورزی، رئیس سازمان حفاظت 
محیط زیست، سخنگوی دولت، استانداران 
آذربایج��ان غرب��ی و ش��رقی و مس��ئولان 
دس��تگاه های مربوطه برگزار ش��د، با تأکید 
بر اینکه احیای دریاچه ارومیه جز طرح های 
جدی و اساسی دولت سیزدهم است، تصریح 
کرد: احیای این دریاچه جز با فعال ش��دن و 
مشارکت محوری مردم امکان پذیر نیست و 
باید تمام ظرفیت ها برای آگاه س��ازی مردم 
به کار گرفته شود. معاون اول رئیس جمهور 
بر ضرورت تأمی��ن اعتبارات لازم طرح های 
نیمه تمام با پیش��رفت فیزیک��ی بالای ۹5 
درص��د در زمینه احیای دریاچه ارومیه تأکید 
کرد و گفت: وزارت نیرو باید ظرف دو هفته 
آینده یک آسیب شناسی جدی در خصوص 
وضعیت اقدامات انجام شده و مصوبات ستاد 
احیای دریاچه ارومیه در س��ال های گذشته 

انجام دهد.

یکتروریستبادامنهفعالیت
فرامرزیدستگیرشد

وزارت اطلاع��ات اع��لام ک��رد: یک��ی از 
پرسابقه ترین و خطرناک ترین تروریست ها 
ب��ا دامن��ه ای عملیات تروریس��تی فرامرزی 
دس��تگیر و به زندان منتقل شد. به گزارش 
»عص��ر ایرانیان«، وزارت اطلاعات با صدور 
اطلاعیه ای اعلام کرد: به اس��تحضار ملت 
ش��ریف ایران می رس��اند با توفیقات الهی و 
مجاهدت ه��ای فداکارانه و هوش��مندانه ی 
س��ربازان گمنام امام زمان )عج الله( یکی از 
پرس��ابقه ترین و خطرناک ترین تروریست ها 
ب��ا دامن��ه ای عملیات تروریس��تی فرامرزی 
دستگیر و به زندان منتقل شد. این اطلاعیه 
تاکید کرد: بر مبنای رهگیری های اطلاعاتی 
چند س��اله، این عنصر جنایت پیشه، سوابق 
فعالیت ه��ای تروریس��تی در چهار کش��ور 
منطق��ه را دارد و در مقط��ع اوج بح��ران 
س��وریه، با حضور در آن کشور به عضویت 
گروهک ه��ای تکفیری-تروریس��تی درآمد 
و هم��راه ب��ا آنها در ش��هرهای حلب، حماه 
و ادل��ب به اعم��ال جنایتکارانه و ش��یطانی 
پرداخته اس��ت. این عضو حلقه ی تروریسم 
فرامرزی که متخصص س��لاح های سنگین 
نیز می باش��د، پس از شکس��ت تکفیری ها 
از مدافع��ان پرافتخار حرم و محدود ش��دن 
حوزه ی »ترکتازی« آنها در س��وریه، پایگاه 
فعالیت های تروریس��تی خود را به دو کشور 
پیرامونی جمهوری اس��لامی ایران منتقل و 
ب��ه یکی دیگر از گروهک های تروریس��ت، 
جنایت پیش��ه و ضد وحدت امت اس��لامی 
پیوس��ت و به اقدامات خرابکارانه خود علیه 
ملت س��رافراز ایران و تمامیت ارضی کشور 

ادامه داد.

هنوزتایکتوافقخوبفاصلهداریم
رئیس کمیس��یون امنیت ملی مجلس گفت: 
تأکید مجلس آن اس��ت ک��ه انتفاع اقتصادی 
به مردم در مذاکرات لحاظ ش��ود و ما هنوز تا 
یک توافق خوب فاصله داریم.وحید جلال زاده 
در گفتگو با »عصر ایرانیان« با اشاره به اینکه 
امروز مجلس یک جلسه غیرعلنی بسیار مهم 
در مورد روند مذاکرات هسته ای داشت، گفت: 
این جلسه بسیار متفاوت و چالشی بود و مباحث 
و نقدهای بس��یار مهمی از سوی نمایندگان 
مجلس شورای اسلامی مطرح شد. وی بیان 
کرد: برای نمایندگان مجلس انتفاع اقتصادی 
مردم مهم اس��ت و حتماً باید این موضوع در 
مذاکرات لحاظ ش��ود. در سال ۹۹ قانون اقدام 
راهبردی برای لغو تحریم ها و صیانت از حقوق 
ملت ایران را تصویب شد که نقشه راه کشور 
برای رفع تحریم ها و انتفاع اقتصادی اس��ت. 
رئیس کمیسیون امنتی ملی و سیاست خارجی 
مجلس شورای اس��لامی تصریح کرد: برای 
م��ا دولت ها خیلی تفاوتی ندارند و تأکید ما بر 
این است که حتماً باید در مذاکرات منافع ملی 
تأمین ش��ود. نماینده مردم ارومیه در مجلس 
شورای اسلامی خاطرنشان کرد: گزارش هایی 
که از س��وی شمخانی، امیرعبداللهیان و علی 
باقری به نمایندگان ارائه ش��د ناظر به آخرین 
پیوستی بود که طرف مقابل به ایران ارائه کرده 
بود و م��وارد و ایراداتی ک��ه درباره تحریم ها، 
تضمین ها و حوزه پادمانی وجود داشت، در این 
جلسه مورد بحث و بررسی قرار گرفت. جلال 
زاده اظهار داش��ت: ما همچنان با یک توافق 
خ��وب فاصله داریم اما اگر منافع کش��ورمان 

تأمین شود ایران آماده است.

اخبار

یک عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارج��ی مجلس گفت که تب��ادل زندانیان 
بین ایران و آمریکا کاملا طبیعی است و امر 
بعیدی نیست به ویژه اینکه در طول مذاکرات 
ایران به صورت غیر مس��تقیم و با واس��طه 
مذاکره با آمریکایی ها داشته و پیام هایی رد و 
بدل شده است.محمود عباس زاده مشکینی 

در گفت وگو با »عصر ایرانیان« درباره اینکه 
آیا قرار اس��ت زندانیان بی��ن ایران و آمریکا 
تبادل ش��وند؟ گفت: اختصاصا نمی دانم که 
قرار است تبادل زندانیان بین ایران و آمریکا 
صورت گیرد اما در روابط بین الملل این امری 
مرسوم است و غیر طبیعی نیست که چند نفر 
زندانی بین دو کشور مبادله شوند.وی مجددا 

درباره اینکه آیا این تبادل زندانیان بین ایران 
و آمریکا است؟ گفت: معمولا همه کشورها 
با هم تبادل زندانیان دارند. ایران و آمریکا دو 
کشور هستند که متقابلا زندانی هایی دارند. 
از طرف دیگر در حاش��یه مذاکرات یک نوع 
مذاکره غیر مستقیم و با واسطه با آمریکایی ها 
داش��تیم، پس بعید نیس��ت و طبیعی است.

عباس زاده افزود: البته اینکه اختصاصا بدانم 
قرار اس��ت تبادل زندانی بین ایران و آمریکا 
صورت گیرد و چند نفر هستند و چه زمانی 
انجام می شود را اطلاعی ندارم اما بطور کلی 
تبادل زندانیان طبیعی است به ویژه با توجه به 
اینکه در طول مذاکرات یک نوع گفت وگوی 
غیر مستقیم و با واسطه داشتیم و پیام هایی رد 

و بدل شد. باز هم می گویم که تبادل زندانیان 
بین ایران و آمریکا کاملا طبیعی است و چیز 

بعیدی نیست.

تبادلزندانیانبینایرانوآمریکاغیرطبیعینیست
عباسزادهمشکینی:

توافقهستهایدرصورتتامینمنافعملتدردسترساست
نایبرئیسکمیسیونامنیتملیمجلس:

نایب رئیس کمیس��یون امنیت ملی مجلس با بیان اینکه جمهوری اسلامی 
ایران در کوتاه ترین زمان پاس��خ خود را داد و اکنون طرف مقابل باید نش��ان 
ده��د که حداق��ل در این بخش جدیت لازم را دارد یا خی��ر، گفت: آنها باید 
درباره یک موضوع اساسی نظر بدهند و نکته مد نظر ایران برای تأمین منافع 
ملت ایران بپذیرند. عباس مقتدای��ی در گفت وگو با »عصر ایرانیان« با ارائه 
توضیحاتی درباره نشست غیرعلنی نمایندگان با حضور حسین امیرعبداللهیان 
وزیر امور خارجه، باقری مذاکره کننده ارش��د کشور، اسلامی رئیس سازمان 
انرژی اتمی، کمالوندی س��خنگوی س��ازمان انرژی اتمی و ش��مخانی دبیر 
ش��ورای عال��ی امنیت ملی گفت: در این جلس��ه توضیحات لازم از س��وی 
مقامات دست اندرکار برجام و مذاکرات انجام شد و 5 تن از نمایندگان نیز به 
قید قرعه نظرات خود را بیان کردند که در پایان، جلسه با جمع بندی رئیس 
مجلس پایان یافت. نماینده مردم اصفهان در مجلس ش��ورای اس��لامی بر 
همین اساس تصریح کرد: باید به یک تفاهم یا همفکری در بالاترین سطح 
برس��یم که به نظر می رس��د این موضوع تا حدی در جلسه امروز انجام شد. 
البته جلس��ه دیگری نیز عصر روز گذش��ته در محل دبیرخانه ش��ورای عالی 
امنیت ملی داش��تیم که اعضای کمیس��یون امنیت ملی به اتفاق دست اندر 
کاران ذکر ش��ده حضور یافتند و مفاد نامه های رد و بدل شده و موضوعات 
مد نظر ایران مطرح ش��د. وی در ادامه با بیان اینکه نکته مهم این جلس��ات 
که در روزهای آینده نیز متوقف نخواهد ش��د، عنوان کرد: منافع ملی ایران 
در بالاترین سطح باید تأمین شود، قانون اقدام راهبردی برای لغو تحریم ها 
باید در بالاترین س��طح رعایت شود و انطباق لازم صورت گیرد. آنچه به ما 

توضیح داده شد این است که روند توافق در حال انجام بوده، مذاکرات تمام 
شده و تصمیم سیاسی ایران گرفته شده است. مقتدایی همچنین با اشاره به 
اینکه اکنون نوبت تصمیم گیری طرف مقابل به خصوص آمریکایی ها است، 
بیان داشت: آنها باید اعلام کنند که آیا بنا دارند منافع ملی ایران را به صورت 
کامل بپذیرند یا قرار است همچون گذشته پیمان شکنی و عهدشکنی کنند. 
اکنون پیام هایی که میان ما و اروپایی ها و با واسطه با آمریکایی ها رد و بدل 
شده همین است. اگر آنها تصمیم سیاسی بگیرند که ملت ایران و منافع ما را 
به طور کامل در نظر بگیرند، توافق در دسترس است اما اگر در بیان چیزی 
بگویند و در عمل کار دیگری کنند، همه مسئولیت آن برعهده طرف مقابل 

خواه��د بود. این نماینده مردم در مجلس یازده��م در ادامه با بیان اینکه در 
جلسه روز گذشته کمیسیون امنیت ملی، مفاد مورد نظر نمایندگان در اختیار 
آنها قرار گرفت و کمیسیون امنیت ملی در جریان امور است، عنوان کرد: در 
مجلس مباحثی هم مطرح شد و یکی از انتقادها درباره دسترسی به متن بود 
که اکنون در دس��ترس نمایندگان قرار دارد و حتی درباره مفاد آن در جلس��ه 
امروز صحبت شد و مورد نقد قرار گرفت. وی تصریح کرد: صراحتا می گویم 
مجلس در این زمینه س��ختگیرانه عمل می کند به این معنا که منافع ملت 
ایران باید در بالاترین سطح لحاظ شود و دلیل آن این است که طرف مقابل 
ما این روند را در گذشته طی کرده و نسبت به آن بدعهد بوده است. مقتدایی 
ادامه داد: موضوع راس��تی آزمای��ی و تحریم ها و موضوعات مرتبط دیگر به 
صورت شفاف در جلسه مطرح شد و تا زمانی که یقین نکنیم منافع ملت ایران 
تأمین می شود، بر عقیده خود پافشاری خواهیم کرد. مجلس و دولت هر دو 
به این موضوع تأکید دارند که قانون مجلس باید به نحو شایسته لحاظ شود. 
نایب رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی 
در پایان در پاس��خ به سوالی مبنی بر اینکه آمریکایی ها چه زمانی به نتیجه 
توافق پاسخ می دهند، خاطرنشان کرد: جمهوری اسلامی ایران در کوتاه ترین 
زمان پاسخ خود را داد و اکنون طرف مقابل باید نشان دهد که حداقل در این 
بخش جدیت لازم را دارد یا خیر. آنها باید درباره یک موضوع اساس��ی نظر 
بدهند و نکته مد نظر ایران برای تأمین منافع ملت ایران بپذیرند اما اگر آن را 
نپذیرفته و روال فرسایشی شدن را دنبال کنند، باید بدانند رفته رفته ماه های 

سرد اروپا فرا می رسد و ممکن است آنها بیش از همه متضرر شوند.

دولتبهدنبالتوافقیقیمتیاست؛نهتوافقبههرقیمتی

دولتبایدگزارشرفعتحریمهارابهمجلسارائهکند

ادامه از صفحه یک ���
...مس��ئول اجرای این مس��ئله اس��ت و اگر 
باش��ند، خواس��ته های  عاقل  آمریکایی ه��ا 
جمه��وری اس��لامی ای��ران ک��ه اضافی و 
فرابرجامی نیس��ت و کاملًا منطقی است را 
می پذیرند. پیش بینی ما این است که طرف 
مقاب��ل راهی غیر از تمکین ندارد و باید اجرا 
کند. همانطور که ما س��ود و هزینه، منافع و 
مض��ار و معای��ب و مزایای پذی��رش یا عدم 
پذیرش تواف��ق را بررس��ی می کنیم، طرف 
مقاب��ل هم همین کار را انج��ام می دهد. به 
امضا نرس��یدن این توافق و استنکاف طرف 
مقابل هزینه بیشتری برای آنها دارد لذا پیش 
بینی ما این اس��ت که این کار انجام خواهد 

ش��د. در روزهای اخیر س��والی از آتش زدن 
برجام شد و پیرامون ش��رایطی که برجام را 
در مجل��س آتش زدیم، توضیح دادم؛ ترامپ 
در نطق های تبلیغاتی ریاست جمهوری گفت 
»اگ��ر رأی بی��اورد برجام را پ��اره می کند«، 
مقام معظم رهبری نیز در موضعی حکیمانه 
فرمودن��د »اگر آنها برجام را پاره کنند، ما آن 
را آت��ش می زنیم.« ترامپ که رئیس جمهور 
ش��د، از برجام خ��ارج و آن را ابطال کرد به 
ی��ک معنی دیگر برجام را پ��اره کرد، طبیعتاً 
جمهوری اس��لامی می بایست تهدید خود را 
عمل��ی می کرد و ما ب��ه نمایندگی از مردم و 
اجرای فرمان مقام معظ��م رهبری برجام را 
آتش زدیم. برخلاف آنچه برخی از رس��انه ها 

منتش��ر کردند، مطلب��ی در م��ورد اینکه باز 
اگ��ر فرصتی دس��ت ده��د، برج��ام را آتش 
می زنیم، نگفتم، متاسفانه رسانه های مغرض 
برداش��ت های اش��تباه کردند. ما سه مرحله 
مذاکرات را پشت س��ر گذاشتیم، ما با برجام 
بدون تضمی��ن مخالف بودیم کما اینکه این 
مخالف��ت ما درس��ت از کار درآمد زیرا وقتی 
آمری��کا اراده کرد که از برجام خارج ش��ود، 
ای��ن کار را انج��ام داد پس دغدغه و نگرانی 
اشتباه نبود که اگر ما قراردادی امضا می کنیم 
باید تضمین داش��ته باشد. خروج ترامپ و پا 
گذاشتن روی برجام چون هیچ هزینه ای برای 
آنها نداشت به دلیل اشتباه بودن روش توافق 
گذشته بود. در دوران آقای روحانی مذاکرات 

انجام شد، اما آنچه در وین مطرح شد و متن 
موافقتنامه ای که نوشته شد، منافع ملت ایران 
را تأمین نمی ک��رد و آن خبط مجدد بود، لذا 
صحبت ش��د که تضامینی باید از طرف های 
مقابل گرفته شود که با قانون اقدام راهبردی 
انطباق داش��ته باشد و منافع ملت هم تأمین 
شود اما آقای روحانی همان زمان اعلام کرد 
که چنین روشی را پیگیری نمی کند و گفت 
ک��ه موضوع بماند برای دولت بعد. در مرحله 
س��وم یعنی در دولت فعلی، ما از دو جهت به 
مذاکرات اطمین��ان داریم؛ تیم مذاکره کننده 
نمی خواهد به هر قیمیتی توافق را انجام دهد 
بلکه دنبال توافق قیمتی است که منافع ملت 
را تأمی��ن کند، دولت هم این اراده را دارد. در 

مدتی که ترامپ از برجام خارج شد و ما قانون 
اقدام راهبردی را اجرا کردیم، به س��طحی از 
دانش فنی و توانمندی هس��ته ای رس��یدیم 
که اگر امریکایی ها بع��د از توافق جدید، آن 
را نق��ض کنند م��ا قدرت بازگش��ت پذیری 
بیش��تری داریم لذا با توجه به این دو عامل 
یعنی سلامت مسیر دولت و اراده دولت برای 
تأمی��ن منافع ملی و توانی ک��ه پیدا کردیم، 
باید محکم بیاس��تیم که حق برباد رفته مان 
را از برجام بگیریم و با همین دلیل، به دنبال 
برجامی که منافع ملت را تأمین کند، هستیم. 
اگر طرف مقاب��ل مجدد بخواهد نقض عهد 
کن��د و منافع ملت را تهدید کند، باز برجامی 

که آنها پاره کنند را ما آتش می زنیم.

ادامه از صفحه یک ���
... مس��یر حرکت هم در چارچوب حمایت از 
این قانون طراحی خواهد شد. امیرعبداللهیان 
نیز درباره مسائل کلان دیپلماتیک گزارشی 
ارائ��ه کرد و باق��ری نیز به گف��ت وگوهای 
صورت گرفته و متن پیش نویسی که تاکنون 
بخش های عمده آن تهیه ش��ده، پرداخت و 
به س��ؤالات نمایندگان پاسخ دادند. براساس 
اطلاعاتی که در جلس��ه امروز مطرح ش��د، 
نکته کلیدی این اس��ت ک��ه در مرحله فعلی 
مذاکرات، پیش��نهاداتی از سمت طرف مقابل 
در وین دریافت شده و جمهوری اسلامی نیز 
در مورد پیشنهادها که پیشنهادهای باقیمانده 
از مس��ائل باقیمانده بوده، پاس��خ آنها را ارائه 
کرده است و پاسخ مورد توجه طرف مقابل به 
جهت بررسی قرار گرفته و در حال بررسی آن 
هس��تیم که پاسخ آن را از مسیر و کانال های 
موج��ود دریاف��ت خواهیم کرد. اگر با پاس��خ 
جمهوری اس��لامی ایران موافقت شود، ما در 
آس��تانه یک توافق هستیم. با این توضیحات 
می توان تاکید کرد که ما هنوز به یک توافق 
کامل دس��ت نیافته ایم، اما در مسیر دستیابی 
به آن قرار داریم. نکته دیگر اینکه براس��اس 
گزارش��ات اعلام شده موضوع منافع ملی به 
ص��ورت خاص در این مذاکرات هس��ته ای و 
انتفاع اقتصادی خواس��ته کلیدی نمایندگان 
مجلس و دس��تور کار تیم مذاکره کننده بوده 
است. انتفاع اقتصادی به این معنی که موانعی 
که به ص��ورت غیرقانونی در تجارت خارجی 
جمهوری اسلامی ایجاد شده، برطرف شود. 

به عنوان خاص نفت جمهوری اسلامی ایران 
بدون محدودیت به فروش برسد و منابع آن 
به صورت بانکی و قانونی قابل دسترسی باشد 
تا از آن برای تأمین نیازهای کش��ور استفاده 
کنیم. همین طور اصول برنامه هس��ته ای ما 
به عنوان اس��اس برنامه که دستاورد بومی و 
صلح آمیز است، حفظ شود. نهایتاً با پذیرش 
محدودیت توافق سال ۲۰۱5 مجدداً اجرایی 
ش��ود. در این چارچوب مهمترین خواسته لغو 
تحریم هاست که باید به صورت اساسی مورد 
توجه قرار گیرد. تیم مذاکره کننده تا الان این 
موضوع را پیگیری کرده و همچنان در مسیر 
این مباحث است. اخذ تضمین های کافی نیز 
جزو خواسته های نمایندگان بود که توضیحات 
کاف��ی در این زمینه داده ش��د. طرف مقابل 
اصل ارائه تضمین به جمهوری اسلامی ایران 
و راس��تی آزمایی رفع تحریم ها را پذیرفته و 
جزئیاتی به عنوان راهکار برای آن ارائه شده و 
جزئی از متن مذاکرات است. در این چارچوب 
منافع مردم خواس��ته اساسی نمایندگان بود، 
نمایندگان ابهامات و سوالاتی را مطرح کردند، 
مقرر شد دولت در پایان مذاکرات، گزارشی در 
قالب رفع تحریم های صورت گرفته به مجلس 
ارائ��ه کن��د و این گزارش م��ورد اظهارنظر و 
بررسی نمایندگان قرار می گیرد. این چارچوب 
براس��اس ماده ۷ قانون اقدام راهبردی است. 
یازدهم در پاسخ به سوالی درخصوص اینکه 
آی��ا توافق باید به تصویب مجلس برس��د یا 
خیر؟ گفت: مباحث وقتی پایان پیدا کند، حتماً 
گزارش آن منتش��ر خواهد شد. همانطور که 

تاکنون مجلس از نمایندگان دولت برای ارائه 
گزارش به مجلس دعوت کرده است و ضمن 
تبادل اظهارنظرها، نگاه مجلس را به آنها به 
عنوان نگاه نمایندگان مردم منتقل می کردیم، 
در م��ورد موضوع مذاک��رات نیز همین اتفاق 
خواهد افتاد و متن توافق را بررس��ی خواهیم 
کرد، اما آن چیزی که الزام قانونی غیر از این 
موضوع دارد، این اس��ت که براساس ماده ۷ 
قانون اقدام راهبردی، دولت باید گزارش رفع 
تحریم ها را به مجلس ارائه کند. رئیس جمهور 
در گزارش خود باید اشاره کند که چه اقداماتی 
برای رف��ع تحریم ها صورت گرفته و متقابلًا 
طبق همین ماده قانونی، کمیس��یون امنیت 
مل��ی و انرژی مجلس این گ��زارش را مورد 
بررسی قرار می دهند و پیشنهادهایی در مورد 
آن مط��رح و برای تصمی��م گیری به صحن 
علنی مجلس ارس��ال می ش��ود. هر توافقی 
در صورتی که تکمیل ش��ود، توسط مقامات 
دیپلماتیک کشورمان و کشورهای ۱+4 جمع 
بندی خواهد شد و سپس پروسه داخلی تأیید 
آن مورد توجه خواهد ب��ود. تأیید آن نیازمند 
روند حقوق داخلیِ هر طرف توافق اس��ت. در 
این چارچوب مهمترین مس��یر اجرای ماده ۷ 
قانون اقدام راهبردی اس��ت. متن برجام هم 
در دوره قبل به رأی گذاش��ته نش��د. در واقع 
در مجلس نهم اجازه داده شد که برجام مورد 
اجرا قرار گیرد. در قان��ون اقدام راهبردی، به 
متن توافق اشاره ای نشده است که باید مورد 
تصویب قرار گیرد، اما گزارش رفع تحریم ها و 
اقدام پیش متقابلی که ایران می خواهد انجام 

دهد، نیاز است با نظر مجلس شورای اسلامی 
باش��د. توافقی ک��ه در ح��ال حاضر پیگیری 
می شود، تصمیم کمیس��یون مشترک برای 
احیای توافق س��ال ۲۰۱5 است، توافقی که 
با خروج غیرقانونی آمریکا نقض شد و نهایتاً 
جمهوری اسلامی نیز به کاهش تعهدات خود 
دست زد.اگر بخواهیم به شرایط سال ۲۰۱5 
بازگردیم باید تضامینی وجود داش��ته باشد تا 
طرف هایی که با ایران می خواهند کار تجاری 
و اقتص��ادی انجام دهند تحت تحریم ها قرار 
نگیرند و اصل این موضوع مورد پذیرش طرف 
مقابل قرار گرفت و موضوع در متن و جاهای 
مختلف آمده است. همینطور نکته جدید دیگر، 
بحث راستی آزمایی است که یکی از نواقص 
تواف��ق قبلی بود و در واقع تعه��دات ایران از 
جانب آژانس بین المللی ان��رژی اتمی مورد 
راس��تی آزمایی قرار می گرف��ت اما تعهدات 
ط��رف مقابل در مورد رفع تحریم ها راس��تی 
آزمای��ی نمی ش��د و این خواس��ته جمهوری 
اس��لامی اس��ت. اصل این موضوع پذیرفته 
شده اس��ت و بازه زمانی برای راستی آزمایی 
رفع تحریم ها در نظر گرفته ش��ده و اقدامات 
مختلفی به این عنوان که جمهوری اسلامی 
بتواند راستی آزمایی کند و بسنجد تحریم ها 
به صورت واقعی برداش��ته شده است یا خیر، 
تعیین ش��ده اس��ت. روابط ما با پادمان تحت 
تأثیر برخی تلاش های سیاسی با موضوعات 
و س��ؤالات و ابهاماتی مواجه است و این هم 
در شرایطی است که ما بیشترین همکاری را 
ب��ا آژانس برای برای نظارت داش��تیم و هیچ 

کش��وری در این س��طح با آژانس همکاری 
نداش��ته و در س��فر آقای گروس��ی به تهران 
در اس��فند سال گذشته قرار شد با موضوعات 
باقی مانده ایران گزارش��ی تهیه کنند و پس 
از آن تا خردادماه اتفاقاتی در ش��ورای حکام 
رخ ده��د اما این توافق م��ورد اجرا در نیامد و 
ب��ا صدور بیانی��ه ای علیه کش��ورمان خلاف 
توافق اقدام ش��د و ما امروز یک نشانه جدید 
از بدعهدی را با آن مواجه هستیم. به همین 
جهت اصرار تیم مذاکره کننده بر این است که 
برای پایداری توافق باید موضوعات پادمانی 
نیز تعیین تکلیف شود. ما ماهیت سؤالات را 
سیاس��ی می دانیم و به تبع آن طرف مقابل 
نیز باید با اراده سیاسی کمک کند موضوعات 
باقی مانده حل و فصل شود. تحریم ها از دید 
ما باید به نحوی برداشته شود که بتوان آن را 
راستی آزمایی کرد به همین جهت لازم است 
گ��زارش رفع تحریم ه��ا را دولت به مجلس 
ارائه کند و چند مرحله برای پیش��رفت توافق 
تدوین ش��ده است و به نحوی تحریم ها باید 
رفع شود که مؤثر و قابل راستی آزمایی باشد. 
البت��ه ما هنوز موضوعات باقی مانده ای برای 
مذاک��ره داریم به این عنوان که نظراتی روی 
پیشنهاد آخر دادیم و هنوز پاسخ طرف مقابل 
را دریاف��ت نکرده ایم و اگر آن ها با جمهوری 
اسلامی همکاری کنند حتماً می توانیم شاهد 
یک توافق باش��یم و از ای��ن جهت می توانم 
تاکید کنم که در مس��یر توافق قرار داریم اما 
هنوز به یک توافق نرسیده ایم هرچند فاصله 

چندانی نیز با آن نداریم.

توافقبرسراحیایبرجامدرخطپایانیقراردارد
روسیه:

معاون وزیر خارجه روس��یه گفت که برنامه جامع اقدام مش��ترک بر سر برنامه 
هسته ای ایران در فرمت وین در خط پایانی قرار دارد اما تمامی مسائل تا بدین 
لحظه بسته نشده است. به گزارش ایسنا، سرگئی ریابکوف، معاون وزیر خارجه 
روسیه روز چهارشنبه در گفت وگویی با خبرگزاری تاس گفت: کار در فرمت وین بر 
سر احیای برجام در خط پایانی است. تمامی مسائل تا بدین لحظه بسته نشده اند اما 
تعاملات در سطوح مختلف ادامه دارد.وی ادامه داد: هیات روسی درحال همکاری 
نزدیک و موثر با همتایان خود می باشد. در پی موضع گیری های طرف های غربی 

و اروپای��ی درباره روند مذاکرات وین، در روزهای اخیر خوش بینی هایی در قبال 
احتمال به نتیجه رس��یدن مذاکرات اخیر ب��رای احیای برجام و لغو تحریم های 
ایران ایجاد شده است. خبرگزاری بلومبرگ روز سه شنبه در خبری به نقل یک 
مقام مطلع از مذاکرات وین نوش��ت که اتحادیه اروپا معتقد است پاسخ ایران به 
پیش نویس نهایی توافق س��ازنده بوده و تنها »راه پی��ش رو« رایزنی با ایالات 
متحده است. میخائیل اولیانوف، نماینده روسیه در مذاکرات وین نیز روز سه شنبه 
در گفت وگویی با سی ان ان در رابطه با پاسخ ایران به متن پیشنهاد نهایی اتحادیه 

اروپا گفت: به نظر مسئله تحقیقات آژانس بین المللی انرژی اتمی »حل و فصل« 
شده است و ایرانیان در پاسخ اخیر خود وارد این مبحث نشده اند. من تایید می کنم 
که پیشنهادات بسیار سازنده و منطقی بودند. توپ درحال حاضر در زمین آمریکا 
اس��ت. پیشتر حسین امیرعبداللهیان، وزیر امور خارجه کشورمان روز گذشته در 
مورد مذاکرات گفت: ما به صراحت به طرف های آمریکایی که پیام می دهند که 
در آستانه انتخابات میان دوره کنگره هستیم و مشکل بنزین داریم گفته ایم که 

برای انجام قدم نهایی باید طرف آمریکایی از خود انعطاف نشان دهد. 
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اقتصاد کلان

افزایش1دلاریقیمتنفتباکاهش
ذخایرسوختیآمریکا

قیم��ت جهان��ی نفت ام��روز چهارش��نبه به 
دلی��ل کاه��ش ذخایر نفت و بنزی��ن ایالات 
متحده یک دلار افزای��ش یافت. به گزارش 
ف��ارس به نقل از رای الی��وم، قیمت نفت در 
روز چهارش��نبه بی��ش از ی��ک دلار افزایش 
یاف��ت و از پایین ترین س��طح ش��ش ماهه 
که روز گذش��ته ثبت ش��ده بود، بالا رفت.بر 
اس��اس این گزارش، کاه��ش غیرمنتظره و 
ب��زرگ ذخایر نفت و بنزین ایالات متحده به 
سرمایه گذاران یادآوری کرد که حتی با وجود 
احتمال رکود جهانی، تقاضا ثابت خواهد ماند.
بهای معاملات آتی نفت برنت تا ساعت 6:۳۰ 
به وقت گرینویچ با ۸۲ س��نت یا ۰.۹ درصد 
افزایش به ۹۳.۱6 دلار در هر بش��که رسید. 
بهای معاملات آتی وست تگزاس اینترمدیت 
با ۸5 س��نت یا یک درصد افزایش به ۸۷.۳۸ 
دلار در هر بشکه رسید.موسسه نفت آمریکا 
)API( گزارش داده است که ذخایر نفت این 
کش��ور در هفته منتهی به ۱۲ آگوست 44۸ 
هزار بشکه کاهش یافت.گزارش این موسسه 
همچنین نشان داد که ذخایر بنزین در مدت 
مش��ابه 4.5 میلیون بش��که کاه��ش یافته و 
ذخایر فرآورده های میان تقطیر نیز ۷5۹ هزار 

بشکه کاهش یافته است.

6برابرشدنقیمتبرقدرآلمان
قیمت برق در آلم��ان بازهم بیش از دو برابر 
ش��ده و نسبت به س��ال پیش همین موقع 6 
برابر ش��ده است. هیچ چشم اندازی نسبت به 
کاه��ش قیمت حامل های ان��رژی در اروپا و 
آلمان وجود ندارد. به گزارش فارس به نقل از 
بلومبرگ، آمارهای بورس انرژی اروپا نشان 
می دهد که قیمت برق در سطح اتحادیه اروپا 
افزایش چشمگیری را                            به ثبت رسانده و دلیل 
آن هم کاهش صادرات گاز روسیه به اروپا و 
متعاقبا افزایش قیمت ای��ن حامل انرژی در 
بازار قاره س��بز بوده است.قیمت هر مگاوات 
ساعت برق در آلمان به 4۹۰.۷۹ یورو معادل 
4۹۷ دلار رس��یده و این در حالی است که در 
ماه ژوئ��ن به طور متوس��ط ۲۱۸ یورو بود و 
درواقع بیش از دو برابر شده است.قیمت های 
کنونی نس��بت به سال گذش��ته همین موقع 
6 برابر ش��ده اس��ت.به طور کلی بازار انرژی 
اروپا تحت تأثیر نگرانی ها نس��بت به توانایی  
نیروگاه های این کش��ور در تامین برق کافی 
در زمس��تان در س��ایه کمبود گاز قرار دارد.از 
ابتدای سال جاری تا کنون قیمت گاز در اروپا 
4 برابر ش��ده و دلیل آن هم مس��ائل فنی و 
کاهش صادرات گاز روس��یه به اروپا ناشی از 
تحریم های غرب علیه این کشور بوده است.
کش��ورهای عض��و اتحادیه اروپ��ا در تلاش 
هس��تند تا در تامین گاز خود به سمت دیگر 
کش��ورها رفته و از نروژ، الجزایر و آذربایجان 
هم گاز بیش��تری وارد کنند. ب��ا این حال اما 
بر اس��اس گفته جوزپ بورل، دیپلمات ارشد 
اروپایی، این اتحادیه در حال رسیدن به سقف 
توانایی واردات گاز بیشتر از منابع غیر روسی 

است.

کاهش8هزارو104واحدیشاخص
بورستهران

ش��اخص کل ب��ورس اوراق به��ادار تهران 
در پای��ان معاملات دیروز ب��ا کاهش ۸ هزار 
و ۱۰4 واحد همراه ش��د. ب��ه گزارش فارس، 
بورس اوراق به��ادار تهران آخرین روز هفته 
با با یک روند نوس��انی پشت سر گذاشت، به 
گونه ای که در پایان معاملات ش��اخص کل 
بازار با عقب نشینی ۸ هزار و ۱۰4 واحد نسبت 
ب��ه روز قبل به رقم یک میلیون و 45۱ هزار 
و ۳۹6 واحد رس��ید.اما ش��اخص کل با معیار 
هم وزن، امروز 45۲ واحد رشد کرد و به رقم 
۳۹۹ هزار و ۷5 واحد رسید.ارزش بازار ناشی 
از ارزش شرکت های بورسی امروز به بیش از 
5 میلیون و 4۸۲ هزار میلیارد تومان رس��ید.

معامله گران امروز بیش از ۸.5 میلیارد س��هم 
یا اوراق بهادار درقالب ۳۹4 هزار فقره معامله 
و ب��ه ارزش 4 هزار و ۳۲۷ میلیارد تومان داد 
و ستد کردند.امروز ش��اخص کل و شاخص 
قیم��ت با معی��ار وزنی - ارزش��ی 56 صدم 
درصد کاهش یافتند. این دو شاخص با معیار 
هم وزن ۱۱ صدم درصد رشد کردند. شاخص 
آزاد شناور 4۷ صدم درصد افت کرد. شاخص 
بازار اول بورس 5۳ صدم درصد و ش��اخص 
بازار دوم بورس 5۹ صدم دصد کاهش یافت.
ام��روز نمادهای پتروش��یمی خلی��ج فارس، 
پالای��ش بندرعب��اس، پتروش��یمی پردیس، 
پالایش نفت اصفهان، گل گهر، پالایش نفت 
تهران و فولاد مبارکه به ترتیب بیشترین اثر 

کاهشی در شاخص بورس را داشته اند.

ادامهسیرنزولیقیمتارزدربازار
س��یر نزولی قیمت ارز درحالی امروز نیز ادامه 
دارد ک��ه هم اکنون قیمت دلار به نیمه کانال 
۲۹ه��زار تومان رس��یده اس��ت و آن طور که 
دبیرکل کانون صرافان می گوید احتمال سقوط 
قیمت دلار به کانال ۲۸هزار تومان وجود دارد. 
به گزارش تسنیم، سیر نزولی قیمت ارز که از 
ابتدای هفته آغاز شده است درحالی همچنان 
ادامه دارد که هم اکن��ون قیمت دلار به نیمه 
کانال ۲۹ هزار تومان بازگشته است و آن طور 
که فعالان ب��ازار می گوین��د احتمال کاهش 
بیشتر قیمت ها نیز در طول ساعات و روزهای 
آینده وجود دارد.به گفته صراف های حاضر در 
خیابان فردوسی از ابتدای هفته جاری میزان 
فروش��نده ها در بازار بسیار بیشتر از خریداران 
ارز شده و همین امر نیز احتمال کاهش بیشتر 
قیمت ها در این بازار را بالا برده است.فعالان 
بازار می گویند: افزایش عرضه ارز در روزهای 
اخیر موجب شتاب بیشتر کاهش قیمت ها در 
بازار ارز ش��ده است. قیمت دلار که هفته قبل 
بالای ۳۱ هزار تومان در نوس��ان بود امروز به 

۲۹ هزار و 5۰۰ تومان رسیده است.

کشفارتشای4۵000دلاریمأمور
متخلفمالیاتی

دادستان انتظامی مالیاتی با اشاره به عزم جدی 
برای برخورد با مفاس��د اداری، از دریافت رشوه 
45۰۰۰ دلاری توس��ط رئیس گروه مالیاتی و 
کارشناس ارشد ش��اغل در یکی از ادارات امور 
مالیات��ی خبر داد.ب��ه گزارش مهر ب��ه نقل از 
سازمان مالیاتی ایران، سید محسن خوانساریان 
تاکید کرد: پیش��گیری از وقوع جرم و مبارزه با 
مفاس��د اداری از برنامه های مهم نظام مالیاتی 
است و س��ازمان امور مالیاتی کش��ور از تمام 
توان و ظرفی��ت خود برای ارتقای س��لامت 
نظام اداری بهره می برد.وی با اش��اره به اینکه 
برخورد با مصادیق جرم و فساد اداری، جریانی 
مستمر در سازمان امور مالیاتی کشور است که 
با جدیت دنبال ش��ده و بهنگام اطلاع رس��انی 
عمومی می شود، اظهار داشت: با اطلاع قبلی 
دادس��تانی انتظامی مالیاتی و حضور مأموران 
دادس��تانی در محل تخلف، 45 ه��زار دلار از 
این دو نفر به عنوان رشوه کشف شد.دادستان 
انتظامی مالیاتی سازمان امور مالیاتی کشور در 
خصوص جزئیات کشف و شناسایی تخلف یاد 
شده گفت: حسب اشراف اطلاعاتی دفتر این 
دادستانی مستقر در امور مالیاتی یکی از ادارات 
کل مشخص گردید رئیس گروه شاغل در این 
اداره کل، قصد اخذ وجه من غیر حق از مودی 
مالیاتی را دارد.وی ادامه داد: با پیگیری های به 
عم��ل آمده محل قرار بین م��ودی و مأموران 
مالیاتی مذکور که به همراه حس��ابرس ارشد 
مالیات��ی خود در محل فعالی��ت مودی حضور 
یافته بود، مشخص و با حضور نامحسوس در 
محل مبادله مبلغ 45 هزار دلار، به عنوان رشوه 

کشف شد.

شناسایی6برندغیراستانداردظروف
ملامین

کارشناس��ان اس��تاندارد در جریان بازرس��ی 
از بازار اس��تان تهران، 6 برند غیراس��تاندارد 
ظروف ملامین را شناسایی کردند. به گزارش 
مه��ر به نقل از اداره کل اس��تاندارد اس��تان 
تهران، ظروف ملامین مش��مول اس��تاندارد 
اجب��اری بوده و هرگون��ه تولید و عرضه آن 
بدون اخذ مجوز اس��تاندارد غیرقانونی است.
بر اساس این گزارش، بازرسان استاندارد در 
اجرای طرح کنترل بازار استان تهران، 6 برند 
غیراستاندارد ظروف ملامین با نام های اوپال 
ج��ام، گلریز یزد، آیلار یزد، نگین یزد، پریناز 
و بانو یزد را شناس��ایی کردند.از ابتدای سال 
تاکنون، بیش از سه هزار و ۲۰۰ مورد بازرسی 
از مراکز تولیدی و عرضه در اس��تان تهران، 

توسط بازرسان استاندارد انجام شده است.

وعدهوزیراقتصادبرایبخشودگی
جرائممالیاتی

وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: تولیدکنندگان 
و فعالان اقتصادی که تا دهم ش��هریور بدهی 
مالیاتی خود را بپردازند، ش��امل بخش��ودگی 
می شوند.سید احس��ان خاندوزی وزیر اقتصاد 
در حاشیه نشست چهارشنبه )۲6 مرداد( هیئت 
دولت اظهار داش��ت: در جهت مس��اعدت به 
تولیدکنندکان و فعالان اقتصادی که نتوانستند 
بدهی مالیاتی خ��ود را بپردازند، از ۲۹ مرداد تا 
۱۰ شهریور مش��روط بر پرداخت اصل بدهی 
مالیاتی تا س��قف ۲۰۰ میلی��ون تومان برای 
فعالان حقیقی و تا سقف ۳۰۰ میلیون تومان 
برای فعالان حقوقی بخش��ودگی ۱۰۰ درصد 
مالیات��ی انجام خواهد ش��د.وی افزود: فعالان 
اقتصادی در این بازه می توانند تسویه حساب 
مالیاتی خود را انج��ام دهند.خاندوزی در ادامه 
گفت:آسیب شناس��ی های لازم برای واگذاری 
اموال دولت انجام شده و موفق شدیم مصوبه ای 
از شورای عالی هماهنگی اقتصادی بگیریم که 
مطابق آن متن با اختیارات ویژه کمیته ای تحت 
عنوان »هیئت مولد س��ازی دارا هایی دولت« 
ش��کل بگیرد و اختیار داشته باشد دارایی های 

مازاد دولتی را به فروش برساند.

اخبار

به گفته رییس س��ازمان برنامه و بودجه، 
فرآیند تدوین بودجه سال ۱4۰۲ آغاز شده 
و ب��ا توجه به اینکه برنامه هفتم توس��عه 
همچن��ان بای��د مراحل تهی��ه و تصویب 
خود را طی کند، در س��ال ۱4۰۲ اجرایی 
نخواهد ش��د. به گزارش تس��نیم، س��ید 
مس��عود میرکاظمی رییس سازمان برنامه 
و بودجه در حاش��یه نشست هیئت دولت 

گفت: سیاست های برنامه هفتم توسعه که 
به دولت رس��ید باید قطعی شود و سپس 
به دولت برود. بن��د بند این موارد باید در 
دولت بررسی شود و در خصوص آن بحث 
می ش��ود. پس از طی ای��ن مراحل برنامه 
هفتم توسعه به مجلس خواهد رفت. این 
در حالی اس��ت که فرآین��د تدوین بودجه 
س��ال آینده از همین بازه زمانی که در آن 

قرارداریم باید آغاز ش��ود.در نتیجه از نظر 
منطقی برنامه هفتم توس��عه دس��ت ما را 
برای تدیون بودجه س��ال ۱4۰۲ نخواهد 
گرف��ت و بای��د سیاس��ت ها را بپذیریم یا 
اینکه برنامه هفتم برای یک سال تمدید 
شود.وی در خصوص مصوبه دولت برای 
افزایش حق��وق کارمن��دان دولت گفت: 
رئی��س جمه��ور ماموریت دادن��د تا یک 

ترمیم��ی در رابطه با حق��وق کارمندان و 
بازنشس��تگان لشکری و کش��وری انجام 
بش��ود، با فرض اینکه اس��تقراضی انجام 
نشود.جلس��اتی ب��رای بررس��ی افزایش 
مناب��ع و مدیریت مصارف برگزار ش��ده و 
در حال برگزاری است. نتایج نهایی نشده 
ولی امیدواریم چن��د روز آینده به نتایجی 
برس��یم.اول باید ببینیم ت��وان این کار را 

داریم یا نه؛ چون نمی شود یک پرداختی 
انج��ام بدهیم از آن طرف مجبور ش��ویم 
خلق پول کنیم و تورم بیش��تری به مردم 
تحمیل شود.با فرض اینکه بتوانیم منابعی 
را پی��دا بکنیم و یا مدیریت��ی بر هزینه ها 
انج��ام بدهیم تا بتوانیم حقوق ها را ترمیم 
و جلو برویم / اقدامات کارشناس��ی آن در 

حال انجام است.

برنامههفتمتوسعهبهسال1402نرسید
رییسسازمانبرنامهوبودجه؛

کسری20هزارمیلیاردتومانیبودجهدر4ماهاولامسال
1۵0هزارمیلیاردتومانمنابعبودجهمحققنشد

مدیرکل دفترمطالعات بخش عمومی وزارت 
اقتصاد با تش��ریح وضعیت تحقق درآمدهای 
دولت در 4 ماهه نخست امسال و کسری ۲۰ 
همت علی رغم افزایش درآمدها تصریح کرد: 
دول��ت اراده جدی ای که در کنترل تورم دارد. 
به گزارش تس��نیم، مهدی رعنایی به تشریح 
آخرین وضعیت تحق��ق درآمدهای دولت در 
چهار ماهه نخست امس��ال پرداخت و گفت: 
درآمدهای نفتی دولت در چهار ماهه نخست 

امسال حدود4۸۰ درصد نسبت به مدت مشابه 
سال قبل افزایش پیدا کرده و به رقم 65 هزار 
میلیارد تومان رسیده اما علی رغم این افزایش 
درآمد، نسبت به سهم 4 ماهه از رقم مصوب 
در بودجه ۱4۰۱ به طور کامل محقق نش��ده 
است.وی میزان عدم تحقق درآمد نفتی نسبت 
به درآمد پی��ش بینی ش��ده در قانون بودجه 
س��ال جاری را 6۱ درصد عنوان کرد.مدیرکل 
دفتر مطالعات بخ��ش عمومی وزارت اقتصاد 

با اش��اره به عدم تحقق درآمدهای مصوب در 
بودجه سال جاری علی رغم افزایش درآمد ها 
نسبت به سال گذشته تصریح کرد: در زمینه 
درآمده��ای مالیاتی هم 6۹ درصد نس��بت به 
مدت مشابه س��ال قبل افزایش درآمد داشته 
ایم اما نس��بت به سهم چهار ماهه درآمدهای 
مالیاتی در بودجه س��ال جاری ۱۹ درصد عدم 
تحقق را شاهد هستیم.رعنایی در توضیح علت 
عدم تحقق ۱۹ درصدی درآمدهای مالیاتی نیز 

توضیح داد: یکی از دلایل، افزایش ش��دید در 
رشد درآمدهای مالیاتی در بودجه سال جاری 
نسبت به سال گذشته است و دلیل دیگر این 
است که در بودجه س��ال ۱4۰۰ سهم ارزش 
افزوده متعلق به دولت یک واحد درصد بیشتر 
بود که امسال این یک واحد درصد به شهرداری 
ها و دهیاری ها اختصاص یافته است.این مقام 
مسئول در وزارت اقتصاد درباره میزان تحقق 
سایر منابع عمومی دولت نیز گفت: درآمدهای 

مربوط به واگذاری شرکت های دولتی تقریباً 
محقق نش��ده است که از جمله دلایل اصلی 
آن م��ی توان به ع��دم ثبات بازار س��رمایه و 
نوس��انات ش��اخص بورس طی ماه های اخیر 
و کاه��ش انگی��زه س��رمایه گذاران به خرید 
س��هام شرکت های دولتی و مقاومت برخی از 
دس��تگاه های ذی ربط با واگذاری ها و توثیق 
سهام دولت در برخی از شرکت های مشمول 

واگذاری و ... اشاره نمود. 

بانکهایناسالمنقرهداغمیشوند
باتصویبطرحقانونبانکمرکزی؛

در طرح اختی��ارات و وظایف قابل توجه��ی برای رئیس 
کل، مع��اون نظارتی و هیات عالی بانک مرکزی و هیات 
انتظامی بانک ها برای برخورد با بانک های ناسالم در نظر 
گرفته ش��ده به طوری که هیات عالی بانک مرکزی این 
اختی��ار را دارد که بانک ناس��الم را منحل کند. به گزارش 
فارس، یکی از مهم ترین مشکلات اقتصاد ایران، تورم دو 
رقمی است و یکی از اصلی ترین علل پایدار ماندن تورم در 
سطوح بالا، عملکرد نامناسب و ناترازی بانک های ناسالم 
است. بقای بانک های ناسالم به دلیل کسری قابل توجه در 
نقدینگی در گرو انبساط بیش از حد پول است و در پیش 
گرفتن این سیاس��ت هم نتیجه ای جز نرخ های تورم بالا 
برای اقتصاد ای��ران ندارد.اما چرا بانک مرکزی نمی تواند 
با بانک های ب��د برخورد کند و حت��ی نمی تواند مقررات 
احتیاطی برای جلوگیری از حرکت انحرافی یک بانک را 
پیاده کند؟ برای واکاوی علت این ش��رایط باید به قوانین 
اصلی نظام بانکی ازجمله قانون پولی و بانکی رجوع کرد.
بخش عمده ای��ن اقتدار از ناحیه قانون به وجود می آید به 
این معنا که بانک مرکزی اختیار نظارت و سپس برخورد با 
بانک ها متخلف و الزام بانک به رعایت ضوابط احتیاطی و 

شرعی را داشته باشد.
��� بان�ک مرکزی در قان�ون پولی و بانکی اج�ازه صدور 

اخطاریه به بانک متخلف را هم ندارد
بان��ک پول��ی و بانکی فعل��ی صرفا ش��أن گزارش گری 
برای بانک مرکزی قائل ش��ده اس��ت، اما بانک مرکزی 
هیچ نقش��ی در تصمیم گیری برای برخورد با بانک ندارد 
به ط��وری که طبق ماده 44 قان��ون پولی و بانکی، بانک 
مرک��زی نمی تواند حتی به یک بان��ک اخطار بدهد، زیرا 
صدور اخطاریه در حیط��ه وظایف هیات انتظامی تعریف 
شده است. چنین ساختاری که بانک  مرکزی را به نهادی 
ضعیف تبدیل کرده، به شدت مطلوب برخی بانک هاست و 
اساس��ا هر طرحی که این ساختار را به هم بریزد و موجب 
تقویت نهاد بانک مرکزی شود، با مخالفت شدید بانک ها 

مواجه خواهد شد.
��� س�اختار عجیب هیات انتظامی بانک ها در قانون پولی 

و بانکی
طبق قانون پولی و بانکی هیات انتظامی بانک ها متشکل 
از نماینده  دادستان کل، یک  نفر  از  اعضای  شورای  پول  و  
اعتبار  و یک نفر به از اعضای ش��ورای عالی بانک هاست. 
بنابراین در این ساختار بانک مرکزی هیچ نقشی ندارد و فقط 
دبیر کل بانک مرکزی که اساسا هیچ تخصصی در حوزه 
نظارت بر بانک ها ندارد و ماموریت این جایگاه نظارت بر 
بانک ها نیست، باید سمت دادستان  هیات انتظامی بانک ها 
را بر عهده داشته باشد و بدون حق رای در جلسات شرکت 
کند.همچنین براساس ماده ۳۹ قانون پولی و بانکی آمده 

است »در موارد زیر ممکن است در صورت پیشنهاد رئیس 
کل بانک مرکزی و تایید ش��ورای پول و اعتبار و هیاتی 
مرکب از نخست وزیر )رئیس جمهور(، وزیر  امور  اقتصادی  
و  دارای  و  وزیر دادگستری، اداره  امور  بانک  به  عهده بانک 
مرکزی واگذار  می شود، با شود  یا ترتیب  دیگری  برای  اداره  
بانک  داده  شود  یا اجازه  تاسیس بانک  لغو  شود«.این ماده 
نشان می دهد بانک مرکزی در این ساختار هم هیچ قدرتی 
برای برخورد با بانک ندارد و باید پس از تایید شورای پول 
و اعتبار، یک هیاتی بلندپایه درباره برخورد یا عدم برخورد 
با بانک تصمیم بگیرد. در این ساختار بانک مرکزی صرفا 
نق��ش دیده بانی و گزارش دهی را دارد و هیچ قدرتی برای 

برخورد در اختیار ندارد.
��� تقویت قابل توجه جایگاه و اقتدار بانک مرکزی برای 

برخورد با بانک های متخلف
به گ��زارش فارس، ب��رای حل این مش��کلات در طرح 
قان��ون بانک مرکزی اختیارات وس��یعی ب��ه هیات عالی 
بان��ک مرکزی، رئیس کل و معاون نظارت بانک مرکزی 
داده ش��ده اس��ت و از طرف دیگر هیات انتظامی بانک ها 
به گون��ه ای بازتعریف و اصلاح ش��ده که به کارآمدی این 
نهاد و همراستایی آن با ماموریت های بانک مرکزی اضافه 
کرده است.از جمله وظایف در نظر گرفته شده برای هیات 
عالی بانک مرکزی »اتخ��اذ تصمیم در خصوص صدور، 
تعلیق، تمدید و لغو مجوز موسس��ات اعتباری« و »اتخاذ 
تصمیم در خصوص تعیین سرپرس��ت، بازس��ازی و گزیر 
موسسات اعتباری متخلف یا در معرض خطر« است. گزیر 
به مجموعه اقداماتی گفته می ش��ود که دایره آن از تعیین 

سرپرست موقت، شروع و تا برنامه  اصلاح ساختار، فروش 
اموال و دارایی های ثابت، نجات از درون و نجات از بیرون 

و در نهایت انحلال ادامه دارد.
��� بان�ک مرکزی با مجوز هیات عالی می تواند بانک های 

ناسالم را منحل کند
همچنین از وظایف مع��اون تنظیم گری و نظارت بانک 
مرکزی، اقدامات اکتشافی، اقدامات پیشگیرانه، اقدامات 
اصلاحی، تعیین سرپرست موقت برای موسسه اعتباری 
و گزیر موسسه اعتباری است.در ماده ۳۳ این طرح آمده 
است: چنانچه رئیس کل در دوره ای که موسسه اعتباری 
توس��ط سرپرست اداره می ش��ود و یا قبل از آن، به این 
نتیجه برسد که شاخص های ناظر بر وضعیت سرمایه و 
نقدینگی موسسه اعتباری قابل اصلاح نمی باشد، موظف 
است پیشنهاد گزیر موسس��ه اعتباری را به هیات عالی 
ارائه کند. در صورت تصویب پیشنهاد رئیس کل توسط 
هیات عالی، موسسه اعتباری با ترتیبات زیر موارد مرحله 
گزی��ر می ش��ود: ۱- مدیریت گزیر موسس��ات اعتباری 
برعهده صندوق ضمانت سپرده هاست. صندوق ضمانت 
سپرده ها موظف است ظرف حداکثر پنج روز کاری پس 
از لازم الاجرا ش��ده مصوب��ه هیأت عال��ی، فرایند گزیر 
موسس��ه اعتباری مورد نظر را آغ��از نموده و با کمترین 
هزینه مالی و اجتماعی و با هدف صیانت و رعایت غبطه 
سپرده گذاران، به ویژه سپرده گذاران خرد، و سایر ذینفعان 
گزیر موسسه اعتباری مورد نظر را مطابق قانون به انجام 
برساند.۲- اعطای تسهیلات جدید، صدور ضمانت نامه، 
گشایش اعتبار اس��نادی و افتتاح حساب توسط موسسه 

اعتباری تحت گزیر، مجاز نمی باشد. در عین حال، مدیر 
گزی��ر موظف اس��ت در چارچوب مص��وب هیأت عالی، 
فعالیت های اصلی موسس��ه اعتباری که عدم انجام آن 
در دوران گزی��ر – به تش��خیص هیأت عالی- منجر به 
ایج��اد بی ثباتی مالی می گردد را ت��ا زمان خاتمه فرایند 

گزیر، ادامه دهد.
��� بازنگری در ساختار هیات انتظامی

به گزارش فارس، ساختار هیات انتظامی بانک ها در این 
طرح به گونه ای تغییر کرده که دیگر نهادی خارج از بانک 
مرکزی مانند دیوان عدالت اداری امکان لغو مصوبه هیات 
انتظامی را نداشته باشد. براساس این طرح، قاضی هیات 
انتظامی توس��ط رئیس قوه قضائیه و پس از مش��ورت با 
رئیس کل بانک مرکزی منصوب می شود. دو عضو دیگر 
این نهاد، دو کارشناس خبره بانکی است که به پیشنهاد 
رئی��س کل بانک مرک��زی و رای هی��ات عالی انتخاب 
خواهند شد.همچنین برای بررسی درخواست تجدیدنظر، 
هیات انتظامی تجدیدنظر راه اندازی می شود. قاضی این 
هیات هم توس��ط رئیس قوه قضائیه و پس از مشورت با 
رئیس کل بانک مرکزی انتخاب می شود و دو کارشناس 
خب��ره بانکی هم به پیش��نهاد رئی��س کل و رای هیات 
عالی نصب می ش��وند. درواقع با این س��اختار رای اولیه، 
رای تجدیدنظ��ر و نهایی در نهادی درون س��اختار بانک 
مرکزی صادر می شود و هیچ نهادی خارج از این ساختار 
امکان لغو مصوبات هی��ات انتظامی و هیات عالی بانک 
مرکزی را ندارند.همانطور که ذکر شد، یکی از مشکلات 
بانک مرکزی نبود قوانین مناسب برای مواجهه این بانک 
با بانک های ناس��الم است. این ضعف تا حدود زیادی در 
طرح قانون بانک مرکزی برطرف شده است. این قوانین 
به خوبی اختیاراتی را برای بانک مرکزی در نظر می گیرد 
و موجب می ش��ود این نهاد بتواند بانک های ناسالم را در 
قالب فرایند گزیر مدیری��ت و در نهایت از چرخه اقتصاد 

خارج کند.
��� بانک های ناسالم بانک مرکزی مقتدر نمی خواهند

طبیعی است که در چنین شرایطی برخی بانک ها که شرایط 
نامناسبی دارند، مخالف طرح قانون بانک مرکزی باشند و 
برای جوس��ازی علیه آن دست به هر کاری می زنند. این 
بانک ها به تازگی به صورت غیرمستقیم از برخی تریبون ها 
استفاده کرده و در حال تخریب طرح قانون بانک مرکزی 
هستند.بقای بانک های ناسالم نتیجه ای جز افزایش رشد 
نقدینگی و تورم و از دست رفتن منابع سپرده گذاران ندارد و 
بنابراین هر چقدر که بانک مرکزی به عنوان متولی کنترل 
تورم و صیانت از حقوق س��پرده گذاران، قدرت برخورد با 
بانک های ناس��الم را داشته باشد، ش��اهد ضریب تورمی 

پایین تر و ثبات بیشتر در اقتصاد ایران خواهیم بود.

بر اساس آمار رسمی منتشرشده نرخ تورم در انگلیس 
پس از 4۰ س��ال در ماه جولای دورقمی ش��ده و به 
بالاترین میزان از س��ال ۱۹۸۲ تاکنون رسیده است. 
به گزارش فارس به نقل از رویترز، آمارهای رس��می 
که امروز منتش��ر شد، نش��ان می دهد که نرخ تورم 
انگلی��س در ماه جولای به بالاترین از س��ال ۱۹۸۲ 
رسیده و رکورد 4۰ ساله را                            شکسته است.این افزایش 

حتی از پیش بینی همه کارشناس��انی که قبلا درباره 
تورم در این کش��ور صحبت کرده بودند، نیز بیش��تر 
بوده و به ۱۰.۱ درصد رسیده است.با وجود نگرانی ها 
نس��بت به بروز رکود، بانک مرک��زی انگلیس اوایل 
ای��ن ماه نرخ به��ره را                            نیم درصد افزای��ش داد. این 
نخس��تین بار در ۲۷ ساله گذشته بود که شاهد رشد 
نیم درصدی ن��رخ بهره در این کش��ور بودیم.بانک 

مرک��زی انگلیس پیش بینی کرده ک��ه نرخ تورم در 
ماه اکتبر ۳۰ درصد نس��بت به رقم کنونی رشد کرده 
و ب��ه ۱۳.۳ درصد برس��د. دلیل ای��ن پیش بینی نیز 
این اس��ت که انتظار م��ی رود قیمت برق و گاز برای 
خانوارهای انگلیس��ی باز هم افزایش یابد.بر اس��اس 
اطلاعات منتش��ر شده از س��وی اداره آمار انگلیس 
تورم خرده فروش��ی در این کش��ور ۱۲.۳ درصد بوده 

که از س��ال ۱۹۸۱ تاکنون بیشترین میزان محسوب 
می ش��ود. البته در مس��یر افزایش قیمت ها، انگلیس 
تنها نیس��ت، اما نش��انه هایی وجود دارد که حاکی از 
آن است که روند صعودی تورم در این کشور بیش از 
دیگر کشورها طول خواهد کشید.ناظم زهاوی، وزیر 
اقتصاد انگلیس، گفته کنترل تورم اولویت اصلی این 

وزارتخانه است.

تورم انگلیس رکورد 40 ساله را شکست 

خسارتمصرفغیربهینهسوختمعادلدرآمدنفتایران
30میلیارددلارفرآوردههدرمیرود

مصرف غیربهینه گاز و اس��تفاده از سوخت 
مای��ع در صنایع ب��زرگ و همچنین مصرف 
غیربهین��ه بنزی��ن در خودروهای بی کیفیت 
داخلی س��الانه معادل کل درآمد نفتی ایران 
عدم النف��ع برای کش��ور به هم��راه دارد. به 
گ��زارش فارس، ایران به عن��وان بزرگترین 
دارن��ده منابع هیدروکربوری دنیا نتوانس��ته 
اس��ت، س��هم قابل قبولی از تجارت انرژی 
به دس��ت آورد. در واقع مص��رف غیربهینه 
سوخت در داخل کش��ور، موجب شده که با 

وجود تقاضای خرید س��وخت از سوی سایر 
کش��ورها، ایران سوختی نداش��ته باشد که 
بخواه��د آن را صادر کند.بدون ش��ک یکی 
از اصلی ترین اولویت های دولت س��یزدهم، 
اج��رای پروژه ه��ای »بهینه س��ازی مصرف 
س��وخت« اس��ت تا بدین ص��ورت ظرفیت 
م��ازاد برای ص��ادرات انرژی ای��ران فراهم 
ش��ود، موضوعی که در س��ند تحول دولت 
مردمی نیز بر آن تاکید شده است.با توجه به 
اهمیت موضوع بهینه سازی مصرف سوخت، 

در ای��ن گ��زارش ب��ه صورت سرانگش��تی 
محاس��به می ش��ود که مص��رف غیربهینه، 
س��الانه چ��ه می��زان عدم النفع به کش��ور 
تحمیل می کند. البته این محاس��بات صرفا 
مربوط به چند بخش خاص بوده و بررس��ی 
تمامی هزینه های تحمیلی ناشی از مصرف 

غیربهینه در یک گزارش ممکن نیست.
عدم النف�ع ���9.9 میلی�ارد دلاری با مصرف 

سوخت مایع در نیروگاه ها
تداوم روند صعودی مص��رف غیربهینه گاز 

در داخل کش��ور موجب ش��ده است که در 
س��ال های گذشته نیروگاه ها از سوخت مایع 
)گازوئیل و مازوت( برای تولید برق استفاده 
کنند.طبق گفته جلیل س��الاری، مدیرعامل 
ش��رکت ملی پالایش و پخش فرآورده های 
نفت��ی، س��ال گذش��ته روزان��ه ۲5 میلیون 
لیت��ر گازوئیل و ۱6 میلی��ون لیتر مازوت در 
نیروگاه ها مصرف ش��د.در حال حاضر طبق 
آمار بورس ان��رژی، قیمت هر لیتر گازوئیل 
۰.۷۸ دلار و قیم��ت هر لیت��ر مازوت ۰.4۷ 

دلار اس��ت. در نتیجه مصرف غیربهینه گاز، 
فرصت صادرات فرآورده و درآمدزایی معادل 
۹.۹ میلیارد دلار در س��ال را از کشور گرفته 

است.
مصرف م�ازوت در صنایع س�یمان ���846 

میلیون دلار به کشور خسارت زد
 طب��ق برآورد ش��رکت مل��ی گاز، در 4 ماه 
پایانی س��ال ۱4۰۰، ۷5 درصد از س��وخت 
موردنیاز صنایع س��یمان )روزانه ۱5 میلیون 

لیتر( از طریق نفت کوره تامین شده است. 
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شهرستان

پلمپ4واحدقصابیمتخلفدر
شهرستانمهران

ای��لام –ریی��س اداره دامپزش��کی مه��ران 
از پلم��پ 4 واح��د قصابی متخل��ف در این 

شهرستان خبر داد.
فاطم��ه احم��دی با اع��لام این خب��ر اظهار 
داشت: در راستای  وظایف نظارتی و مبارزه با 
کشتار غیرمجاز دام در سطح شهرستان طی 
شکواییه این اداره به مراجع قضایی و دستور 
مق��ام محترم قضایی تعداد 4 واحد از قصابی 

های سطح شهرستان پلمپ شدند.
وی افزود: این تعداد قصابی مبادرت به کشتار 
دام در خ��ارج از کش��تارگاه و ب��دون رعایت 

ضوابط بهداشتی نموده بودند.
رییس اداره دامپزش��کی مه��ران در ادامه از 
عموم مردم شهرس��تان درخواس��ت گوشت 
و فرآورده های گوش��تی م��ورد نیاز خود را از 

مراکز تحت نظارت دامپزشکی تهیه نمایند.
وی اضاف��ه ک��رد: همش��هریان در صورت 
مشاهده هرگونه تخلف بهداشتی مراتب را به 

اداره دامپزشکی شهرستان گزارش کنند.

بازدیدسرپرستواعضایهیاتمدیره
شرکتعمرانبهارستانازپارکمرکز
محلهآرمان)بلوک121(بهارستان

به گ��زارش روابط عمومی ش��رکت عمران 
بهارستان مهندس صبوری خواه عضو هیات 
مدیره و سرپرست شرکت عمران بهارستان و 
مهندس صالحی عضو هیات مدیره و معاون 
فنی این ش��رکت و مهن��دس صالحی مدیر 
فنی و اجرایی شرکت عمران از پروژه احداث 
پارک مرکز محله ۱۲۱ شهر جدید بهارستان 

بازدید کردند.
بوستان محله ی آرمان )بلوک ۱۲۱( این شهر 
در زمینی به مساحت بیش از ۷۳۰۰ مترمربع 
با امکاناتی نظیر: مس��یر پیاده روی، مس��یر 
دوچرخه س��واری، فضای س��بز، زمین بازی، 
زمین اسکیت، آب نما، سکوهای استراحت و 
مسیر سلامت و هزینه ای بالغ بر ۳۰ میلیارد 
ریال توسط شرکت عمران در مراحل پایانی 

احداث قرار دارد.

موفقیتیکیازفرزندانکارکنان
شرکتبرقمنطقهایسمناندر

مسابقاتورزشی
فرزند یکی از کارکنان ش��رکت برق منطقه 
ای سمنان ، در مس��ابقات ورزشی در استان 

سمنان حائز رتبه برتر گردید.
س��ید محمد طاها میری فرزند همکار س��ید 
علیرضا میری، مدیر دفتر حقوقی و رسیدگی 
به ش��کایات ش��رکت ب��رق منطق��ه ای در 
مس��ابقات دو میدانی قهرمانی استان سمنان 
در رده س��نی مقطع متوس��طه اولِ انتخابی 
المپیاد استعدادهای برتر در ماده پرتاب وزنه، 

حائز رتبه اول گردید .
شایان ذکراس��ت نامبرده درهمین مسابقات، 

ماده پرتاب دیسک نیز حائز رتبه دوم شد .
محمد مه��دی وحدت��ی مدیر دفت��ر روابط 

عمومی

اجرایطرحرایحهخدمتتوسط
ادارهکلراهداریوحملونقل

جادهایاستانمرکزی
مع��اون توس��عه مدیریت و مناب��ع اداره کل 
راه��داری و حم��ل و نق��ل جاده ای اس��تان 
مرکزی در راستای ضرورت خدمت رسانی به 
محرومین و مستضعفین، از سه خانواده تحت 
پوشش کمیته امداد حضرت امام خمینی )ره( 

در شهر اراک دیدار کرد.
به گزارش روابط عمومی اداره کل راهداری و 
حمل و نقل جاده ای استان مرکزی، »عبدالله 
عبی��اوی« معاون توس��عه مدیری��ت و منابع 
این اداره کل در دی��دار با خانواده محرومین 
و مستضعفین ش��هر اراک، ضمن دلجویی از 
ایشان از اقدامات بعمل آمده برای محرومیت 

زدایی از خانواده های کم برخوردار خبر داد.
وی افزود: از ابتدای س��ال جاری تاکنون در 
راس��تای اجرای اهداف ط��رح رایحه خدمت 
با همکاری اس��تانداری مرک��زی و اداره کل 
کمیته امداد حضرت امام خمینی )ره( استان 
در دو نوبت از خانواده های محرومین دلجویی 
و ب��رای رفع مش��کلات آن ه��ا در چارچوب 

وظایف اجتماعی سازمانی اقدام شده است.
عبیاوی با تأکید بر ضرورت خدمت رسانی به 
محرومین و نیازمندان خاطر نشان کرد: برای 
حمایت از خانواده های مستضعفین و مناطق 
کم برخ��وردار باید با اش��تیاق تمام گام های 
موثری برداشته شود تا نور امید در دلهای این 
عزیزان تلألو یافت��ه و به ادامه حیات دنیوی 

امیدوار شوند.

ششپروژهبرقرسانیدرعرصه
صنعتتوزیعبرقشهرستانمهدیشهر

مدیرتوزیع برق شهرس��تان مهدیشهر اعلام 
کرد: به مناس��بت هفته دولت امسال، شش 
پروژه عمرانی برق رسانی در این شهرستان 

به بهره برداری خواهند رسید.
حسین حافظی گفت: دو پروژه اصلاح شش 
هزار و 5۷۰ متر ش��بکه فشارضعیف سیمی 
و تبدیل به کابل خودنگهدار در ش��هرهای 
مهدیشهر و ش��همیرزاد با اعتبار ۲۱ میلیارد 
و ۱65 میلی��ون ریال از جمل��ه پروژه های 

افتتاحی به شمار می روند.
وی افزود: پروژه احداث دو هزار و ۳۰۰ متر 
شبکه فش��ار متوس��ط هوایی جهت رینگ 
فیدر بیمارس��تان و چاه های آب شرب این 
شهرس��تان با مبلغ ش��ش میلی��ارد و ۷۰۰ 
میلیون ریال، پروژه دیگری است که درهفته 

دولت بهره برداری خواهد شد.
وی باعن��وان ای��ن ک��ه پ�روژه توس��عه دو 
هزار و ۳6۰ متر ش��بکه فشارضعیف هوایی 
برای تامین برق متقاضیان جدید در س��طح 
شهرس��تان ب��ا هزی�نه یک میلی��ارد ری�ال 
افتتاح می ش��ود تصریح ک��رد: پروژه نصب 
یک دس��تگاه ترانس با ظرفیت قدرت ۱۰۰ 
کیلوولت آمپر و احداث ش��بکه فشارمتوسط 
هوایی برای تامین برق س��اختمان جهاد با 
اعتبار ی��ک میلی��ارد و ۱۰۰ میلیون ریال و 
پروژه بهینه سازی شبکه فشارمتوسط منطقه 
لیت��و با اعتبار 5 میلیارد و ۲۰۰ میلیون ریال، 
در فهرست پروژه های افتتاحی هفته دولت 

سال جاری قرار دارند.
حافظی اضافه کرد: به منظور بهره برداری از 
این تعداد پروژه ، 44 میلیارد و ۱65 میلیون 

ریال اعتبار پیش بینی و صرف شده است.

سازمانهایهمخانوادهوزارت
فرهنگوارشاداسلامیدرگلستان

تشکیلجلسهداد
صفرخانی - جلسه سازمان های هم خانواده 
وزارت فرهنگ و ارش��اد اسلامی گلستان به 
منظور تش��ریح برنامه های پیشنهادی سفر 
وزیر فرهنگ و ارش��اد اسلامی به استان در 
عصر یکش��نبه ۲۳ مرداد ماه تشکیل شد.به 
گ��زارش خبرنگار ما به نقل ازروابط عمومی 
اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی گلستان، 
به منظ��ور هم اندیش��ی و تش��ریح برنامه 
های پیش��نهادی سفر وزیر فرهنگ و ارشاد 
اس��لامی به اس��تان  و برنامه ه��ای اربعین 
نشس��تی با حضور دستگاه های هم خانواده 
وزارت فرهنگ و ارش��اد اسلامی برپا شد.در 
این جلس��ه حاضران در خصوص درخواست 
حمای��ت از اح��داث کتابخان��ه مرک��زی و 
کتابخانه های سطح استان، برپایی نشست 
س��ازمان های هم خانواده ب��ا وزیر محترم، 
نیازهای خبرگزاری ایرنا و رسانه های استان 
و پیش��نهادهایی در خص��وص برنامه های 
فرهنگ��ی ویژه اربعین م��واردی را مطرح و 
م��ورد بحث و تبادل نظر ق��رار دادند.در این 
جلسه محمد رعیت مدیرکل فرهنگ و ارشاد 
اسلامی گلستان،گفت: تقویت سازمان های 
هم خانواده وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 
و رسیدن به اهداف تعیین شده مسئله مورد 
توجه وزارت است و امیدوارم در کنار یکدیگر 

بتوانیم این مهم را عملی نماییم. 

تمامیوسایلبازیمستقردر
زمینهایبازیمتعلقبهشهرداریها

غیراستانداردمیباشند
مدیرکل اس��تاندارد ایلام با اش��اره به اینکه 
از ابت��دای س��ال ج��اری تاکن��ون ۲۸ فقره 
گواه��ی تایید زمین های ب��ازی کودکان در 
ایلام صادر شده است، گفت: تمامی وسایل 
بازی مس��تقر در زمینهای ب��ازی متعلق به 
شهرداریها غیراستاندارد می باشند و به مردم 
عزیز توصیه می ش��ود از این وسایل تا حد 

امکان استفاده ننمایند.
 “مهناز همتی” اظهار داشت: شهربازی های 
اس��تان، در طول س��ال و بر اس��اس برنامه 
زمان بندی مش��خص توسط ش��رکت های 
بازرس��ی تایید صلاحیت شده سازمان ملی 
اس��تاندارد مورد بازرس��ی فنی و ایمنی قرار 

می گیرند.
وی یادآورش��د: استاندارد برخی از تجهیزات 
تفریح��ی بر اس��اس مصوبه ش��ورای عالی 
استاندارد مش��مول اس��تاندارد اجباری بوده 
و فعالی��ت تجهیزات تفریحی که مش��مول 
مق��ررات اس��تاندارد اجب��اری اس��ت اعم از 
تجهی��زات ش��هربازی، زمین ب��ازی و …. 
ب��دون تاییدیه از س��ازمان ملی اس��تاندارد 

ممنوع است.
همتی از همشهریان خواست: هنگام استفاده 
از دستگاه ها و تجهیزات بازی مستقر در شهر 
بازی ها از وجود گواهی بازرس��ی اس��تاندارد 

اطمینان حاصل کنند.
مدیرکل اس��تاندارد ایلام افزود: در این بازه 
زمانی نیز 6۹ فقره بازرسی توسط شرکتهای 
بازرس��ی تایید صلاحیت شده سازمان ملی 
اس��تاندارد ایران از تجهیزات بازی در سطح 

استان انجام شد.

اخبار

گلس�تان – صفرخان�ی - در بخش پایانی 
جلس��ه ش��ورای اداری فرهنگ و ارش��اد 
اس��لامی گلس��تان، احکام ریاس��ت سه 
گروه این دستگاه اجرایی توسط مدیرکل 
فرهنگ و ارشاد اس��لامی گلستان به آن 

ها اهدا ش��د.به گزارش خبرنگار ما به نقل 
ازروابط عمومی اداره کل فرهنگ و ارشاد 
اسلامی گلستان، نخستین جلسه شورای 
اداری اداره کل فرهنگ و ارش��اد اسلامی 
گلس��تان در س��ال جاری در پیش از ظهر 

دوشنبه ۲4 مرداد ماه تشکیل شد.در پایان 
این جلسه ، از سوی محمد رعیت مدیرکل 
فرهنگ و ارش��اد اسلامی گلستان، احکام 
ریاست س��ه گروه این دستگاه اجرایی به 
آن ها تقدیم شد.بر طبق این احکام، ایرج 

رمضانی، به عنوان رییس گروه رس��انه و 
تبلیغات، حس��ن دیلم رییس گروه قرآن و 
عترت و محمدرضا مهدی پور رییس گروه 
تحول اداره کل فرهنگ و ارش��اد اسلامی 

گلستان منصوب شدند .

احکامسهرییسگروهفرهنگوارشاداسلامیگلستاناهداشد
درحاشیهجلسهشورایاداری؛

تخفیف70درصدیاوقافبهمردمدربافتفرسودهمنطقهآبکوه
مش��هد مقدس محمدرضا رحمتی-رئیس اداره اوقاف و 
امور خیریه ناحیه دو مشهد گفت: در مجوزی که ویژه ی 
بافت های فرسوده صادر شده، اوقاف ۷۰ درصد از حقوق 
وقف را به نفع مردم تخفیف داده است ولی نگاه منفعت 
طلبان��ه و درآمد محور س��ازمان بازآفرینی به بافت های 

فرسوده، مانع از پیشرفت امور است.
ابراهیم صفرزاده افزود: بیشترین توفیقات شهرداری، در 
بازآفرینی بافت فرسوده مشهد در مناطقی صورت گرفته 
که اراضی آنجا وقفی بوده اند و متولیان موقوفات همواره 
با نگاه گره گش��ایی از مشکلات مردم و موقوف علیهم، 

در مسائل شهری تعامل داشته اند. 
وی ادام��ه داد : در خص��وص بافت آب ک��وه، چند نوبت 
با ش��هرداری توافق��ات کتبی و قطعی انجام ش��ده ولی 
متاس��فانه تاکنون اراده ای در ش��هرداری ب��رای انجام 
تعهدات وجود نداش��ته و توافقات صرفا روی کاغذ باقی 
ش��ده، اوقاف ۷۰ درصد از حقوق وق��ف را به نفع مردم کرد: در مجوزی که ویژه ی بافت های فرس��وده صادر مانده اس��ت.رئیس اداره اوقاف ناحیه دو مش��هد تصریح 

تخفیف داده است ولی نگاه منفعت طلبانه و درآمد محور 
سازمان بازآفرینی به بافت های فرسوده، مانع از پیشرفت 
امور اس��ت. صفرزاده اظهار کرد: اگر سازمان بازآفرینی، 
نفس احیای بافت فرس��وده را به نفع شهر و مردم بداند، 
انتظارات درآمدی را از این مناطق کم کرده و تخفیفات 
مندرج در قان��ون حمایت از احیا و نوس��ازی بافت های 
فرس��وده را به نف��ع مردم اعمال کند، ش��اهد جهش در 

بازآفرینی بافت های فرسوده خواهیم بود..
 وی اف��زود: کمتر از ۱۰ درصد از اراضی اوقافی در بافت 

فرسوده واقع شده است.
رئی��س اداره اوقاف ناحی��ه دو در پایان گفت: س��ازمان 
بازآفرینی، سازمانی اس��ت که خودش نیاز به بازآفرینی 
دارد و تا نگاه درآمد محور در س��ازمان بازآفرینی اصلاح 
نشود، بافت فرس��وده در مشهد چه در ۱۰ درصد اراضی 
اوقافی و چه ۹۰ درصد غیر اوقافی تغییر چندانی نخواهد  

داشت.

رئیسادارهاوقافوامورخیریهناحیهدومشهدخبرداد:

سازماننظامپزشکیایلامآمادگیهمکاریدرحوزهتوریستدرمانیباکشورعراقرادارد
رئیسسازماننظامپزشکیایلام؛

رئیس س��ازمان نظام پزش��کی ایلام گفت: 
اس��تان ایلام به دلیل همجواری با کش��ور 
عراق و وضعیت کنونی عراق از نظر امکانات 
درمان��ی می توان��د جایگاه وی��ژه ای برای 
پذیرش بیماران این کش��ور و ارایه خدمات 

گردشگری سلامت به آنها داشته باشد.
علیرضا رمضانی در دیدار با ش��یخ حس��ین 
مهدی جانی، رییس کردهای فیلی کش��ور 
عراق اظهار کرد: بیمارستان های تخصصی 

اس��تان ایلام می توانند میزبان گردش��گران 
خارجی و به خصوص از استان های همجوار 
استان ایلام در کشور عراق باشد. وی افزود 
: اعزام بیماران از کشور عراق به کشورهایی 
نظی��ر ترکیه، هن��د و مال��زی هزینه های 
سرس��ام آوری را به آن��ان تحمیل می کند 
که در ص��ورت انعقاد تفاهمنام��ه درمانی با 
استان ایلام این هزینه ها به حداقل ممکن 
خواهد رس��ید. رئیس سازمان نظام پزشکی 

ایلام گفت: کیفیت بالای تجهیزات پزشکی 
و حاذق بودن پزشکان از جمله پتانسیل های 
اس��ت که می توان بیماران از کش��ور عراق 
برای درمان در اس��تان حض��ور یابند. وی با 
بیان اینکه اعزام بیماران از کش��ور عراق به 
اس��تان ایلام می تواند سبب کاهش هزینه 
های درمانی برای بیماران شود، افزود: ورود 
بیماران از طریق م��رز بین المللی مهران با 
دارا بودن تمام پتانس��یل ها و ظرفیت های 

وی��ژه، این ام��کان را فراهم می س��ازد که 
پروس��ه درمان در کمتری��ن زمان ممکن و 
بهره گیری از ظرفیت ویژه اس��تان ایلام در 
مبحث درمان طی شود. رمضانی یادآور شد: 
روابط حس��نه و صمیمانه بین کشور عراق و 
استان ایلام و همچنین مشترکات فرهنگی 
و مذهب��ی از ظرفیت های خ��وب و مثبتی 
است که باید به بهترین وجه از آن بهره برده 

و مناسبات بینابین را ارتقاء بخشیم.

حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای 

در دیدار اصحاب رس��انه، مدیران عامل و 
تعدادی از خبرنگاران رس��انه های کشور با 
ریاست قوه قضاییه نکاتی را مطرح نمودم 
و از مش��کلات این قش��ر گفتم. ضرورت 
خط کش��ی میان »جریان های فیک نیوز« 
و »خبرن��گاران شناس��نامه دار« یک��ی از 

مهمترین این موارد بود؛ معتقدم نباید این 
دو طیف را در یک س��بد قرار داد. از آیت 
الله اژه ای درخواس��ت نمودم تا با افزایش 
آگاهی و ارتقاء سطح سواد رسانه ای قضات 
و مسئولان اجرایی از افزایش ایجاد پرونده 

برای برخی خبرنگاران پیشگیری نمایند.

امیدوارم با همت ریاست قوه و همکارانش 
ش��اهد تجدیدنظر و بازنگ��ری در انتخاب 
اعضای هیئت منصفه سیاسی و مطبوعاتی  

باشیم.
در پایان این نشست در گفتگویی دو سویه 
آی��ت الله اژه ای انتظ��ار همراه��ی هرچه 

بیشتر بسیج رسانه با قوه قضاییه بویژه در 
اس��تان ها و در مسیر راه اندازی شوراهای 
ح��ل اختلاف اصح��اب رس��انه را مطرح 
نمودن��د که نکته ای کاملًا بجا اس��ت؛ با 
تمام توان در مسیر خدمت در کنار ایشان 

و همکارانش خواهیم بود.

خبرنگارانشناسنامهدارنبایددرسبدفیکنیوزهاقرارگیرد
حجتالاسلاموالمسلمینمحسنیاژهایدردیداراصحابرسانه

ارائهمشاورهحقوقیرایگانبهبیشاز104هزارنفرتوسطمرکزوکلایاستان
رییسمرکزوکلایدادگستریخراسانرضویخبرداد:

 مش��هد مقدس محمدرضا رحمتی-رییس 
مرکز وکلای دادگس��تری خراسان رضوی 
از ارائ��ه بیش از ۱۰4 هزار مش��اوره حقوقی 
رایگان توس��ط مرکز وکلای استان در سال 

جاری خبر داد.
حمیدرض��ا آفرین در اولین نشس��ت خبری 
رئیس و اعضای هیات مدیره مرکز وکلای 
ق��وه قضائیه اظهار ک��رد: مرکز وکلای قوه 
قضائی��ه به عنوان نهاد ملی وکالت عهده دار 
معرفی وکیل در جامعه است. وکیل یکی از 
حقوق اساسی شهروندی را مدیریت می کند 
و آن حق دفاع اس��ت. ح��ق دفاع از حقوقی 
اس��ت که مس��تقیما توس��ط وکلا هدایت 
می ش��ود و ما نیز به ش��دت مراقب هستیم 
اشخاصی را برای دفاع از این حقوق معرفی 
کنیم که بتوانند به مردم خدمات لازم را ارائه 

دهند. 
وی در خص��وص خدماتی که مرکز وکلای 
قوه قضائیه ارائه می دهد، بیان کرد: یکی از 
خدم��ات ما، خدمات تلفن��ی رایگان حقوقی 

است. س��امانه ۱۲۹ توسط قوه قضائیه برای 
همین منظور راه اندازی شده و مرکز وکلای 
قوه قضائیه عهده دار اصلی ارائه این خدمت 
است. این خدمت از س��ال ۱4۰۰ راه اندازی 
ش��ده و از ابتدای امس��ال با چند برابر شدن 
ظرفیت خدماتی آن به فعالیت خویش ادامه 

می دهد.
آفرین اضافه ک��رد: خدمات دیگر این مرکز 
ارائ��ه وکالت معاضدتی اس��ت. بس��یاری از 
ش��هروندان نمی توانن��د از خ��ود دفاع کنند 
و توانای��ی لازم جهت گرفت��ن وکیل را نیز 
ندارند. اگر احراز ش��ود کس��ی توان دفاع از 
خویش تکمن مالی جهت اس��تخدام وکیل 
ندارد، به صورت رایگان برای او وکیل تعیین 

می کنیم.
رییس مرکز وکلای دادگس��تری خراس��ان 
رضوی بیان کرد: همچنین اگر کس��ی واجد 
شرایط اس��تخدام وکیل معاضدتی و رایگان 
نباشد اما به هر دلیلی استطاعت کمی داشته 
باشد، برای او نیز وکیل معرفی می شود تا با 

دریافت حق الوکاله پایین و کمتر از تعرفه به 
پرونده وی رسیدگی شود.

وی اضافه کرد: امس��ال ب��رای ۱۳۰ پرونده 
وکال��ت معاضدتی تعیین و ۱5۰ مورد وکیل 
تسخیری برای اشخاص نیازمند نیز برگزیده 
ش��د.   آفرین با ارائه طرح پیشنهادی تحت 
عنوان »ه��ر خبرنگار یک وکیل« ادامه داد: 
از آنحایی که خبرنگاری دفاع از مردم است، 
پیشنهاد ما تعیین یک تیم تخصصی حقوقی 
برای حمایت از خبرنگاران اس��ت؛ لذا طرح 
هرخبرنگار یک وکیل برای ارائه این خدمات 

به خبرنگاران پیشنهاد می شود.  
در ادامه این نشست، عضو هیات مدیره مرکز 
وکلای دادگستری خراسان رضوی، در پاسخ 
به پرسشی در خصوص افزایش ظرفیت های 
آزمون وکالت اظهار کرد: از ۲۰ سال گذشته 
که مرکز وکلا در خدمت ش��هروندان است، 
اتفاقات خوب��ی در رابطه با افزایش پذیرش 
وکیل متناسب با اس��تانداردهای جهانی رخ 
داد. در حال حاضر ظرفیت پذیرش وکیل در 

مرکز وکلا در س��طح کشور شرایط مناسبی 
اس��ت. رضا حضرت��ی ادام��ه داد: البته من 
به عنوان وکیل نس��بت به مس��اله افزایش 
ظرفیت ه��ای پذی��رش وکی��ل در قوانی��ن 
مصوب مجلس انتقاد دارم. در واقع قانونگذار 
این موضوع را به صورت تخصصی بررسی 
نمی کند. به نظر می رسد نظرات قوه قضائیه 
و نه��اد وکالت در این رابط��ه که چه مقدار 
وکیل در س��ال باید جذب شود، می تواند در 
منطقی تر ش��دن قوانین موثر باش��د. وکلا 
مخالف جذب بیش��تر وکیل نیس��تند اما آیا 
جامعه قضائی ظرفیت چند برابر شدن تعداد 
وکلا را دارد؟ در حال حاضر زیرساخت چنین 

موضوعی فراهم نیست.
مس��ئول کمیس��یون آم��وزش و کارآموزی 
مرکز وکلای دادگس��تری خراسان رضوی 
نی��ز در ادامه این نشس��ت با اش��اره به ارائه 
مشاوره های حقوقی در فضای مجازی اظهار 
کرد: بر این موضوع نظارت و بازرسی اعمال 
می ش��ود. در حال حاضر شرایط به گونه ای 

است که هر کس می تواند یک صفحه برای 
ارائه خدمات مش��اوره ای حقوقی در فضای 
مجازی راه اندازی کن��د. توصیه ما به مردم 
این است که آن دسته از کسانی را که وکیل 
نیس��تند شناس��ایی کرده و از آنان مش��اوره 
دریافت نکنند. توصیه کانون دریافت مشاوره 

حضوری است.
علی ادب��ی  ادامه داد: البته اگر ش��هروندان 
پیش از اقامه دعوا از خدمات حقوقی استفاده 
کنن��د، این موضوع برای آنان زمان و هزینه 
کمتر و نتیجه بهتری می تواند در بر داش��ته 
باش��د. برای این منظور لازم است فرهنگ 
مراجعه مردم به خدمات وکالتی قبل از طرح 

دعوا نهادینه شود.
مس��ئول کمیس��یون آم��وزش و کارآموزی 
مرکز وکلای دادگس��تری خراسان رضوی 
بیان کرد: مش��هد تنها ش��هری است که در 
حاشیه آن ۱۲ پایگاه خدماتی حقوقی رایگان 
راه اندازی  ش��ده و توس��ط کان��ون وکلای 

استان مدیریت می شود.

خبرنگارانشناسنامهدارنبایددرسبدفیکنیوزهاقرارگیرد

بسترمناسببرایعرضهومعرفیخدماتومحصولاتفناورانازطریقفنبازارلرستان

حجت الاس��لام والمسلمین محسنی اژه ای 
در دیدار اصحاب رس��انه، مدی��ران عامل و 
تعدادی از خبرنگاران رس��انه های کش��ور با 
ریاس��ت قوه قضاییه نکاتی را مطرح نمودم 

و از مشکلات این قشر گفتم.

می��ان »جریان های  ض��رورت خط کش��ی 
فیک نی��وز« و »خبرنگاران شناس��نامه دار« 
یکی از مهمترین این موارد بود؛ معتقدم نباید 

این دو طیف را در یک سبد قرار داد.
از آی��ت الله اژه ای درخواس��ت نم��ودم تا با 

افزایش آگاهی و ارتقاء سطح سواد رسانه ای 
قضات و مس��ئولان اجرایی از افزایش ایجاد 
پرون��ده برای برخی خبرنگاران پیش��گیری 

نمایند.
امیدوارم با همت ریاس��ت قوه و همکارانش 

ش��اهد تجدیدنظ��ر و بازنگ��ری در انتخاب 
اعضای هیئت منصفه سیاسی و مطبوعاتی  

باشیم.
در پایان این نشس��ت در گفتگویی دو سویه 
آیت الله اژه ای انتظار همراهی هرچه بیشتر 

بسیج رسانه با قوه قضاییه بویژه در استان ها 
و در مسیر راه اندازی شوراهای حل اختلاف 
اصحاب رسانه را مطرح نمودند که نکته ای 
کاملًا بجا است؛ با تمام توان در مسیر خدمت 

در کنار ایشان و همکارانش خواهیم بود.

 مدیرعام��ل ش��رکت ش��هرکهای صنعتی 
لرس��تان از مهمتری��ن دلایل برای ش��کل 
گیری زیستبوم فناوری و نوآوری در کشور را 
تجاری سازی فناوری و شناسایی و رفع نیاز 
فناورانه صنایع دانست خبرنگار دنیای جوانان 
انیس روش��ن پور، بختیار رازانی مدیرعامل 
شرکت ش��هرکهای صنعتی لرستان  با بیان 
فعالیتها و عملکرد کارگزاری فن بازار منطقه 
ای لرستان در س��ال گذشته تجاری سازی 

فناوری و شناسایی و رفع نیاز فناورانه صنایع 
را یکی از مهمترین دلایل  برای شکل گیری 
زیستبوم فناوری و نوآوری در کشور دانست 
و افزود : فن بازارها ؛ نیازهای فناورانه صنایع 
را به توانمندیها متصل میکنند  و بدینوسیله 
اقتص��اد دانش بنیان و ب��ازار داخلی فناوری 
رونق میگیرد.رازانی با اش��اره به فعالیتهای 
انجام ش��ده در فن بازار لرس��تان در بخش 
های مختلف گفت : از مهمترین فعالیتهای 

این فن بازار شناسایی پایش و استانداردسازی 
نیازهای فناورانه واحدهای صنعتی است که 
در این زمینه با برگزاری جلسات با صنایع و 
حضور و بازدید در واحدهای صنعتی بیش از 
۸ نیاز فناورانه شناس��ایی و ۳ مورد تقاضای 
فناوری واحد های صنعتی در س��ال گذشته 

احصا گردیده است.
رازان��ی ش��بکه س��ازی و ایج��اد تعامل با 
دس��تگاههای اجرایی به منظ��ور کمک به 

تجاری سازی ایدهها و اختراعات را از دیگر 
برنام��ه های ف��ن بازار منطقه ای لرس��تان 
اعلام ک��رد و اظهار داش��ت : در این زمینه 
۳ رویداد اس��تارتاپی در سال گذشته برگزار 
شد و 5 قرارداد سرمایه گذاری در حاشیه این 
رویدادها بمنظور تجاری س��ازی اختراعات 
منعق��د گردید و تع��دادی از ایده های دیگر 

نیز در مرحله تجاری سازی است.
مدی��ر عامل ش��رکت ش��هرکهای صنعتی 

لرس��تان در ادامه با اشاره به حمایتهای فن 
ب��ازار در زمینه اخذ مجوز ب��رای واحدهای 
دانش بنی��ان گفت: در این زمینه در س��ال 
گذش��ته 5 واحد صنعتی مستعد دانش بنیان 
شناس��ایی ۱ واحد صنعتی موفق به اخذ این 
مجوز شد و ۳شرکت نیز در حال طی مراحل 
اخذ مجوز دانش بنیان هس��تند تا بتوانند از 
مش��وقها و مزایای موجود ب��رای واحدهای 

دانش بنیاان استفاده کنند.
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جامعه

سالمندیدرایرانازچندسالگی
شروعمیشود؟

سرپرس��ت دبیرخانه ش��ورای ملی سالمندان 
گفت: س��ن شروع سالمندی در جامعه ایرانی 
از 6۰ س��الگی شروع می شود در حالی که در 
کش��ورهای توسعه یافته این سن دیرتر و در 
کش��ورهای آفریقایی سن س��المندی زودتر 
شروع می شود.حس��ام الدین علامه در گفت 
و گو با ایرنا افزود: س��ن سالمندی از جهات 
مختلف تدوینی، روانشناسی، جامعه شناسی 
و تندرستی می تواند مورد ارزیابی قرار گیرد؛ 
سن تقویمی و شناسنامه ای که سالمندی از چه 
زمانی شروع می شود، بحثی قراردادی است. 
س��ازمان جهانی بهداشت سن 6۰ سالگی را 
شروع سالمندی می داند و ایران هم سن 6۰ 
سالگی را شروع سالمندی قلمداد می کند.وی 
اضافه کرد: در کش��ورهای توسعه یافته، سن 
س��المندی عمدتا از 65 سالگی آغاز می شود 
و در برخ��ی کش��ورهای آفریقای��ی و جهان 
س��وم با توجه به س��ن پایین امید به زندگی، 
سن س��المندی هم زودتر ش��روع می شود.
سرپرس��ت دبیرخانه ش��ورای ملی سالمندان 
گفت: مکانیسم و فرمول مناسب برای شروع 
سن سالمندی جمعیت این است که ۱5 سال 
از سن امید به زندگی بدو تولد آن جمعیت کم 
کنیم. به عبارتی در سرش��ماری سال ۱۳۹5، 
س��ن امید به زندگی جامعه ایرانی حدود ۷5 
سال بود اگر ۱5 سال کم کنیم سن  6۰ سال، 
سن شروع سالمندی جامعه ایرانی است یا اگر 
در ژاپن سن امید به زندگی ۸4 سال است تا 
۷۰ س��ال می تواند سن شروع سالمندی آن 
کش��ور باشد یا اگر در کش��ور آفریقایی، سن 
امید به زندگی پایین تر از ۷۰ سال است سن 
س��المندی می تواند قبل از 6۰ سالگی باشد.

علامه با اشاره به اینکه سن شروع سالمندی 
به سن تندرستی نیز بستگی داد، خاطرنشان 
کرد: ممکن است فردی 5۰ سالش باشد اما از 
نظر کارآیی جسمی، ذهنی و اجتماعی سالمند 
محسوب ش��ود و کسی ۷5 سالش باشد و از 
نظر جس��می و ذهنی سالم باش��د.وی ادامه 
داد: همچنین س��ن روانش��ناختی نیز ملاک 
سن س��المندی قرار می گیرد. در این ملاک، 
عملکرد ذهنی و روانی فرد مورد ارزیابی قرار 
می گیرد. اگر افت��ی در عملکرد ذهنی اتفاق 

بیفتد، فرد سالمند تلقی می شود. 

آخرینخبرهاازمشاهدهاولینمورد
ابتلابهآبلهمیمونیدرایران

وزیر بهداشت آخرین اقدامات این وزارتخانه 
در ح��وزه مقابله با بیماری آبل��ه میمونی را 
تشریح کرد.بهرام عین الهی در حاشیه جلسه 
هیئ��ت دولت در پاس��خ به پرسش��ی درباره 
مورد مشاهده ش��ده از ابتلا ب��ه آبله میمونی 
در کش��ور، اظهار کرد: م��ا نگرانی هایی در 
این زمینه داش��تیم و برای همین از افرادی 
که از نقاط آلوده به کش��ور وارد می ش��دند 
نمونه ب��رداری می کردی��م و ت��ا ب��ه دیروز 
موردی نداش��تیم و فقط دیروز بود که یک 
خان��م از اهواز که همس��رش ب��ه تازگی از 
کان��ادا بازگش��ته بود، مش��غول رصد کردن 
این مورد هس��تیم و پایگاه های مرزی خود 
را هم تقوی��ت کرده ایم چون متاس��فانه در 
منطقه ای ق��رار گرفته ایم ک��ه در اطرافش 
شیوع بیماری ها نسبتاً زیاد است.وی افزود: 
ما رصد و کنترل خ��ود را اعمال می کنیم و 
اگ��ر موردی بود ب��ا آن مقابله خواهیم کرد.
وزی��ر بهداش��ت و درم��ان درب��اره احتمال 
پاندمی آبله میمونی گفت: در هیچ جای دنیا 
ب��ه صورت پاندمی در نیامده اس��ت و مانند 
کرون��ا نگران کننده نیس��ت، اما افرادی که 
بیماری مستعدکننده دارند باید در این زمینه 
مراقبت بیشتری به عمل آورند.وی با اشاره 
به وضعی��ت کنترل کرونا در کش��ور اظهار 
ک��رد: ما عمدتاً مردم را تش��ویق کردیم که 
امس��ال حتماً یک بار دوز ی��ادآور را تزریق 
کنند. وارد فصل س��رما می شویم و به دلیل 
اینک��ه تهوی��ه و فض��ا کمتر اس��ت توصیه 
می کنیم م��ردم یک بار دوز یادآور را تزریق 
کنن��د مخصوصاً آنها که بیم��اری زمینه ای 
دارند.وزیر بهداش��ت همچنی��ن اعلام کرد: 
ما برای تش��ویق پزشکان متخصص جهت 
مراجع��ت ب��ه مناط��ق محروم بس��ته های 
تش��ویقی در رابطه با دریاف��ت کارانه ها در 
نظ��ر گرفتی��م و در زمینه جوان��ی جمعیت 
هم تصویب ش��د خانم های باردار از ابتدای 
بارداری تا دوران ش��یردهی - یعنی دو سال 
بعد - تحت پوش��ش بیمه ق��رار بگیرند.وی 
اضافه کرد: در ح��وزه درمان ناباروری، قرار 
ش��د در مراکز دولتی ت��ا ۹۰ درصد و مراکز 
خصوصی ۷۰ درص��د هزینه های درمانی به 

مردم پرداخت شود.

حلمشکلسامانهشارژکارت
بلیتهایتخفیفداراقشارخاص

مش��کل س��امانه ش��ارژ کارت بلیت ه��ای 
تخفیف دار اقش��ار خاص حل ش��د.مدیریت 
ش��رکت  بین المل��ل  ام��ور  و  ارتباط��ات 
بهره برداری متروی تهران و حومه به اطلاع 
می رساند مشکل سامانه شارژ کارت بلیت بر 
طرف ش��ده و شهروندان و مس��افرانی  که 
دارای شرایط مشخص شده باشند می توانند 
برای ثبت نام و پیگیری درخواست های خود 
https://register-eticket. به  آدرس
tehran.ir مراجع��ه  کنند.گفتنی اس��ت 
شهروندان برای دریافت کارت اقشار خاص 
همچون »س��المندان، جانب��ازان، معلولین، 
دانشجویان، دانش آموزان و خبرنگاران« باید 
از قبل در سامانه بلیت الکترونیک شهرداری 
ثبت نام کنند. سپس با ارائه مدارک مدنظر و 
پرداخت هزینه اولیه، کارت بلیت صادر شده 
را از طریق پست یا مراجعه به ایستگاه مترو 

تعیین شده دریافت نمایند.

دستگیریقاچاقچیبنامموادمخدر
درایران

رئی��س پلیس مبارزه با م��واد مخدر فراجا از 
دس��تگیری ش��رور و قاچاقچی مسلح مواد 
مخدر خب��ر داد.س��ردار مجی��د کریمی در 
تشریح جزئیات این خبر اظهارکرد: مأموران 
مرک��ز عملیات وی��ژه پلیس مب��ارزه با مواد 
مخدر فراجا در راس��تای برخ��ورد با عناصر 
اصل��ی قاچاق مواد مخدر با انجام گس��ترده 
اقدامات اطلاعاتی و بهره گیری از شیوه های 
نوین پلیسی از فعالیت مجرمانه فردی شرور 
ب��ه هویت معل��وم که اقدام ب��ه قاچاق مواد 
مخدر کرده بود، مطلع ش��ده و موضوع را به 
صورت ویژه در دستورکار خود قرار دادند.وی 
افزود: این قاچاقچی مواد مخدر که از اشرار 
س��ابقه دار و بنام منطقه جنوب شرق کشور 
و ب��ه عنوان یکی از س��رکاروان های اصلی 
قاچاق مس��لحانه مواد مخدر در حوزه کویر 
نیز شناخته شده بود و در ایجاد درگیری و به 
شهادت رساندن تعدادی از کارکنان انتظامی 
کش��ور نیز نقش داش��ته اس��ت، در سالیان 
گذش��ته در قاچاق چندین تن مواد مخدر از 
کشور افغانس��تان به داخل خاک جمهوری 

اسلامی فعالیت داشت.

صدورمدارکشناساییزائران
حسینیدرسریعترینزمانممکن

رییس س��ازمان ثبت احوال گفت: س��ازمان 
ثبت احوال با همکاری پلیس گذرنامه، برای 
کسانی که مشکل شناس��نامه ای دارند، در 
س��ریع ترین زمان، شناس��نامه یا گواهینامه 
جایگزین شناسنامه صادر خواهد کرد.هاشم 
کارگ��ر معاون وزیر کش��ور در ی��ک برنامه 
رادیویی درباره تسریع صدور اوراق شناسایی 
برای زائران اربعین گفت: راهپیمایی اربعین 
چند س��الی است که با اس��تقبال زیاد مردم 
روبرو ش��ده دولت نیز در طول این سال ها، 
همگام با زائران حسینی، تمهیداتی را برای 
هر چه باشکوه برگزار شدن این مراسم انجام 
داده اس��ت.وی در ادامه اضافه کرد: سازمان 
ثب��ت احوال به منظور رف��اه حال هموطنان 
مقرر کرده مدارک شناس��ایی زائران شامل 
شناسنامه و گواهی مشخصات در سریعترین 
زمان ممکن صادر شود.معاون وزیر کشور در 
بخ��ش دیگر صحبت هایش ب��ا بیان اینکه 
این موضوع به تمامی ادارات کل ثبت احوال 
استان ها نیز ابلاغ شده است، گفت: افرادی 
که با مش��کل شناس��نامه ای روبرو هستند 
معمولا برای تعویض شناس��امه به سازمان 
ثبت احوال مراجعه می کنند.هاش��م کارگر 
گفت: سازمان ثبت احوال با همکاری پلیس 
گذرنامه، برای کسانی که مشکل شناسنامه 
ای دارند، در سریع ترین زمان، شناسنامه یا 
گواهینامه جایگزین شناسنامه صادر خواهد 

کرد.

»تهران«و»کربلا«درآستانهاربعین
حسینیخواهرخواندهشدند

در آستانه اربعین تفاهم خواهرخواندگی تهران 
و کرب��لا ب��رای افزایش همکاری دو ش��هر 
توسط اس��تاندار کربلا و شهردار تهران امضا 
شد.تفاهم نامه خواهرخواندگی  در سفر استاندار 
کرب��لا به تهران و دیدار او با ش��هردار تهران 
با هدف زمینه سازی توسعه همکاری دو شهر 
فراتر از همکاری های اربعین امضا شد.طبق 
تواف��ق ص��ورت گرفته کمیته مش��ترکی به 
ریاست محمدامین توکلی زاده معاون اجتماعی 
و فرهنگی از طرف ش��هرداری تهران و سید 
حسن الشریفی، شهردار کربلا از طرف مقابل، 
تشکیل خواهد شد تا ضمن همکاری معمول 
در ایام اربعین در نشس��ت های مشترک بعد 
از اربعین به بررس��ی و زمینه سازی همکاری 
بیشتر دو شهر در حوزه های مختلف مدیریت 
ش��هری بپردازند.ش��هرداری تهران در حال 
مذاک��ره برای انعقاد خواهرخواندگی با س��ایر 
ش��هرهای عراق از جمله بغداد، نجف و... نیز 
است و این نخستین قرارداد خواهرخواندگی 

در دوره جدید مدیریت شهری است.

اخبار

از  ته��ران  ش��هردار  اجتماع�ی:  گ�روه 
تشکیل ستاد ایمنی در شهرداری تهران 
ناایمن  برای شناس��ایی س��اختمان های 
س��طح ش��هر تهران خبر داد.به گزارش 
»عص��ر ایرانی��ان«، علیرض��ا زاکانی در 
مجم��ع  نشس��ت  یکصدوس��یزدهمین 
شهرداران کلانشهرهای ایران اظهار کرد: 

افتخار داریم ۲۰ شهرداری کلانشهرهای 
کش��ور مجمع��ی تح��ت این عن��وان را 
تشکیل داده اند تا موضوعات اساسی این 
ش��هرها در آن مورد بحث و بررسی قرار 
گیرد. 4۳ س��ال پیش در هنگام پیروزی 
انق��لاب اس��لامی تا ب��ه ام��روز ترکیب 
جمعیت��ی کش��ور تفاوت های بس��یاری 
داشته، به ش��کلی که در حال حاضر ۷5 
درصد جمعیت کش��ور در شهرها مستقر 
ش��ده اند و ۸5 درصد این جمعیت در این 
لذا ش��هرداری ها دراین  کلانشهرهاست 

ش��هرها نقش بی بدی��ل و تاثیرگذاری را 
خواهند داشت.زاکانی در پاسخ به سوالی 
در خصوص افزای��ش ترافیک تهران به 
ویژه در حین برگزاری نمایشگاه ساختمان 
در محل نمایشگاه های  بین المللی تهران 
)س��ئول( اظهارکرد: نمایشگاه و برگزاری 
آن در تهران از قب��ل مصوبه ای دارد که 
بای��د از ته��ران منتقل ش��ود. پیگیر این 
موضوع هستیم تا نمایش��گاه ها به شهر 
آفتاب منتقل ش��وند اما به واسطه کرونا 
شهر آفتاب در س��ال های اخیر غیرفعال 

ب��وده که ما در ح��ال حاضر فعال کردیم 
به شکلی که در سال جاری 4۷ نمایشگاه 
در این مح��ل برگزار می ش��ود که البته 
بخش��ی از آنه��ا نیز تاکنون انجام ش��ده 
اس��ت. نمایش��گاه فعلی در محل سئول 
قاب��ل توس��عه نیس��ت و در بخش حمل 
و نقل نیازمند این توس��عه هس��تیم لذا با 
توجه به برگزاری نمایش��گاه س��اختمان 
ظرف روزهای گذش��ته ش��اهد تش��دید 
ترافی��ک در این محدوده بودی��م اما در 
مورد ترافیک عموم��ی در تهران نیازمند 

توس��عه حمل و نقل عمومی هستیم و تا 
تقویت حمل و نقل عمومی انجام نش��ود 
م��ا با ای��ن ترافیک مواج��ه خواهیم بود.
وی در خصوص معرفی س��اختمان های 
ناایم��ن در ته��ران که وزارت کش��ور به 
صورت جدی پیگیر این موضوع اس��ت، 
گفت: همه کلانش��هرهای کشور میراثی 
دارن��د که نقاط مثب��ت و منفی به همراه 
دارد یکی از نقاط دارای مش��کل در همه 
ش��هرها و تهران ساختمان های ناایمن و 

گودهای پرخطر است. 

تشکیلستادایمنیویژهشناساییساختمانهایناایمندرپایتخت
شهردارتهراناعلامکرد؛

آیاویروس»آبلهمیمون«ترسناکوکشندهاست؟
روشهایانتقالآبلهمیمونی؛

گروه اجتماعی: پای ویروس آبله میمون به ایران باز شد 
و حالا جمع ویروس ها جمع تر شده است؛ اما مهمترین 
س��د دفاعی در برابر این جماعت بی رحم همان رعایت 
شیوه نامه های بهداشت فردی و جمعی است.به گزارش 
»عصر ایرانیان« امان از دست این ویروسها! هنوز کرونا 
نرفته س��رو کله آبله میمون نیز پیدا شد! بالاخره به طور 
رسمی ویروس آبله میمون وارد ایران شد و خبر ابتلای 
ی��ک بانوی ۳4 س��اله اه��وازی به این وی��روس اعلام 
ش��د.ویروس آبله میمون ویروسی است که نخستین بار 
در س��ال ۲۰۱۷ در نیجریه پدیدار شد.تصور می شود این 
ش��یوع بزرگ در اثر طغیان رودخانه پدید آمده باشد؛چرا 
که با طغیان رودخانه حیوانات وحش��ی آلوده با انس��ان 
ارتباط نزدیک تری داشته باشند.آبله میمونی یک بیماری 
نادر است که در اثر عفونت با ویروس آبله میمونی ایجاد 
می ش��ود. ویروس آبله میمونی از خانواده ویروس هایی 
اس��ت که ش��امل ویروس واریولا )عامل آبله(، ویروس 
واکسینیا )مورد اس��تفاده در واکسن آبله( و ویروس آبله 
گاوی اس��ت.آبله میمونی اولین بار در س��ال ۱۹5۸، در 
زمان ش��یوع بیماری ش��بیه به آبله در بین میمون هایی 
که برای تحقیق نگهداری می ش��دند، کشف شد، از این 
رو آبله میمونی نامگذاری ش��د. اولین مورد انس��انی آبله 
میمونی در س��ال ۱۹۷۰ در جمهوری دموکراتیک کنگو 
ثبت ش��د.مواردی از آبله میمونی در خ��ارج از آفریقا به 
دلیل سفرهای بین المللی یا واردات حیوانات، در ایالات 
متحده، اسرائیل، سنگاپور و بریتانیا رخ داده است.مخزن 
طبیعی آبله میمونی ناش��ناخته باقی مانده اس��ت. با این 
حال، جوندگان آفریقایی و میمون ها ممکن است حامل 
ویروس باش��ند و افراد را آلوده کنند.در انسان علائم آبله 
میمونی مشابه علائم آبله، اما خفیف تر است.آبله میمونی 
با تب، س��ردرد، دردهای عضلانی و خس��تگی ش��روع 
می ش��ود. تفاوت اصلی بین علائم آبله و آبله میمونی در 
این اس��ت که آبله میمونی باعث تورم گره های لنفاوی 
)لنفادنوپاتی( می ش��ود، در حالی که آبله اینطور نیس��ت.
دوره کمون )دوره بین آلودگی به عفونت تا بروز علائم( 
برای آبله میمونی معمولًا ۷ تا ۱4 روز اس��ت اما ممکن 
است این دوره بین 5 تا ۲۱ نیز روز باشد.بیماری با علائم 
زیر ش��روع می شود:تب، سردرد، دردهای عضلانی، کمر 
درد، تورم گره های لنفاوی، لرز و خس��تگی؛در عرض ۱ 
تا ۳ روز )گاهی اوقات طولانی تر( پس از بروز تب، بیمار 
دچار بثورات پوس��تی می شود که اغلب از صورت شروع 
شده و سپس به سایر قسمت های بدن گسترش می یابد.

ای��ن بیماری معمولًا ۲ تا 4 هفته طول می کش��د.انتقال 
ویروس آبله میمونی زمان��ی اتفاق می افتد که از طریق 
حیوان، انسان یا مواد آلوده به ویروس، با ویروس تماس 
پیدا کنیم. ویروس می تواند از طریق پوس��ت آسیب دیده 
)حتی اگر آس��یب قابل مشاهده نباشد(، دستگاه تنفسی 
یا مخاط )چش��م، بینی یا دهان( وارد بدن شود.همچنین 
این ویروس می تواند از طریق رابطه جنس��ی انتقال پیدا 

کند.انتقال از حیوان به انس��ان ممکن است از طریق گاز 
گرفتن یا زخمی کردن، فراوری گوشت، تماس مستقیم 
با خون و ترش��حات بدن حیوان، یا تماس غیرمستقیم با 
مواد دفعی حیوان رخ دهد.تصور بر این اس��ت که انتقال 
از انسان به انسان عمدتاً از طریق قطرات تنفسی بزرگ 
اتفاق می افتد. قطرات تنفس��ی معمولًا نمی توانند بیش 
از چند متر حرک��ت کنند، بنابراین برای انتقال از طریق 
تماس چهره به چهره، مدت زمان طولانی لازم اس��ت. 
س��ایر روش های انتقال از انسان به انسان شامل تماس 
مستقیم با ترشحات یا مواد دفعی و نیز تماس غیرمستقیم 
مثلا از طریق لباس ها یا ملحفه های آلوده است.میزبان 
اصلی بیماری آبله میمونی هنوز ناش��ناخته است، اگرچه 
تصور بر این است که جوندگان آفریقایی ممکن است در 
انتقال این بیماری نقش داش��ته باشند. برای پیشگیری 
از ابتلا به وی��روس آبله میمونی اقدامات متعددی وجود 
دارد:از تم��اس با حیواناتی ک��ه می توانند حامل ویروس 
باشند )از جمله حیواناتی که مشکوک به بیماری هستند 
یا لاشه حیوانات در مناطقی که آبله میمونی شایع است( 
خودداری کنی��م.از تماس با موادی ک��ه با حیوان بیمار 
در تماس بوده اس��ت خودداری کنیم.بیماران آلوده را از 
افرادی که در معرض خطر عفونت هس��تند، جدا کنیم.
پس از تماس با افراد یا حیوانات آلوده، بهداشت دست را 
به خوبی رعایت کنیم. به عنوان مثال، شس��تن دست ها 
با آب و صابون یا استفاده از ضدعفونی کننده های دست 
مبتنی بر الکل ضروری اس��ت.هنگام مراقبت از بیماران 
از تجهیزات حفاظت فردی )ماس��ک، دس��تکش و …( 
اس��تفاده کنیم.در س��ال ۲۰۱۸ در انگلیس گزارش داده 
ش��د که این ویروس سه نفر را که به نیجریه سفر کرده 
بودند به بیماری آبله میمونی مبتلا ش��دند. بنا به اظهار 
دانشمندان ومتخصصان ، آبله میمونی، کشندگی بالایی 

نداشته و قابل درمان است. پدرام پاک آیین ،سخنگوی 
وزارت بهداشت از شناسایی اولین مورد از ابتلا به ویروس 
آبله میمون در ایران خبر داد و اظهار داشت: شناسایی این 
مورد با همکاری بیمار که یک بانوی ۳4 س��اله است و 
خانواده او از طریق مشاهده ضایعات پوستی بیمار صورت 
گرفته اس��ت؛ بیمار که در اهواز سکونت دارد، بلافاصله 
قرنطینه ش��ده و با تایید آزمایش های اولیه و نهایی در 
حال طی کردن دوره بیماری خود در منزل اس��ت.وی با 
بیان اینکه بنا به اظهار دانش��مندان ومتخصصان ، آبله 
میمونی، کشندگی بالایی نداش��ته و قابل درمان است، 
افزود: افرادی که در گذش��ته دور واکس��ن آبله را تزریق 
کرده ان��د تا حدود  قابل توجهی نس��بت به این بیماری 
مصونیت خواهند داشت.رحیم س��روری، رئیس انستیتو 
پاس��تور ایران در گفت وگو با فارس گف��ت: اولین مورد 
بیماری آبله میمونی در کشور توسط انستیتو پاستور ایران 
تایید ش��د.وی متذکر شد: فرد مبتلا که خانمی ۳4 ساله 
ساکن شهر اهواز بوده است، پس از بروز ضایعات پوستی 
به مرکز درمانی شهرس��تان محل سکونت خود مراجعه 
کرده و پس از ش��ک به آبله میمونی توس��ط کیت های 
غربالگری تولیدی انستیتو پاستور ایران در دانشگاه علوم 
پزشکی اهواز مورد بررسی قرار گرفته است و نمونه بیمار 
مشکوک برای تایید نهایی به انستیتو پاستور ایران ارسال 
شده است.وی گفت: متخصصین انستیتو پاستور ایران در 
آزمایش��گاه ملی آبله میمونی و تیم پاسخ سریع بیماری 
های عفونی این انستیتو، با استفاده از روش های مختلف 
 )Real time-PCR( از جمله آزمایش��ات ملکول��ی
مورد تایید س��ازمان جهانی بهداشت و تعیین توالی ژنوم 
ویروس، ابتلای این بیمار را به آبله میمونی تایید نهایی 
کرده اند. رئیس انستیتو پاستور افزود: لازم به ذکر است 
که آزمایشات تش��خیصی آبله میمونی از خردادماه سال 

جاری در انس��تیتو پاس��تور ایران راه اندازی شده است و 
با توجه به لزوم آمادگی شبکه آزمایشگاهی کشور جهت 
تشخیص بهنگام موارد مشکوک احتمالی، انستیتو پاستور 
ای��ران کیت غربالگری ارتوپاک��س ویروس را طراحی و 
همراه با آموزش های لازم، به آزمایشگاه های منتخب 
ش��بکه آزمایش��گاهی در ۱4 قطب آزمایشگاهی کشور 
ارس��ال کرده است.س��روری ابراز کرد: بر این اس��اس، 
دانشگاه های علوم پزشکی منتخب در صورت تشخیص 
موارد مشکوک در آزمایشات غربالگری، نمونه ها را برای 
بررسی تکمیلی به انستیتو پاستور ایران ارسال می کنند.
س��روری تصریح کرد: سازمان جهانی بهداشت اخیراً به 
دلیل ش��یوع بالاتر از حدانتظار این بیم��اری در جهان، 
وضعیت اضطراری بین المللی اعلام کرده است. در چند 
م��اه اخیر، تاکنون بیش از ۳4 ه��زار مورد بیماری از ۸۲ 
کش��ور دنیا گزارش شده اس��ت. در همسایگی ایران نیز 
کشورهای قطر، امارات، عربستان، ترکیه، و لبنان نیز این 
بیماری را در ماه های گذشته گزارش کرده اند. وی گفت: 
خوشبختانه با وجود افزایش موارد گزارش شده بیماری، 
تعداد مرگ گزارش شده از این بیماری در دنیا بسیار کم 
بوده اس��ت. بیماری آبله میمونی خود بهبود شونده است 
و مهمترین روش انتقال بیماری، تماس طولانی مدت از 
جمله تماس جنسی است. افراد مشکوک به آبله میمونی 
و دارای س��ابقه تماس با فرد مش��کوک یا قطعی مبتلا 
به آبله میمونی باید به مراکز بهداش��تی درمانی مراجعه 
کنند.آژانس امنیت بهداشتی انگلیس )UKHSA( روز 
جمعه اعلام کرد نش��انه های اولیه ای از به کفه رسیدن 
ش��یوع آبله میمونی در این کشور و کند شدن گسترش 
آن به چش��م می خورد.پژوهش های آزمایشگاهی نشان 
می دهد ک��ه ویروس آبله میم��ون، علاوه بر انس��ان ها 
می تواند موش ها و خرگوش ها را نیز مبتلا کند. در میان 
انس��ان ها، نخس��تین مورد ابتلاء به آبله میمون در سال 
۱۹۷۰ گزارش شد.میرا چاند، ، رئیس بخش عفونت های 
بالینی و نوظه��ور در UKHSA گفت: »بااینکه اغلب 
داده های اخیر نشان دهنده کاهش رشد این شیوع است، 
نمی توانیم از خود راضی باش��یم«.مقامات بهداشتی این 
کشور در بیانیه ای اعلام کردند که تا 4 اوت ۲۸5۹ مورد 
تایید ش��ده و نزدیک به ۹۹ درصد موارد در مردان بوده 
است.تجزیه و تحلیل اخیر توسط  آژانس امنیت سلامت 
انگلیس  نش��ان داد که آبله میمون عمدتاً در شبکه های 
جنسی به هم پیوسته مردانی که با مردان رابطه جنسی 
دارند، منتقل می ش��ود.میرا چاند گفت: به افرادی که در 
معرض خطر بالاتر برای آبله میمون هستند، واکسن آبله 
پیش��نهاد می ش��ود.به هر حال آبله میمون به کشورمان 
رس��یده اما باید دقت کنیم تنها راه مقابله با این بیماری 
نیز مانند اس��لاف آن رعایت شیوه نامه های بهداشت و 
اس��تفاده از ماسک و شستشوی دستها و بهداشت فردی 
است تا از این طریق بتوانیم جلوی ابتلا به این ویروس 

را هم بگیریم.

سرپرس��ت دفتر فناوری اطلاعات و ارتباط��ات وزارت 
آموزش و پرورش از آغاز به کار »س��امانه رتبه بندی« از 
امروز خبر داد و جزئیات و نحوه بارگذاری مدارک لازم از 
س��وی فرهنگیان را تشریح کرد. سجاد سیاح در گفت و 
گو با ایسنا، در این باره اظهار کرد: امروز سایت را باز می 
کنیم، اما درباره ساعت آغاز به کار سامانه باید گفت که 
ما از شب گذشته آماده بودیم و هر زمان وزیر آموزش و 
پرورش دس��تور رسمی صادر کند، سامانه را در دسترس 
 rtb.medu.ir قرار می دهیم. وی افزود: آدرس سامانه
اس��ت و آدرس��ی که پیش از این اعلام شده بود آی پی 
تستی سامانه بود که برای برخی استان ها در دسترس قرار 
گرفته بود. سرپرست دفتر فناوری اطلاعات و ارتباطات 
وزارت آموزش و پرورش با بیان اینکه همکاران می توانند 
با نام کاربری و رمز عبوری که در سامانه پروفایل داشتند 

وارد شوند گفت: اگر کلمه عبور را فراموش کرده باشند، 
دو قابلیت برای بازیابی رمز عبور پیش، بینی شده است. 
س��یاح افزود: فرم ها و موارد دیگر در سامانه طرح ریزی 
شده و سعی کردیم محیط کاربری ساده ای داشته باشد. 
به زودی فیلم آموزش��ی راهنما نیز بارگذاری و منتش��ر 
می ش��ود. وی همچنین اعلام ک��رد که به منظور حفظ 
عدالت در ورود اطلاعات و جلوگیری از افزایش بیش از 
حد بار سامانه، اینگونه برنامه ریزی کرده ایم که هر رقم 
کدملی از سمت راست )اولین رقم سمت راست کد ملی(  
۲.5 روز کاری برای ثبت نام فرصت داشته باشد و امروز 
از صفر شروع می شود تا به کد ۹ برسیم. جدول زمانبندی 
مش��خص شده  است. با این حال پس از اتمام این زمان 
نیز فرصت دوباره ای به همه همکاران که موفق به ثبت 
نام نشده اند داده می شود و جای استرس و نگرانی نیست. 

سرپرس��ت دفتر فناوری اطلاعات و ارتباط��ات وزارت 
آموزش و پرورش با بیان اینکه جامعه هدف بیش از ۸۰۰ 
هزار نفری داریم، تاکید کرد که این اقدام به منظور کنترل 
بار ورود به س��امانه انجام و طی ۹ روز ثبت نام ها انجام 
می شود. تست های فنی نشان می دهد که نباید مشکل 
خاصی در این زمینه داشته باشیم. سرورها و پهنای باند 
ویژه اختصاص داده شده و اقدامات زیرساختی و سخت 
افزاری انجام شده و مسئله خاصی وجود نداشته است. با 
این حال همکاران ما رصد لحظه ای خواهند داشت. سیاح 
در پاس��خ به اینکه در صورت بروز مشکل، کدام بخش 
وزارتخانه پاسخگو است و فرهنگیان باید با چه شماره ای 
تم��اس بگیرند؟ گفت: تمام مناطق آم��وزش و پرورش 
موظف ش��ده اند میزکار رتبه بندی داش��ته باشند. امروز 
اطلاعیه ای از سوی امور اداری یا مرکز سنجش منتشر و 

شماره تماس و نحوه پشتیبانی قید خواهد شد تا همکاران 
بتوانند پیگیری کنند. لازم به ذکر اس��ت صادق ستاری 
فرد س��خنگوی وزارت آموزش و پرورش نیز در این باره 
گفته، معلمان بر اساس برنامه زمان بندی شده و مبتنی 
بر شماره ملی خود می توانند مدارک و مستندات خود را 
در این سامانه بارگذاری کنند تا بر اساس آن، نظام رتبه 
بندی و شایس��تگی و صلاحیت آن ها مورد بررسی قرار 
گیرد و در بازه زمانی یک ماهه اقدامات لازم انجام شود.

به گفته وی و بر اساس هماهنگی وزارتخانه با سازمان 
برنامه و بودجه، تلاش بر این است که بخشی از مطالبات 
فرهنگیان درخصوص موضوع رتبه بندی شهریور ماه به 
صورت علی الحساب در اختیار فرهنگیان قرار داده شود 
تا از ماه های آینده و با صدور احکام بتوان نسبت به اجرای 

تمام و کمال نظام رتبه بندی اقدام کرد.

آغاز به کار سامانه »رتبه بندی معلمان« و نحوه بارگذاری مدارک

مشکلات80درصدشهروندانمربوطبهحوزهشهرسازیبود
ملاقاتمردمی4ساعتهرئیسسازمانبازرسیشهرداریتهرانباشهروندان؛

رئیس سازمان بازرسی شهرداری تهران به همراه جمعی 
از معاونان و مدیران بازرس��ی در پنجمین دیدار چهره به 
چهره با شهروندان و کارکنان شهرداری به درخواست ها 
و مطالب��ات آنها پاس��خ داد.به گ��زارش روابط عمومی 
سازمان بازرس��ی ش��هرداری تهران؛ در پنجمین دیدار 
مردمی رئیس سازمان بازرسی شهرداری تهران که تحت 
عنوان »میز خدمت« برگزار شد، رئیس، معاونان و جمعی 
از مدیران س��ازمان بازرسی، ش��نونده و پیگیر دیدگاه ها، 
مطالبات و درخواس��ت های حدود ۱۰۰ نفر از شهروندان 

و همکاران ش��هرداری بودند.در این دیدار که از ساعت 
۱۰ صبح در س��اختمان مرکزی شهرداری تهران شروع 
ش��د و بیش از 4 س��اعت به طول انجامید، شهروندان و 
کارکنان ش��هرداری بدون واسطه و در دیداری صمیمی 
به ط��رح دغدغه ها و مطالبات خوی��ش پرداخته و برای 
رفع آنها از مدیران مربوطه تقاضای گره گش��ایی کردند.

موضوع��ات املاک و شهرس��ازی ب��ا ۸۰ درصد، بحث 
جذب و تبدیل وضعی��ت کارکنان، موضوعات مربوط به 
امور مناطق، س��اماندهی، برخی مش��کلات مترو و ... از 

جمل��ه موضوعاتی بودند که اکثر ملاق��ات کنندگان در 
دیدار با رئیس سازمان بازرسی شهرداری و معاونان وی 
مط��رح کردند و در ادامه دس��تورات لازم برای پیگیری 
و رس��یدگی صادر شد. گفتنی اس��ت برگزاری جلسات 
ملاقات مردمی و پاس��خگویی مس��تقیم به شهروندان 
بدون انجام بروکراس��ی های اداری، در تس��هیل گری و 
گره گشایی و همچنین ارتقاء کمی و کیفی خدمت رسانی 
که هدف اصلی مجموعه مدیریت ش��هری است نقش 

بسزایی خواهد داشت.
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اقتصاد خرد

باخریدبیشاز7میلیونتنگندم
ازکشاورزانبهخودکفاییپایدار

خواهیمرسید
وزی��ر جهاد کش��اورزی از حرکت به س��مت 
خودکفای��ی پایدار با خری��د تضمینی بیش از 
۷ میلی��ون تن گندم از کش��اورزان خبر داد.به 
گزارش صدا و س��یما، سیدجواد س��اداتی نژاد  
وزیر جهاد کشاورزی درخصوص طرح تحول 
کشاورزی و اجرای الگوی کشت گفت: رئیس 
جمهور کش��ورمان در نشست روز دوشنبه در 
وزارتخانه جهاد کشاورزی ، بر مسائل محوری 
تاکید کردند. ایش��ان بر امنی��ت تامین غذا با 
ش��اخص های تامین غ��ذای س��الم ، ارزان، با 
کیفیت و با منشاء و تولید داخلی تاکید کردند: ما 
باید در تولید داخلی به سمت خودکفایی حرکت 
کنیم. ساداتی نژاد افزود: البته حرکت به سمت 
خودکفایی از آغاز دولت س��یزدهم شروع شده 
است . ما در خرید تضمینی گندم از مرز هفت 
میلیون تن گذش��تیم که در مقایسه با پارسال 
که چهار و نیم میلیون تن گندم از کش��اورزان 
خریداری شده بود   ؛ نشان دهنده سیاست های 
دولت در حوزه تولید اس��ت. البته این تدابیر با 
افزایش قیم��ت خرید تضمینی گندم، کاهش 
قیمت کود و اجرای طرح کشاورزی قراردادی 
انجام گرفت. البته نتیجه واقعی سیاست های 
دولت در حوزه تولید را ما در فصل زراعی آینده 
ش��اهد خواهیم بود که انشاء الله امیدواریم به 
پایداری در خودکفایی گندم و نان برسیم.وی 
در ادامه تصریح کرد: ما به حدود ۹ میلیون تن 
گندم برای تهیه نان در کش��ور نیاز داریم. در 
س��الیان گذشته خودکفایی داشتیم، اما نوسان 
داش��ته اس��ت. البته الان هدفمان پایداری در 

خودکفایی است.

ارائهتسهیلاتبرایخریداثاثیهمنزل
ولوازمخانگی

معاون کس��ب و کار، تجارت و خدمات وزارت 
صمت از ایجاد  س��ایت )س��امانه ای( از سوی 
وزارت صم��ت در حوزه خرید ش��فاف و تامین 
تس��هیلات به صورت زنجی��ره ای برای خرید 
کالا خبر داد و تاکید ک��رد:وزارت صمت ناظر 
ب��ر فرآیند زنجیره تولید ت��ا توزیع و عرضه به 
مشتریان خواهد بود.به گزارش ایسنا، علیرضا 
ش��اه  میرزایی از برگزاری نمایش��گاه خدمات 
کس��ب و کار ایران برای اولین ب��ار از ابتدای 
ش��هریور ماه خب��ر داد و اعلام ک��رد: از یکم 
ش��هریور ماه لغایت چهارم ش��هریور در محل 
دائمی نمایشگاه بین المللی تهران  در ۱۱ سالن 
برگزار خواهد شد. در این نمایشگاه شرکت های 
متعدد ارائه دهنده خدمات کس��ب وکار حضور 
خواهن��د داش��ت. رونمایی از پلتف��رم خدمات 
کس��ب وکار، ارائ��ه خدمات حقوق��ی در حوزه 
کسب وکار و همچنین خدمات روانشناسی در 
این حوزه، مدیریت زنجیره تامین و.... از جمله 
خدماتی هستند که توسط شرکت های کسب و 
کار خصوصی راه اندازی شده و در این نمایشگاه 
در معرض دید عموم قرار خواهد گرفت.معاون 
کس��ب و کار، تجارت و خدمات وزارت صمت 
با بیان اینکه تاکنون پنج بانک و تعداد زیادی 
از تولیدکنندگان به این طرح پیوسته اند؛ گفت: 
در مرحله نخس��ت بایس��تی ثبت نام از سوی 
متقاضیان انجام شود تا اسامی به بانک ها ارجاع 
داده ش��ود.وی از ایجاد سایتی از سوی وزارت 
صمت خبر داد و خاطرنش��ان کرد: این سایت 
مجموعه هایی که در حوزه خرید شفاف و تامین 
تسهیلات به صورت زنجیره ای برای خرید کالا 
اقدام می کنند را معرفی می کند. این سایت با  
نام »توان خرید« فع��ال خواهد بود، البته این 
سامانه همان سامانه »خرید شفاف« است که 

تاکنون فعالیت داشته است.

تعرفهوارداتماشینآلاتصنعتو
معدنیکدرصدمیشود

معاون وزی��ر صمت از تعیی��ن تکلیف تعرفه 
واردات ماش��ین آلات صنعت��ی و مع��دن طی 
هفته آینده در مجلس خبر داد و گفت: تفاهم 
دولت و مجلس این اس��ت که اگر معافیت را 
برنگردانی��م تعرفه را به یک درصد برس��انیم.

به گزارش مهر، محمدمه��دی برادران اظهار 
کرد: با پیگیری ه��ای معاونت صنایع عمومی 
وزارت صمت، نماین��دگان مجلس طرحی را 
آماده کرده اند که با نظر مثبت هیئت رئیس��ه 
و احتم��الًا با بی��ش از 5۰ امضای نمایندگان، 
این طرح هفته آینده، خارج از دستور در صحن 
علنی مجلس بررسی می شود.وی گفت: تفاهم 
دولت و مجلس بر این است که اگر معافیت را 
برنگردانیم حداقل تعرفه حقوق گمرکی را به 
یک درصد کاهش دهیم تا بتوانیم بازس��ازی 
ماشین آلات صنعتی و واردات ماشین آلاتی را 
که ام��کان تولید آن در داخل وج��ود ندارد با 

حداقل حقوق گمرکی انجام دهیم.

اخبار

100درصدبذرگندمموردنیاز
دیمزارهادردولتسیزدهمتولیدشد

معاون وزی��ر جهاد کش��اورزی گفت: ۱۰۰ 
درصد بذر گندم مورد نیاز دیمزار ها،  امسال 
توسط س��ازمان تحقیقات، آموزش و ترویج 
کش��اورزی تأمین ش��د.به گزارش تس��نیم، 
مجتبی خی��ام نکوی��ی معاون وزی��ر جهاد 
کش��اورزی و رئی��س س��ازمان تحقیق��ات، 
آموزش و ترویج کش��اورزی اظهار داش��ت: 
از شرکت های دانش بنیان بخش کشاورزی 
برای ورود علم و دانش به بخش کشاورزی 
حمایت به عمل می آید و با تفاهم نامه ای که 
امروز امضا ش��د تعداد نهال گواهی شده ای 
که برای اصلاح باغات ما مورد استفاده قرار 
می گیرد افزایش یابد.وی افزود: باغات ایجاد 
شده با این نهال های استاندارد های، کیفیت 
بالای��ی دارد و قابلیت رقابت با کش��ور های 
پیش��روی دنی��ا را دارند.مع��اون وزیر جهاد 
کش��اورزی در این باره که  دولت س��یزدهم 
چه برنام��ه ای برای تغییر رویه کش��اورزی 
کش��ور از کشاورزی معیش��تی به کشاورزی 
اقتصادی دارد،  اظهار داش��ت: بخش عمده 
کش��اورزی کش��ور معیش��تی و میزان بهره 
وری در آن کم اس��ت اما در دولت سیزدهم 
بخش کش��اورزی مورد حمایت ویژه ای قرار 
دارد.وی تصری��ح کرد: مهم ترین اقدامی که 
برای بخش کشاورزی کشور باید انجام شود 
ایجاد انقلاب در بهره وی تولیدات اس��ت و 
دانش و فناوری باید به این بخش ورود کند.
خیام نکویی اظهار داش��ت: تولیدات بخش 
کشاورزی کش��ور با تولیدات شاخص کشور 
فاصله عمیقی دارد به طوری که در برخی از 
موارد تولید کنندگان پیشرو ۱۰ برابر میانگین 
تولید کشور عملکرد تولید دارند.وی ادامه داد: 
در حالی که میانگین تولید گندم کشور 4  تن 
در هکتار اس��ت تولید کننده نمونه ۱4. 5 تن 
در هر هکتار تولید دارد، همچنین درحالی که 
میانگین تولید سیب درختی در کشور ۲۰ تن 
در هر هکتار است که کشاورز نمونه ۲۰۰ تن 
تولید می کنید. خیام نکویی اظهار داشت: صد 
در صد بذر گندم مورد نیاز دیمزار ها،  امسال 
توسط س��ازمان تحقیقات، آموزش و ترویج 
کشاورزی تأمین ش��ده است که در گذشته 
این طور نبود.وی گفت: این اقدامات جهش 
تولید دیمزار های کش��ور را منجر شده است 
به طوری که عملکرد گندم از هرهکتار ۳۰۰ 
کیلوگرم به ۹۰۰ کیلوگرم رسیده و سه برابر 

افزایش داشته است. 

خریددانهایمیوهافزایشیافت
رئی��س اتحادیه بارفروش��ان گف��ت: قدرت 
خرید مردم کاهش چش��م گیری کرده است 
در س��ال های گذش��ته که م��ردم حداقل ۲ 
کیلو میوه خریداری می کردند امروز خریدها 
دانه ای ش��ده اس��ت و اگر این رون��د ادامه 
داشته باشد کشاورزان متضرر خواهند شد.به 
گزارش ایلنا،مصطفی دارایی نژاد با بیان اینکه 
رکود در ۱۰ روز محرم بر بازار میوه و تره بار 
حاکم می ش��ود، گفت: در سال جاری تولید 
میوه ۱.5 برابر بیش��تر از سال گذشته شد؛ از 
این رو ش��اهد ریزش ن��رخ برخی از اقلام در 
بازار هس��تیم.وی با اشاره به افزایش کشت 
هندوانه در س��ال زراعی ۱4۰۱، گفت: سال 
گذش��ته هندوانه در دش��ت مغان در فضای 
بال��غ بر ۱5۰۰ هکتار کش��ت ش��د؛ این در 
حالیس��ت که امسال کش��ت این محصول 
در ای��ن منطقه ۳ براب��ر افزایش پیدا کرد.به 
گفته این فعال صنفی؛ کش��اورزی در ایران 
نیازمند الگوی کش��ت است متاسفانه بالغ بر 
۷۰ درصد محصولات کش��ت شده در ایران 
آب بر هستند و این موضوع با تنش های آبی 
که سالانه ش��دت آنها افزایش پیدا می کند 
در تضاد اس��ت.دارایی نژاد با اشاره به کاهش 
5۰ درصدی خرید میوه از سوی مردم، گفت: 
قدرت خرید مردم کاهش چشم گیری کرده 

است.

استفادهازماسکدرهواپیماالزامی
شد

س��خنگوی س��ازمان هواپیمایی کش��وری 
گفت: بخش��نامه الزام استفاده از ماسک در 
هواپیما ب��ه ش��رکت های هواپیمایی ابلاغ 
شده اس��ت.به گزارش عصرایرانیان به نقل 
از س��ازمان هواپیمای��ی کش��وری، میراکبر 
رضوی اظهار داش��ت: بر اس��اس مصوبات 
یکصدوبیس��تمین جلسه ستاد ملی مدیریت 
کرونا اس��تفاده از ماس��ک در هواپیما، قطار 
مت��رو، اتوبوس، مراک��ز زیارتی، هیئت های 
مذهب��ی و مراکز تجمع در ش��هرهای قرمز 
و نارنجی الزامی اس��ت.وی افزود: همچنین 
مقرر ش��د به منظور کنترل واکسیناس��یون 
زائران، سامانه »س��ماح« که برای ثبت نام 
س��فر اربعین در نظر گرفته ش��ده به سامانه 
»ای��ران من« متصل ش��ود.رضوی تصریح 
کرد: بر اس��اس این بخش��نامه شرکت های 
هواپیمای��ی ضمن رعایت س��ایر مقررات و 
دس��تورالعمل های مرتبط با بیماری کرونا، 
مل��زم به رعایت مراتب ف��وق در پروازهای 

آن شرکت هواپیمایی هستند.

مدیرکل دفتر صنای��ع خودرویی وزارت 
صمت گفت: توزی��ع عادلانه در خودرو 
وج��ود ن��دارد و بی��ش از 5۰ درص��د 
خانوار ه��ا فاقد خودرو هس��تند که علت 
هم نبود خودرو ه��ای اقتصادی در بازار 
اس��ت.به گزارش ص��داو س��یما،عبداله 
توکلی لاهیجان��ی مدیرکل دفتر صنایع 
خودروی��ی وزارت صم��ت اظه��ار کرد: 
در ط��رح تحول صنعت خ��ودرو، بحث 

خورو ه��ای اقتصادی م��ورد توجه قرار 
گرفت��ه اس��ت.مدیرکل دفت��ر صنای��ع 
در  گف��ت:  صم��ت  وزارت  خودروی��ی 
س��وخت  مصرف  اقتصادی  خودرو های 
در کمتری��ن می��زان ق��رار دارد و ای��ن 
موضوع با وزن خودرو در ارتباط اس��ت 
همچنی��ن در خودرو های اقتصادی باید 
وزن خ��ودرو را کاهش داد در حالی که 
نباید از امکانات و تجهیزات آن کاس��ته 

ش��ود.توکلی اضافه کرد: خودروس��از و 
قطعه س��از قرارداد بلندم��دت و تعاملی 
با هم ندارند ضمن اینکه قطعه س��ازان 
یک محصول در طول سال های مختلف 
تغییر می کنند و واسطه هایی بین قطعه 
س��از و خودروس��از قرار دارد که باعث 
افزایش قیمت می ش��وند.مدیرکل دفتر 
صنای��ع خودروی��ی وزارت صمت گفت: 
ما اکنون ب��ا تولید س��الانه حدود ۹۰۰ 

هزار خودرو، رتبه هجدهم دنیا در تولید 
خودرو را داریم و هدف گذاری شده تا به 
تولید ۳ میلیون دستگاه در سال برسیم.
وی افزود: شاخص های نظیر نیروی کار 
ارزان، انرژی ارزان و نیروی مهندس��ی 
فراوان باعث شده تا ما ظرفیت افزایش 
تولید و رش��د صنعت خودرو را نس��بت 
به ش��رکت های خارجی داش��ته باشیم. 
مدیرکل دفتر صنای��ع خودرویی وزارت 

صم��ت گف��ت: م��ا در ق��وای محرکه 
ظرفی��ت تولید ب��رای ۲ میلیون و 5۰۰ 
ه��زار خودرو را داریم و در خط بدنه هم 
این ظرفیت ها برای رسیدن به هدف ۳ 
میلیون دس��تگاه در سال وجود دارد.وی 
اضافه کرد: از سال ۹۷ ظرفیت تولید ما 
کاهش یافت و به نصف رس��ید و حتی 
آنچه تولید می ش��د هم کامل نبود و در 

پارکینگ ها باقی می ماند.

تولیدخودروهایاقتصادیدربرنامهتحولصنعتخودرو
مدیرکلدفترصنایعخودروییوزارتصمتمطرحکرد؛

اقداماتدولتبرایافزایشتولیدمحصولاتاساسی
خریدتضمینیگندم3میلیونتنافزایشیافت؛

5 برنامه مهم دولت برای افزایش تولید کالاهای اساسی 
به خوبی پیش رفت به طوری که امسال خرید تضمینی 
گندم نس��بت به سال گذش��ته ۳ میلیون تن رشد کرد.به 
گزارش فارس، برنامه دولت سیزدهم برای افزایش تولید 
گندم در س��ال جاری به خوبی پیش رفت و میزان خرید 
تضمینی تا به ۷ میلیون تن  رسیده است  و تا پایان فصل 
برداشت گندم از این میزان هم فراتر می  رود و طبق پیش 
بینی وزیر جهاد کش��اورزی ای��ن رقم به ۷.5 میلیون تن 
خواهد رس��ید، این در حالی است که کل خرید تضمینی 
س��ال گذشته که با برنامه دولت دوازدهم کشت شده بود 
به 4 میلیون و ۷5۰ هزار تن رسید.جنگ روسیه و اوکراین 
و نیز اختلال در عرضه محصولات اساس��ی در بازارهای 
جهانی موجب ش��ده است کش��ورها برنامه خودکفایی یا 
حداقل کاهش وابس��تگی به واردات را در دستور کار خود 
قرار دهند، حمایت کش��ورها از تولید، تغییر سیاست های 
صادراتی و نیز ذخیره سازی از اقداماتی است که در پیش 

گرفته اند و کشور ما نیز در این راستا پیش می  رود.
پنج اقدام مه��م دولت برای افزای��ش تولید محصولات 

اساسی
اصلاح نرخ خرید تضمینی گندم ���

وزارت جهاد کشاورزی در دولت سیزدهم چند کار اصلی 
را برای افزایش تولید محصولات اساس��ی به ویژه گندم 
اجرایی کرد، نخس��ت ن��رخ خرید تضمینی گن��دم را به 
موق��ع در ش��هریور اعلام کرد و نرخ واقعی تری نس��بت 
به سال های گذش��ته تعیین کرد به طوری که به قیمت 
جهانی نزدیک ش��د، این اقدام از یک سو کشاورزان را به 
کشت بیشتر این محصول ترغیب کرد دوم مانع  قاچاق 

این محصول استراتژیک به کشورهای همسایه شد.
کاهش ���45 درصدی قیمت نهاده ها

اق��دام دوم دول��ت  کاهش قیمت کود ش��یمیایی بود که 
کشاورزان نسبت به قبل کود را راحت تر خریداری کردند، 
به گفته کارشناس��ان هر یک واحد کود که در محصول 
اس��تفاده می  ش��ود ۹ واحد به تولید اضاف��ه می کند.خبر 
کاهش قیمت کود شیمیایی را مدیرعامل شرکت خدمات 
حمایتی کش��اورزی اوایل امسال در فروردین  اعلام کرد 
ک��ه برای کودها یارانه دولتی پرداخت می ش��ود و از این 
پس با کاهش قیمت 45 درصدی به کش��اورزان عرضه 
می  شود.بر اس��اس آمار وزارت جهاد کشاورزی، مصرف 

کود فسفاته و پتاسه توسط کشاورزان در سال های ۹۹ و 
۱4۰۰ نسبت به سال ۹۸ کاهش ۸۰ درصدی یافته است.

از ابتدای سال ۹۹ و با آزادسازی نرخ کود شیمیایی که در 
دولت دوازدهم شکل گرفت، قیمت این محصول افزایش 
پن��ج برابری یافت که این افزایش قیمت موجب کاهش 
مصرف کود ش��یمیایی توسط کش��اورزان شد و به گفته 
کارشناسان، کاهش کمی و کیفی محصولات کشاورزی 

را در پی داشته است.
اجرای کشت قراردادی  ���

اقدام سوم دولت برنامه کشت قراردادی است که امسال 
کلید خورده و طی پنج سال آینده قرار است در 5.5 میلیون 
هکتار از اراضی کشاورزی کشور اجرایی شود.مفهوم ساده 
کشت قراردادی این است که کشاورز با سرمایه گذار بخش 
خصوص��ی قرارداد می  بندد با ای��ن مضمون که در طول 
مراحل کشت همه نهاده ها و امکانات مورد نیاز کشاورز را 
تامین کند و در قبال آن کش��اورز نیز محصول خود را به 
قیمتی که توافق کرده اند بفروشد البته دولت هم در این 
مسیر حامی کشاورز است تا این قراردادها به نتیجه برسد.
سهراب سهرابی سرپرست مجری طرح گندم، در این باره 
می گوید:  توسعه کشت قراردادی گندم از سیاست های این 

وزارتخانه است، در سال زراعی جاری ۲6۰ هزار هکتار از 
اراضی گندم کشور تحت کشت قراردادی قرار گرفت.به 
گفته سرپرست مجری طرح گندم ، استقبال کشاورزان از 
رویکرد کشاورزی قراردادی مطلوب ارزیابی شده و حدود 
۱5۲ هزار هکتار از کل س��طح تحت پوش��ش مربوط به 

شرکت بازرگانی دولتی ایران است.
رش�د ���3 میلی�ون تنی خری�د تضمینی گندم در س�ال 

جاری
رش��د ۳ میلیون تن��ی خرید تضمینی گندم امس��ال که 
عمدتا با راهبرد س��ه اقدام دولت ش��کل گرفته اس��ت، 
م��ا را ب��ه خودکفایی پایدار در گن��دم نزدیک تر کرده و 
حداق��ل میزان واردات این محصول اساس��ی را کاهش 
داده اس��ت.معاون امور اقتصادی وزارت جهاد کشاورزی 
در جدیدترین گزارش خود از خرید تضمینی گندم ش��ب 
گذش��ته در برنام��ه تلویزیونی اعلام ک��رد: حدود هفت 
میلیون تن خرید مس��تقیم خودمان انج��ام دادیم، 5۰۰ 
هزار تن بذر که می  ش��ود هفت و نیم و دو و نیم میلیون 
تن هم بخش های خصوص��ی خرید انجام می  دهند که 
در مجموع ۹ و نیم میلیون تن می  ش��ود.به گفته قربانی 
 هدف گ��ذاری که انجام داده بودیم ۱۱ و نیم میلیون تن 

بود، سطح زیر کشتی که ما ابلاغ کرده بودیم با توجه به 
خشکس��الی و کمبود بارش دو میلیون هکتار آبی بوده و 

حدود ۳ الی 4 میلیون هکتار هم دیم بوده است.
کاه�ش ���2 میلیون تنی مص�رف آرد با اج�رای اصلاح 

یارانه ها
علاوه ب��ر افزایش تولید، دولت با برنام��ه اصلاح یارانه، 
مصرف آرد را در کش��ور کاهش داده است که پیش بینی 
شده است دو میلیون تن مصرف کشور کاهش یابد.تغییر 
رویکرد یارانه دهی بر اس��اس میزان فروش نان، میزان 
نش��تی آرد س��همیه ای را در بازار آزاد یا به خارج کشور 
متوقف کرده اس��ت و امس��ال با ۹ میلیون تن گندم نیاز 

کشور تامین می  شود.
اج�رای الگوی کش�ت تولی�د را ���18 درص�د افزایش 

خواهد داد
افزای��ش تولید تنها مح��دود به گندم نیس��ت و برنامه 
دولت ب��رای افزایش تولید در س��ایر حوزه ها هم وجود 
دارد به طوری که اجرای الگوی کش��ت که به دس��تور 
رئیس جمهور تا پایان سال تدوین می  شود تا ۱۸ درصد 
تولی��د را افزای��ش داده و و ب��ه ۱5۲ میلیون تن خواهد 
رسید. این خبری است که امروز معاون اقتصادی وزارت 
جهاد کش��اورزی و پ��س از بازدید روز گذش��ته رئیس 
جمه��ور از این وزارتخانه اع��لام کرد.این طرح که ۱۰ 
س��ال اس��ت روی میز دولتی ها جا خوش کرده و هنوز 
اجرایی نش��ده اس��ت تمرکز خ��ود را روی محصولات 
اساسی خواهد گذاشت، با آمایش سرزمین و نیز بررسی 
مناطق کش��اورزی از سطح محصولات آب بر کم کرده 
و به کش��ت محصولات اساس��ی از جمله گندم اضافه 
می  کند.مش��کل عمده کشاورزی کش��ور در سال های 
گذش��ته، وابستگی بیش از اندازه به محصولات اساسی 
نظیر گندم، برنج، دانه روغنی، خوراک دام و گوش��ت و 
غیره بود ک��ه ارزش تولید ۱۲5 میلیون تن محصولات 
کش��اورزی کش��ور را کمرنگ می  کرد.با حساس شدن 
امنی��ت غذایی در دنیا، سروس��امان دادن به برنامه های 
کش��اورزی در راس��تای امنیت غذایی اهمیت بیشتری 
یافته که همه دنیا به ویژه پس از شیوع ویروس کرونا و 
جنگ اوکراین و روس��یه تلاش خود را در این زمینه دو 
چندان کرده اند  و دولت هم برنامه های خود را روی این 

مسئله متمرکز کرده است.

مش��اوران املاک ش��هر تهران از کاه��ش هیجانات 
بازار مس��کن در مردادماه خبر می دهن��د. پس از یک 
دوره التهاب در چهار ماهه ابتدای س��ال جاری به نظر 
می رس��د بازار ملک به ثبات نسبی رسیده و اطلاعات 
غیرس��می نشان می دهد سرعت رشد قیمت نسبت به 
ماه گذشته نصف شده است.به گزارش ایسنا، انتظارات 
تورمی در بازار مسکن تا حدودی کاهش یافته و فعالان 
بازار می گویند که اثر ریس��کهای غیراقتصادی در بازار 
کمرنگ شده است. هردو گروه خریدار و فروشنده تحت 
تاثیر فضای کنونی از انجام معامله خودداری می کنند. 
به نظر می رس��د بازار مس��کن عقب ماندگی یک سال 
گذش��ته را جبران کرده و به ش��رایط ایستایی نزدیک 
ش��ده است.بازار ملک در سال گذش��ته با ثبات قیمت 
همراه بود؛ در حالی ک��ه بازارهای خودرو، ارز و طلا تا 
حدودی رونق داشتند. با توجه به ماهیت دیرپذیری بازار 
مسکن، این بازار، بخش��ی از عقب ماندگی با بازارهای 

رقیب را در چهار ماهه ابتدای س��ال جاری جبران کرد 
و ظاهرا از ابتدای مردادماه مقداری از تب و تاب افتاده 
است.بررسی های میدانی نشان می دهد خرید و فروش 
خانه در شهر تهران از ابتدای مردادماه و در ایام محرم  
در مقایس��ه با ماه گذشته تقریبا نصف شده است. این 
مس��اله در افت انتظارات تورمی تاثیرگ��ذار بوده اما به 
توقف کامل رش��د منجر نش��ده و نرخهای پیشنهادی 
در مقایس��ه با تیرماه ۳ درصد افزایش نش��ان می دهد؛ 
در حالی که ماه گذش��ته این بازار با رش��د 6 درصدی 
قیمتهای قطعی مواجه بود.اگرچه آهنگ رشد قیمت در 
بخش خرید و فروش مسکن کُند شده، بازار اجاره تحت 
تاثیر پیک جابه جایی مستاجران در رونق به سر می برد 
و به گفته واسطه های ملکی، نرخهای پیشنهادی اجاره 
روند صعودی دارد. تیرماه امس��ال متوسط رشد سالیانه 
اجاره بها در ش��هر ته��ران 4۷ درصد و در کل کش��ور 
5۲ درصد بود.طبق ش��اخص بانک مرکزی در تیرماه 

امس��ال قیمت هر متر خانه در تهران به طور میانگین 
4۱ میلیون و ۷۰۰ هزار تومان بوده است. هرچند مرکز 
آمار این عدد را 44 میلی��ون و ۸۰۰ هزار تومان اعلام 
کرد.ابوالحسن میرعمادی � کارشناس بازار مسکن در 
تحلیل شرایط فعلی این بازار گفت: نوسانات بازار ملک 
در ماههای اخیر دلایل مختلفی دارد که مهمترین آنها 
به تورم و رشد قیمت نهاده های ساختمانی برمی گردد. 
فرهنگ غالب این اس��ت که مس��کن دارایی با ارزشی 
است و سپری در برابر تورم محسوب می شود. بنابراین 
مادامی که با رشد قیمت کالاها مواجهیم مسکن نیز به 
تبعیت از آن حرکت می کند.وی با بیان اینکه تقاضای 
واقعی برای خرید مسکن به شدت کاهش یافته است 
گفت: زمانی که مشتری در بازار نیست، مالکان نرخهای 
اجاره را افزایش می دهند. به همین دلیل مشکل امروز 
بازار مس��کن، حوزه اجاره است که شاهد التهابات این 
بخش هس��تیم. به دلیل کاهش توان خرید، س��اخت 

و س��از نیز با افت مواجه ش��ده و با معضل عدم تولید 
مسکن روبه رو هستیم.به گفته میرعمادی، فشار تقاضا 
برای مسکن در کلانش��هرها باعث شده تا مسکن به 
یک کالای بسیار باارزش تبدیل شود. در شرایط فعلی 
که با انتظارات تورمی مواجهیم کمتر کس��ی حاضر به 
فروش خانه خود می شود؛ زیرا این تلقی وجود دارد که 
مسکن ارزش افزوده مسکن در مقایسه با دیگر کالاها 
بالا است.این فعال صنعت س��اختمان، تولید و عرضه 
مسکن را در کنترل این بازار موثر دانست و گفت: همه 
جای دنیا دولتها برای ساماندهی بازار مسکن، واحدهای 
اس��تیجاری تولید می کنند و با نرخهای کم به اقش��ار 
پایین اج��اره می دهند. ولی ش��هرداریها و دولتهای ما 
هیچ وقت در این حوزه ورود نکردند. به هر ترتیب اگر 
ریسک های غیراقتصادی محو شود و تکنولوژی صنعت 
ساختمان ارتقا پیدا کند می توان در میان مدت به ثبات 

بازار مسکن امیدوار بود.

بازار مسکن مقداری از تب و تاب افتاد
از ابتدای مردادماه؛

صادراتمرکباتایرانبرایاولینباربهچین
معاونوزیرجهادکشاورزیخبرداد؛

مع��اون وزیر جهاد کش��اورزی گف��ت: برای 
نخس��تین بار مرکبات ایران��ی به چین صادر 
می ش��ود.به گ��زارش مه��ر، محمدمه��دی 
برومن��دی معاون وزی��ر در ام��ور باغبانی با 
اش��اره به اقدامات دولت س��یزدهم در جهت 
ارتقا صادرات محصولات کش��اورزی اظهار 
ک��رد: اخی��راً در این زمینه تفاه��م نامه ای با 
چین امضا ش��ده که بر این اساس قرار است 
مرکب��ات ایرانی برای اولین بار به چین صادر 
ش��ود.معاون باغبانی وزارت جهاد کشاورزی 
اضافه کرد: س��الانه حدود ۲5۰ تا ۳۰۰ هزار 
تن مرکبات از کشور خارج می شود که امسال 
تولید مرکبات در کشور نیز نسبت به سالهای 
گذش��ته افزایش قابل توجه��ی دارد.به گفته 
وی چینی ها بیشتر خواستار لیموشیرین ایران 
هس��تند.برومندی افزود: ص��ادرات مرکبات 
به کش��ور چین از س��ال جاری آغاز می شود.
وی همچنی��ن به صادرات س��یب درختی به 

کشور پاکستان اش��اره و تصریح کرد: میزان 
این ص��ادرات نیز در ماه های آینده توس��عه 
پیدا می کند.معاون وزیر جهاد کش��اورزی در 
بخش دیگری از س��خنان خود درباره اینکه 
بع��د از اصلاح نظام یارانه ای کش��ور، قیمت 
میوه افزایش چشمگیری داشته است، گفت: 
هزینه های تولید محصولات کش��اورزی به 
طور کلی افزایش پیدا کرده ضمن اینکه بحث 
قیمت تابع عرضه و تقاضاست.برومندی اظهار 
داش��ت: البته قیمت میوه در باغ یک مسئله 
و قیمت آن در بازار و مصرف کننده مس��ئله 
دیگری اس��ت و تمام اینها را باید به ش��کل 
یک زنجیره در نظر بگیریم.وی درباره اینکه 
فعالان بخش خصوص��ی عنوان می کنند به 
دلیل افزایش قیمت، مصرف میوه در کش��ور 
به شدت کاهش یافته است، خاطرنشان کرد: 
این مسئله را قویاً تکذیب می کنم. چرا که هر 
آنچه میوه در کشور تولید می شود به مصرف 

می رسد. البته صادرات هم انجام می گیرد که 
بحث صادرات ربطی به مصرف سرانه داخل 
ندارد.معاون وزیر جهاد کشاورزی با اشاره به 
اینکه س��رانه مصرف میوه در کشور ما ۱5۰ 
کیلوگرم اس��ت، توضی��ح داد: اگر متوس��ط 
قیم��ت هر کیلوگرم می��وه را ۱5 هزار تومان 
در نظر بگیریم و ای��ن رقم را در ۸5 میلیون 
نفر جمعیت کش��ور ضرب کنی��م، ۲۰۰ هزار 
میلیارد تومان میوه در کش��ور تولید می شود.
برومندی با اش��اره به اینکه حدود 5۰۰ هزار 
تن تولید سیب تابس��تانه کشور است، گفت: 
تمام این محصول در داخل مصرف می شود.
به گفته وی ۲5 میلیون و ۷۰۰ هزار تن میزان 
تولید محصولات باغبانی در کشور به جز موز، 
انبه، نارگیل و آناناس در تولید مابقی میوه ها 
مشکلی ندارد. ضمن اینکه صادرات نیز در این 
حوزه انجام می ش��ود و ارزآوری محصولات 
باغبانی رقمی حدود س��ه میلیارد دلار است.

به گفته این مقام مسئول سال گذشته واردات 
موز و میوه های گرمسیری رقمی حدود 45۰ 
میلیون دلار معادل ۱5 ه��زار میلیارد تومان 
بوده اس��ت و می��زان واردات موز به کش��ور 
6۰۰ ه��زار تن بوده اس��ت.وی با اش��اره به 
بازدید اخیر ریاست جمهوری از این وزارتخانه 
گفت: رئیس جمهور بر توسعه تولید میوه های 
گرمسیری در سواحل مکران و مناطق جنوبی 
کشور تأکید کرده است.برومندی با اشاره به 
اینکه برخی از کش��ورهای همسایه ما که در 
گذشته وارد کننده موز بوده اند، افزود: در حال 
حاضر این کش��ورها صادر کنن��ده این میوه 
شده اند و این مسئله نشان می دهد که ما هم 
می توانیم در این زمینه پیشرفت چشمگیری 
داش��ته باش��یم.معان وزیر جهاد کشاورزی با 
بیان اینکه اجرای این طرح در برخی مناطق 
آزاد شده اس��ت، گفت: طرحی در دست اجرا 
داریم که براساس آن ۱۲ هزار و ۸۰۰ هکتار 

از باغات میوه های گرمس��یری را احیا کنیم. 
همچنین قرار اس��ت 5 هزار هکت��ار در این 
زمینه توسعه داشته باش��یم.وی همچنین از 
ایجاد س��ه هزار هکتار گلخان��ه تولید موز در 
کشور خبر داد.برومندی در بخش دیگری از 
سخنان خود با اشاره به خس��ارات وارد شده 
توسط سیل به بخش باغبانی کشور، تصریح 
کرد: امس��ال با دو اتفاق اقلیمی مواجه بودیم 
که اولین مورد سرما زدگی شدید در فروردین 
ماه بود که آس��یب جدی به بخش زراعت و 
باغبانی کش��ور وارد کرد.وی افزود: همچنین 
سیل در ۱۲ استان به بخش باغبانی خسارت 
زده که بیش��ترین آن نیز مربوط به اس��تان 
فارس اس��ت. به طوری که در این اس��تان 4 
هزار و ۳۰۰ میلیارد تومان خس��ارت به حوزه 
کش��اورزی و زیرس��اخت های این بخش ها 
وارد شده و قنوات در این استان نیز به شدت 

آسیب دیده اند که نیاز به لایروبی دارد.
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بانک و بيمه

71٩برندهخوششانس»پنجره«
باشگاهمشتریانبانکصادراتایران

جایزهنقدیگرفتند
 قرعه کش��ی س��ومین و آخرین مرحله طرح 
»پنجره« باش��گاه مش��تریان بانک صادرات 
ایران ب��ا پرداخت بی��ش از ۱۲ میلیارد ریال 
جوای��ز نقدی ب��ه ۷۱۹ برنده خوش ش��انس 
برگزار ش��د. به گ��زارش روابط عمومی بانک 
صادرات ایران، قرعه کش��ی س��ومین مرحله 
طرح »پنجره« باش��گاه مشتریان این بانک 
با حضور کارشناس��ان و نمایندگان واحدهای 
مرتبط و نظارتی برگزار ش��د و ۱۲ میلیارد و 
۳6۰ میلیون ریال جوایز نقدی به ۷۱۹ برنده 
خوش شانس باشگاه مشتریان بانک از طریق 
سامانه واریز جمعی به حساب آنها واریز شد. با 
انجام این قرعه کشی، تعداد سه برنده از میان 
مشتریان ۱۰ س��تاره، سه برنده ۹ ستاره، ۲۰ 
برنده هشت ستاره، 6۰ برنده هفت ستاره، 6۳ 
برنده شش س��تاره، ۸۰ برنده پنج ستاره، ۹۰ 
برنده چهار ستاره، ۱۰۰ برنده سه ستاره، ۱4۰ 
برنده دو ستاره و ۱6۰ برنده از میان مشتریان 
یک ستاره به عنوان مشتریان خوش شانس از 
جوایز نقدی بهره مند ش��دند. طرح »پنجره« 
باشگاه مشتریان بانک صادرات ایران با شعار 
»با داشتن هر 5 درصد رشد منابع، پنجره ای 
از جوایز ارزنده به س��وی خود بگشایید«، در 
س��ه دوره چهار ماهه از ابتدای تیرماه س��ال 
۱4۰۰ آغاز و تا پایان خرداد ماه س��ال ۱4۰۱ 
ادام��ه یافت. در هر دوره 4 ماهه این طرح از 
میان مشتریان یک تا ۱۰ ستاره بانک پس از 
کس��ب امتیاز لازم )حداقل 4۰۰ امتیاز( و دارا 
بودن حداقل 5۰۰ هزار ریال معدل موجودی، 
ب��ه قید قرعه ۱۲ میلیارد و ۳6۰ میلیون ریال 
جوای��ز نقدی ب��ه ۷۱۹ برنده تعل��ق گرفت. 
اعضای باشگاه مشتریان بانک صادرات ایران 
می توانند برای مش��اهده نتیجه قرعه کش��ی 
مرحله س��وم طرح »پنجره« به س��امانه این 
 https://club.bsi.ir :باشگاه به نش��انی

مراجعه کنند.

افزایشچشمگیرحجمعملیاتارزی
تجارتدرچهارماههنخستسال

در راس��تای تداوم هم��کاری دو جانبه بانک 
تجارت و پالایشگاه گاز بیدبلند خلیج فارس، 
مدیران عامل دو مجموع��ه با یکدیگر دیدار 
و گفت وگو کردن��د. به گزارش روابط عمومی 
بان��ک تجارت، هادی اخلاق��ی فیض آثار در 
این دیدار به تعامل ارزشمند بانک با پالایشگاه 
گاز بیدبلند خلیج فارس اشاره داشت و گفت: 
توانمندی و تخصص مدی��ران بیدبلند خلیج 
فارس، در اج��را و بهر ه ب��رداری از این پروژه 
بزرگ ملی، همواره مشوقی برای بانک تجارت 
در حمایت بیش از پیش از این پروژه به شمار 
می رود و همچون گذش��ته آماده ایم تا از تمام 
ظرفیت های موجود در بانک، برای این تعامل 
بهره برداری کنیم.  مدیر عامل بانک تجارت 
با تاکید بر اینک��ه توانمندی بانک تجارت در 
حوزه بانکداری بین الملل می تواند نقطه قوت 
بانک در این تعامل باشد، یادآور شد: تخصص 
و تجربه بانک تج��ارت در ارائه خدمات ارزی 
همچنان به عنوان یک مزیت رقابتی در تعامل 
بانک با شرکای تجاری خود به شمار می رود. 
در چهار ماهه نخس��ت امسال حجم عملیات 
ارزی بانک تجارت با رشد چشمگیری همراه 
بوده و پیش بینی می کنیم تا پایان س��ال این 

رشد به مراتب افزایش یابد. 

صورتهایمالیسال1400بیمه
ایراندرمجمععمومیسالیانه

تصویبشد
مجمع عمومی عادی سالیانه شرکت سهامی 
بیمه ایران در سالن جهاد وزارت امور اقتصاد 
و دارایی، روز س��ه شنبه ۲5 مرداد ماه ۱4۰۱ 
برگزار و صورت های مالی منتهی به اسفند 
سال ۱4۰۰ تصویب ش��د.به گزارش روابط 
عمومی بیمه ایران، نشس��ت مجمع عمومی 
عادی س��الیانه شرکت س��هامی  بیمه  ایران 
به ریاست سید احس��ان خاندوزی وزیر امور 
اقتص��ادی و دارایی و  با  حضور س��ید عباس 
حس��ینی معاون بانک، بیمه و شرکت های 
دولت��ی وزارت ام��ور اقتص��ادی و دارای��ی، 
بهزادپور رییس کل بیمه مرکزی، نمایندگان 
وزارت ام��ور اقتص��ادی و دارای��ی،  وزارت 
 صنعت، معدن و تجارت، س��ازمان برنامه و 
بودجه، س��ازمان حسابرس��ی ، رئیس هیات 
مدی��ره و مدیر عامل و اعضای هیات مدیره 

بیمه ایران برگزار شد. 

اخبار

بانک توس��عه موفق به دریافت گواهینامه 
بین المللی استاندارد ISO ۱۰۰۰۲ )سیستم 
مدیریت رسیدگی به ش��کایت مشتری( و 
ISO ۱۰۰۰4 )سیستم مدیریت رضایتمندی 

مشتری( از سوی شرکت آرین توف پاسارگاد 
نماینده TUV INTERCERT آلمان 
شد. معادی معاون مدیر عامل در امور استان 
ها و بازاریابی در مراسم دریافت گواهینامه 
گفت:بانک توس��عه تعاون ب��ه عنوان یک 
س��ازمان بالغ به این باور رس��یده است که 
برای دس��تیابی به تعالی س��ازمانی باید از 
ظرفی��ت های ب��رون س��ازمانی همچون 
موسس��ات ارزیابی اس��تاندارد استفاده کند. 

وی افزود: اگر می خواهیم بقا داشته باشیم 
بای��د به ذینفع��ان درون و بیرون س��ازمان 
توجه داشته باشیم. وی افزود:تمرکز اصلی 
ما در بانک بر این اس��ت تا صدای مشتری 
به عنوان مهم ترین ذینفع ش��نیده شود بر 
همین اساس با به روزرسانی نرم افزار مرکز 
تماس مشتریان،س��عی بر آن شده است تا 
هوشمندس��ازی در این بخ��ش اتفاق افتد. 
معادی با تقدیر ازاقدامات ادارات کل بازرسی 

و رس��یدگی به ش��کایات،امور مشتریان و 
توس��عه بازار واداره کل سازمان و روش ها 
گفت:به عنوان یک سازمان پیشرو وظیفه 
داری��م در مس��یر اس��تاندارد حرکت کنیم.
اگر یاد بگیریم با مش��تری به عنوان ذینفع 
برون سازمانی و با کارمندان به عنوان ذینفع 
درون س��ازمانی به دنبال تبادل اطلاعات و 
آگاهی رسانی باشیم،پس در مسیر درستی 
قرار گرفته ایم. مع��اون مدیرعامل در امور 

استان ها وبازاریابی بیان کرد:اگر صحبت ها 
و انتقاد ذینفعان سازمان در ابتدا شنیده شود 
میزان شکایات کمتر می شود.گفتنی است 
،بررس��ی شرکت آرین توف پاسارگاد نشان 
می دهد،بانک توسعه تعاون با اجرای یک 
س��ری اقدامات موفق به دریافت استاندارد 
۱۰۰۰۲ و ۱۰۰۰4 شده است.تمرکز بر این 
استانداردها منجر به ارتقای تجربه مشتری 

در بانک می شود.

بانکتوسعهتعاونگواهینامهاستاندارد10002و10004رادریافتکرد

مدیرعاملصندوقتامینخسارتهایبدنیدرنشستبامدیرانسراسرکشورتشریحکرد:

نشس��ت هم اندیش��ی مش��اورین، معاونین و مدیران 
ستادی با حضور مدیر عامل صندوق تامین خسارتهای 
بدنی برگزار ش��د. به گزارش رواب��ط عمومی صندوق 
تامین خسارتهای بدنی، در ابتدای جلسه که مسئولان 
شعب استانی صندوق نیز به صورت ویدیو کنفرانس در 
آن حضور داشتند، مهدی قمصریان با اشاره به تلاش 
مداوم کارکنان خدوم صندوق برای رس��یدگی و ارائه 
خدمت به موقع ب��ه زیاندیدگان حوادث رانندگی گفت 
: افرادی که دچار این حوادث ناگوار می ش��وند غالباً از 
اقش��ار ضعیف جامعه هستند لذا تسریع در ارائه خدمت 
با رعایت کرامت زیاندی��دگان باید همواره مورد توجه 
مدیران صندوق بوده و همکاران شعب نیز به این مهم 
اهتمام ویژه داشته باش��ند . مدیرعامل صندوق تامین 
خسارتهای بدنی افزود: در همین راستا توسعه اقدامات 
به منظور توجه وی��ژه به موضوع تکریم ارباب رجوع ، 
از جمله اقدام س��ریع صندوق جهت تحصیل مدارک، 
بررسی و چگونگی بروز حادثه به منظور احراز و ایفای 
تعهدات قانونی صندوق توسط کارشناسان خبره باعث 

ایف��ای تعهدات صن��دوق در مدت زمان ه��ای کوتاه 
تر از زمان های مش��ابه در گذش��ته ش��ده است.  وی 
همچنین ارتقاء  سیس��تم ه��ای  نرم افزاری به منظور 

سهولت تشکیل و رسیدگی به پرونده ها ،بررسی ابعاد 
مختلف قانون بیمه شخص ثالث و قوانین بودجه کشور 
و احص��اء موضوعات تحقق نیافت��ه آنها جهت ارائه به 

مقامات ذیص��لاح به منظور پیش بینی تمهیدات لازم 
در اصلاح یا به روز رس��انی قوانین که تضمینی جهت 
ایفای تعهدات قانونی و مس��ئولیت صندوق به عنوان 
ی��ک نهاد اجتماعی حاکمیتی را از جمله موارد مهم در 
اولویت کارهای این صن��دوق اعلام کرد. مدیر عامل 
صندوق تامین خس��ارت ه��ای بدنی، در جلس��ه هم 
اندیش��ی با مدیران، با تاکید بر اهمیت توسعه خدمات 
الکترونی��ک و بهره گیری از دانش ب��ه روز فن آوری 
اطلاع��ات، به اهمیت بیش از پیش وصول مطالبات از 
مقصرین فاق��د بیمه نامه پرداخت و افزود : با توجه به 
اهمال و ش��ائبه تعمد دارندگان وس��ایل نقلیه در عدم 
خرید بیمه نامه شخص ثالث، پیگیری بازیافت خسارت 
های پرداختی از مقصرین فاقد بیمه نامه، یکی از اصلی 
ترین تکالیف قانونی و جدی صندوق است که با توجه 
به ظرفیت های قانونی موجود صندوق می توان نسبت 
به شناس��ایی و توقیف اموال  مقصرین بدهکار حوادث 
رانندگ��ی اقدام و ب��ه تبع آن از تس��ری بیمه گریزی 

دارندگان وسایل نقلیه پیشگیری کرد.

وصولمطالباتوارتقاءبسترهایالکترونیکدردستورکارصندوقتأمین

شبنمشجاعی:رضایتمشتریانچالشهمیشگیبانککارآفریناست
توس��عه کاربرده��ای فن��اوری اطلاعات در 
صنعت بانکداری و ارائه خدمات باکیفیت در 
کوتاه ترین زمان ممکن به مشتریان بر کسی 
پوشیده نیست. امروزه دیگر فناوری اطلاعات 
به عنوان یک ابزار و یا تس��هیل کننده س��ایر 
عملیات و فرآیندهای سازمان تلقی نمی شود، 
بلکه موتور محرکه همه بخش های سازمان 
اس��ت و نق��ش اس��تراتژیک و عملیاتی در 
پیشبرد برنامه های بانک دارد. نظر به اهمیت 

موض��وع در خصوص اقدامات صورت گرفته 
در بخ��ش فناوری اطلاعات، با خانم ش��بنم 
ش��جاعی مش��اور معاون مدیرعامل و مدیر 
پیش��ین فناوری اطلاع��ات بانک گفتگویی 

انجام دادیم که در ادامه می خوانید.
مهم تری�ن دلی�ل ضرورت توج�ه ویژه به  ���

بخش فناوری اطلاعات در بانک ها چیست؟
اهمیت حوزه فناوری بر هیچ کس پوش��یده 
نیس��ت و هم��ه ناگزیر به قدم برداش��تن در 

مس��یر ارتقاء سیس��تم ها و تصمیم گیری بر 
اس��اس تحلیل داده ها هستند. در دنیایی که 
تکنولوژی با سرعت بسیار زیادی درحال توسعه 
و پیشرفت اس��ت در بانکها هم می بایست 
تصمیم ها بر پایه اطلاعات و داده های منتج 
شده از عملکرد واحدها و رفتار مشتریان اخذ 
ش��ود که ناگزیر سرمایه گذاری در این حوزه 
را طلب می نماید.خوش��بختانه نگاه مدیران 
ارشد بانک کارآفرین هم به سمت این حوزه 

معطوف ش��ده و با جدیت ارتقای زیرساختها 
و اصلاح س��امانه ها در دستور کار قرار گرفته 
اس��ت. مهم ترین اقدامات انجام شده در سال 
۱4۰۱ در بخ��ش فناوری اطلاعات را تبیین 
فرمایید. بانک مرکزی در س��ال های اخیر به 
راه اندازی س��امانه های متع��دد نظارتی اقدام 
کرده اس��ت و بی ش��ک تمامی بانک ها هم 
باید ب��ا این جریان هماهنگ باش��ند و البته 
تولید سامانه ها و س��رویس های درخواستی 

حجم کار بسیار زیادی را متوجه بدنه فناوری 
اطلاعات بانک ها کرده است و انجام آن ها در 
مهلت زمانی مشخص شده نیز یکی دیگر از 
دغدغه های بانک هاست که بانک کارآفرین 
هم از این قاعده مس��تثنی نیس��ت. مواردی 
مانند س��امانه احکام قضای��ی )محچک( – 
فازهای تکمیلی صیاد و پیچک – اصلاحات 
مربوط به کد س��یاح و ... از نمونه این موارد 

است که می توان به آن ها اشاره کرد.

اخبار

70درصدفیلمهایصفاکرانبه
»هنروتجربه«میرسند

روح الله س��هرابی مدی��رکل عرض��ه و نمایش 
فیلم های سینمایی بیش از هفتاد درصد فیلم های 
در انتظار اکران را می توان در گروه »هنروتجربه« 
یا در بستر پلتفرم ها به صورت آنلاین اکران کرد. 
روح الله س��هرابی مدی��رکل عرض��ه و نمایش 
فیلم های سینمایی سازمان سینمایی در گفتگو با 
»عصر ایرانیان« درباره سرانجام فیلم های مانده 
در صف اکران گفت: تراکم فیلم های آماده اکران 
موجب نگرانی مدیران س��ازمان سینمایی شده 
است. انبوه فیلم های به جا مانده از دوران کرونا که 
به دلیل تعطیلی سینماها فرصت نمایش عمومی 
پیدا نکرده اند امروز تبدیل به معضلی برای اداره 
کل عرضه و نمایش جه��ت مدیریت عادلانه 
اکران شده اند. تعداد قابل توجهی از این فیلم ها 
را می توان در قالب س��ازوکاری جدید به سمت 
و سوی اکران »هنروتجربه« و یا اکران آنلاین 
هدایت کرد تا ضمن کاستن از تعداد زیاد آثار در 
صف انتظار اکران، به صاحبان آثار نیز کمک کرد 
تا چرخه تولید تا توزیع فیلم خود را کامل کنند و با 
خیال راحت پیگیر ادامه فعالیت های حرفه ای خود 
باشند. وی افزود: بیش از هفتاد درصد فیلم های 
در انتظار اکران را می توان در گروه »هنروتجربه« 
یا در بستر پلتفرم ها به صورت آنلاین اکران کرد 
لذا با توجه به حجم بالای فیلم های اکران نشده 
و از طرف��ی ورود تولیدات جدید به چرخه تولید 
و اکران، بدون تردید آثاری که تا پایان امس��ال 
به طریقی موفق به اکران نشوند در سال آینده 
حتی برای اکران در گروه »هنروتجربه« نیز دچار 

مشکل خواهند بود.

زمانیجامعهبهقدرتمیرسدکه
بهرهاشازقرآنزیادباشد

سی و چهارمین نشس��ت سراسری رؤسای 
ادارات امور قرآنی کشور امروز چهارشنبه ۲6 
مردادماه در س��ازمان دارالقرآن کریم برگزار 
شد. به گزارش خبرنگار مهر، حجت الاسلام 
محمد قمی رئیس سازمان تبلیغات اسلامی 
در سی و چهارمین نشست سراسری رؤسای 
ادارات ام��ور قرآنی کش��ور که در س��ازمان 
دارالق��رآن کریم برگزار ش��د، گفت: قرارگاه 
قرآن��ی که در س��ازمان دارالقرآن می خواهد 
راه اندازی ش��ود اتفاق مهم��ی در امر جهاد 
تبیین اس��ت. جه��اد تبیین نبای��د از فوریت 
بیافتد. مهم این اس��ت ک��ه جامعه از جرعه 
جرعه قرآن بهره مند ش��ود. رئیس سازمان 
تبلیغات اس��لامی گفت: ما باید تلاش کنیم 
ت��ا بهره مندی افراد جامعه از قرآن مضاعف 
شود. زمانی جامعه به قدرت می رسد که بهره 
اش از کتاب آس��مانی قرآن زیاد باش��د. وی 
ادام��ه داد: در امر جه��اد تبیین باید گام های 
مؤثری برداریم و اگر از بابت وظیفه در امور 
قرآن��ی جایگاهی داریم اگ��ر به جهاد تبیین 
بپردازیم مس��ائل دیگرمان نیز پیش خواهد 
رف��ت. قمی با تاکید بر اینکه در مقابل قرآن 
کوتاه��ی کردیم گفت: اگر افراد جامعه لذت 
قرآن را و همان تلاوت های کوتاه را بچشند 
دیگر از این کتاب آسمانی دور نخواهند بود 
و آنچه ضرورت و فوریت جامعه است جهاد 
تبیی��ن بوده و بیش از هر مجموعه و نهادی 
مؤسسات قرآنی هستند که باید در تبیین این 

امر پیشگام باشند. 

منافعپلتفرمهابانظارتساترابهترحفظمیشوداخبار
بی��ژن نوباوه، نماین��ده مجلس درباره مس��ئولیت ص��وت و تصویر فراگیر 
می گوی��د: در موض��وع صوت و تصویر فراگیر اساس��ا در همه کش��ورهای 
پیش��رفته از کش��ورهای اروپایی گرفته همچون انگلیس، فرانسه تا آمریکا 
حتی ژاپن، کره و... بحث حاکمیتی مطرح است. به گزارش گروه فرهنگی 
خبرگزاری دانش��جو؛ موضوع نظارت بر رسانه های صوتی و تصویری نقل 
حرف دیروز و امروز نیس��ت و تاکنون ش��اهد نظرات متفاوتی در این حوزه 
بوده ایم. اما نکته قابل تامل این اس��ت ک��ه نظارت بر محتوای آثار عرضه 
ش��ده در ش��بکه نمایش خانگی مدت هاس��ت به موضوعی مهم در عرصه 
فرهنگ تبدیل ش��ده؛ زیرا برخی خانواده ها از این موضوع نگران هس��تند 
که چرا محتوای بس��یاری آثار در پلتفرم ها ضعیف اس��ت و قابل تماش��ا در 
کنار اعضای خانواده نیس��ت. اکنون مطالبه خانواده ها این است که سازمان 
صداوس��یما روی این موضوع نظارت داشته باشد تا شاهد محتوای نامناسب 
در ش��بکه های نمایش خانگی نباش��ند. به همین منظور س��اترا که سازمان 
تنظیم مقررات رس��انه های صوت و تصویر فراگیر در فضای مجازی است، 
باید وارد عمل ش��ود تا به این موضوع رسیدگی کند با این که این موضوع 
در قانون به آش��کارا اشاره ش��ده اما در روزهای اخیر شاهد اظهارنظرهای 
عجیبی بودیم، به گونه ای که موجب ش��ناخته ش��دن عملکرد فرافکنان در 
این موردش��د. به همین دلیل این موضوع را با بیژن نوباوه، نماینده مجلس 
در میان گذاشتیم که در ذیل می خوانید. بیژن نوباوه، نماینده مجلس درباره 
مسئولیت صوت و تصویر فراگیر می گوید: در موضوع صوت و تصویر فراگیر 
اساس��ا در همه کشورهای پیشرفته از کش��ورهای اروپایی گرفته همچون 
انگلیس، فرانسه تا آمریکا حتی ژاپن، کره و... بحث حاکمیتی مطرح است. 
یعنی حاکمیت مس��ئولیت آن را به عهده می گیرد و با یک دس��تورالعمل و 
یک فرمول با آن برخورد می کند. مثلا در کشور آمریکا، سازمانی که به کل 
این امور رس��یدگی می کند اف سی سی، یعنی بالاترین قدرت. در واقع همه 
مسائل ارتباطی آن جامعه توسط یک مرجع هدف گذاری می شود و نه چند 
مرجع و همان یک مرجع، سازمان تنظیم مقررات دارد که بخشی از آن به 
رسانه های مجازی می رسد، یک بخش به رادیو و تلویزیون های خصوصی 
و دولتی می رسد، یک بخش به صوت تصویر خانگی می رسد اما همه اینها 
در یک س��ازمان خلاصه می شود و این طور نیس��ت هر وزارتخانه ای نهاد 

جدا داشته باشد و بر این اساس بیاید قانونگذاری کند.
سیاست گذاری واحد ���

وی ادامه می دهد: قطعا چیزی که قانونی و منطقی است، باید تحت نظارت 
یک س��ازمان در کشور انجام شود و سیاست ها باید یکی باشد. این مغایر با 
تشکیل کمیته تنظیم مقررات در این سازمان نیست. مثل سایر کشورها که 
کمیته تنظیم مقررات، تقسیم مسئولیت کند به سازمان ها و نهادهای دیگر. 
بنابراین بخش��ی از مسئولیت را به یک سازمان می سپارد و بخشی دیگر را 
به س��ازمانی دیگر، اما سیاس��تگذار یکی است. در حکم رهبر معظم انقلاب 
مس��ئولیت صوت تصویر فراگیر، با س��ازمان صدا وسیماست. اینجا سازمان 
صداوسیما مثل س��ایر کشورها به عنوان س��ازمان مرکزی رسانه ای است. 
قبلا هم در قانون اساسی رادیو و تلویزیون عنوان شده است؛ اما با توسعه ای 
که بخش های رس��انه ای کشور پیدا کرده اینجا سازمان صداوسیما، سازمان 
مرکزی به حس��اب می آید که می تواند صوت و تصوی��ر فراگیر را مدیریت 
کند. این نماینده مجلس عنوان می کند: حرف هایی که الان س��ازمان های 
دیگر می زنند از جمله وزات ارش��اد، از آن باب است که قبلا این موضوع در 
وزارت ارش��اد متمرکز بوده، یعن��ی ویدئوهای خانگی بود و وی او دی ها نبود 
اما متاسفانه سابقه خوبی هم ندارد و نارضایتی بسیار بود. الان وزارت ارشاد 
می گوید ما می توانیم این را مدیریت کنیم. ما پیشنهاد کردیم مدیریت کلی 

این اقدامات باید زیر نظر س��ازمان صداوسیما باشد و صداوسیما می تواند در 
این حوزه تقسیم وظیفه کند. یعنی بخش سینمایی را وزارت ارشاد به راحتی 
به عهده بگیرد، زیرا س��ازمان س��ینمایی و معاونت سینمایی دارد و می تواند 
بخش های تولیدات سینمایی را ارشاد انجام بدهد. از سوی در این حوزه هم 
مقررات و آیین نامه دارد اما در بخش سریال ها نیاز به سیاست گذاری سنگین 
است؛ زیرا اگر نظارت نباشد، خطرناک است و خیلی لجام گسیخته می شود.

��� سریال ها و برنامه های برخط زیر نظر ساترا
نوب��اوه در ادام��ه تاکید می کند: بحثی که وزارت ارش��اد مدعی آن اس��ت، 
تولید بخش فیلم های س��ینمایی اس��ت، به همین دلیل ارش��اد می تواند در 
محتوای فیلم های س��ینمایی نظارت کند و تولید فیلم های س��ینمایی زیر 
نظر ارش��اد باشد؛ اما تولید سریال ها و برنامه های برخط باید زیر نظر ساترا 
باش��د که سازمان تنظیم مقررات رس��انه های صوت و تصویر فراگیر است. 
صلاح کشور بر این است و این موضوع به راحتی قابل رفع است. بنابراین 
اختلافی بین وزارت ارش��اد و صداو سیما وجود ندارد، بلکه رسانه ها هستند 
که این موضوع را بزرگ می کنند، زیرا منافع ش��ان این است که این گونه 
عم��ل کنند. در حالی که ما باید سیاس��ت گذاری واحد داشته باش��یم. اتفاقا 
ای��ن موضوع خیلی به نفع وی او دی هاس��ت؛ زیرا همیش��ه سیاس��ت های 
دوگانه آزاردهنده اس��ت. باید یک سیاس��ت واحد برای تولید س��ریال های 

نمایش خانگی وجود داشته  باشد .
برخی به دلایلی حرف بقیه را می زنند ���

بیژن نوباوه، نماینده مجلس در پاس��خ به این س��وال که برخی نمایندگان 
اظهارنظره��ای عجیب و غریب در حوزه فرهن��گ دارند، توضیح می دهد: 
برخی نمایندگان بعضی حرف ها را می زنند. بر اساس قانون اساسی نماینده 
می تواند اظهار نظر کند اما در مجلس ش��ورای اسلامی این طور نیست هر 
نماینده ای در هر کمیسیونی که هست در قانونگذاری موضوعی که به آن 
مربوط نیست، دخالت کند. بحث صوت و تصویر وظیفه کمیسیون فرهنگی 
مجلس است. حال کس��انی هم می خواهند نظراتش را در قالب کمیسیون 
فرهنگی مطرح کنند یا برخی ها به دلایلی حرف دیگران را می زنند و حرف 
خودش��ان نیس��ت و در این حوزه فرافکنی می کنند یا برعکس حرف ها را 

منتشر می کنند.

نایبرئیسکمیسیونفرهنگیمجلس؛
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روزنامه صبح ايران

روزنامه فرهنگي،اقتصادی،اجتماعي،ورزشي، سياسي
صاحب امتياز: موسسه انتشاراتي عصر ايرانيان

مديرمسئول: بيژن نوباوه وطن

شیخ»محمدغزالي«کهبود؟
شیخ محمد غزالي، روحاني مسلمان و مصلح بزرگ 
مصري، در س��ال ۱۹۱۷م در مصر به دنیا آمد.وي 
در ده س��الگي موفق به حفظ کل قرآن مجید شد 
و وارد الازهر گردید.ش��یخ محم��د غزالي در ۲4 
س��الگي از دانش��کده وعظ و تبلیغ فارغ التحصیل 
ش��د و با اخذ اجاره دعوت و ارش��اد و تدریس، به 
اصلاح گ��ري و خرافه زدای��ی پرداخت.وي پس از 
چندي، با عزیمت به کشور الجزایر، سالیاني چند، 
ریاست شوراي معارف اسلامي یکي از دانشگاه هاي 
آن کش��ور را برعهده گرفت و درس هاي پررونقي 
را در این مکان در مقاطع عالي ارائه داد.همچنین 
درس هاي تفسیر موضوعي قرآنِ شیخ غزالي که 
از تلویزی��ون الجزایر پخش مي گردید، مورد توجه 
خاص و عام ق��رار مي گرفت.غزال��ي بیش از هر 
چی��ز به تحولي فرهنگي در جهان اس��لام معتقد 
بود و به رغم س��ابقه اي روشن و فعال در مبارزات 
سیاسي، چش��م امید خویش را بر رفع نقیصه هاي 
درون��ي در معرفت حقایق دوخته ب��ود.وي بر آن 
بود که ب��دون تدارک اندیش��ه و فرهنگي پویا و 
 اس��لامي، نمي توان در برابر تهاجم سیاسي جهان

 استکباري ایستاد.

افتتاحيه پنجمين همايش آزادگان موصل 2 عکس: تسنيممشاهير
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حجت الاسلام والمسلمین موس��وی مطلق: بسم الله 
الرحمن الرحیم وَ أسَْ��بغِْ عَلیَهِ فِ��ی النَّفَقَةِ و درآمدش را 

فراوان نم��ا ملت و دولت فقیر حتما ذلیل و شکس��ت 
خورده اس��ت ؛دو نکته در موضوع درآم��د ومال دارای 
اهمیت اس��ت : یکم :نگاه دین به م��ال و ثروت؛ دوم: 
جمع بین روایاتی که مال را رد کرده و روایاتی که مدح 
کرده اس��ت. نگاه دین به درآمد وکسب مال از زوایای 
مختلف بس��یار است از جمله عبارت است از: ۱.کشتزار 
ب��ودن؛ المالُ والبَنونَ حَرثُ الدّنیا و العَملُ الصّالحُِ حَرثُ 
الآخِ��رَةِ و قد یَجَمَعهُما الُله لَِقوامٍ. م��ال و اولاد بذر و 
کش��تزار دنیا است و عمل صالح کشتزار آخرت است و 
گاه می ش��ود خداوند این دو را با هم جمع می کند و به 

مردمی )شایس��ته و سعادتمند( عطا می فرماید. )تفسیر 
صافی قدیم، ص 4۷۹( ۲. مددکار برای آخرت؛ »پیامبر 
گرامی اس��لام صلی الله علیه و آله و سلم«: نعَِم العَونُ 
علی تقوی اللهِ، الَمالُ. مال و دارایی انس��ان را به تقوی 
و پرهیزکاری یاری می  نماید و به راس��تی که چه خوب 
معین و نیکو یاوری اس��ت. )مواع��ظ عددّیه، ص ۱۹( 
۳.نعمت الهی؛ »پیامبر گرامی اس��لام صلی الله علیه و 
آله و سلم«: إنَّ مِنَ النِّعَمِ سَعَةُ المالِ و أفضلُ مِن سَعَةِ 
ةُ البَدَنِ و افَضَلُ مِن صِحّةِ البَدَنِ تقَویَ القَلبِ.  المالِ صِحَّ
یکی از نعمت های الهی وسعت مالی است، و از وسعت 

مالی بالاتر، سلامتی بدن و از سلامتی بدن بالاتر تقوای 
دل و پرهیزگاری است. )مواعظ  عددیه، ص ۲( در بین 
روایات متعدد در مذمت مال و ثروت  روایاتی را میبینیم 
که  کس��ب مال و ثروت را با شروطی ممدوح دانسته و 
تش��ویق نموده اند از جمله آن شروط : ۱.پرداخت حق 
خدا و رسول و امام و فقرا؛ ۲.دل نبستن به آن؛ ۳.انفاق؛ 
4.قناعت؛ 5.نداشتن ادعای مالکیت؛ 6.پرهیز از اسراف ؛ 
۷.پرهیز از خلق وخوی اشرافیت؛ ۸.کسب از راه حلال 
؛ ۹.تضییع نکردن حقوق دیگران؛ ۱۰.چشم نداشتن به 

مال دیگران؛ ۱۱.قطع حرص وطمع؛
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دانشنامه

محققاندنیاادعاي2نوعویروسکرونارازیرسوالبردند
عصرایرانیان-گروه علمي: در حالي که ویروس کرونا در جاي جاي جهان ش��یوع پیدا کرده اس��ت و علاوه بر 
بهداشت بر اقتصاد جهاني و معیشت مردم نیز تاثیر گذاشته است، مطالعات بر روي این ویروس در کشورهاي 
مختلف در جریان است.در همین حال تحقیقي درباره وجود ۲ نوع ویروس کرونا در جهان جنجال زیادي به 
پا کرد.اکنون محققان ادعا مي کنند پژوهش مذکور اشتباه است و نتایج آن معتبر نیست.تحقیق جدید دیگري 
هم نشان مي دهد ممکن است فردي به ویروس کرونا مبتلا باشد و تا 5 روز هیچ علائمي در او ظاهر نشود.

به گزارش مهر، هفته گذش��ته نتایج پژوهش گروهي از محققان چیني سروصداي زیادي به پا کرد.طبق این 
پژوهش ویروس کروناي جدید داراي دو ش��اخه مجزاي اس و ال اس��ت که یکي از آنها سخت تر از دیگري 
اس��ت و همچنی��ن احتمال دارد برخي اف��راد به هر دو گونه این ویروس مبتلا ش��وند.این تحقیق با توجه به 
۱۰۳ نمونه انجام شده بود.در این گزارش اشاره شده بود دو نوع ویروس کرونا افراد را مبتلا مي کند و بیشتر 
مردم مبتلا به نمونه سخت و تهاجمي ویروس کرونا شده اند.طبق تحقیق ۷۰ درصد مردم به نوع تهاجمي این 
ویروس مبتلا ش��ده اند.همچنین از آنجا که این ویروس جهش مي یابد، بنابراین ردیابي و درمان آن سخت تر 
اس��ت و احتمال دارد بیماراني که بهبود یافته اند دوباره به ویروس کرونا مبتلا شوند.محققان هشدار دادند در 
این پژوهش مشخص شد جهش هاي ژنتیک فقط در بخش کوچکي از اطلاعات وجود داشته است.بنابراین 
تحقیقات بیشتري باید انجام شود.همچنین یک محقق دیگر نیز معتقد است هنگامي که ویروس از حیوان به 
انسان منتقل مي شود، تغییر در آن یک امر نرمال است.اما اکنون به نظر مي رسد برخي کارشناسان نتایج این 
تحقیق را قبول ندارند.به نوشته شبکه خبري abc استرالیا، ویروس ها به طور مداوم در حال جهش هستند.

در حقیقت این جهش ها چنان سریع هستند که دانشمندان مي توانند با استفاده از آنها مبتلایان به ویروس در 
نقاط مختلف جهان را ردیابي کنند.اما محققان تحقیق چیني ادعا کرده اند دو گونه این ویروس چنان متمایز 
هس��تند که مي توان آنها را دو ش��اخه نامید.این درحالي است که برخي کارشناسان این حوزه معتقدند ادعاي 
محققان چیني درباره کش��ف دو گونه از ویروس مربوط به جهش آن و همچنین اش��تباه در اطلاعات مورد 
اس��تفاده در این پژوهش است.یان مکي ویروس شناس دانشگاه کویینزلند استرالیا در این باره مي گوید: این 
تحقیق داراي مش��کلاتي بنیادین ازجمله چالش هایي در برخي اطلاعات مورد استفاده است.تمایز در دو نوع 
ویروس به دلیل اشتباه توالي بندي است.به گفته مکي الگوهاي شناسایي شده در پژوهش محققان چیني در 
حقیقت تغییري نرمال در ویروس اس��ت.او در این باره مي افزاید: این دو نوع ویروس تقریباً یکس��ان هستند.
تحقیق مذکور واقعاً ضعیف است.اسکار مک لین از دانشگاه گلاسگو نیز در این باره مي گوید: از آنجا که این 
ویروس کرونا تازه اس��ت، حجم اطلاعات درباره آن نیز بسیار اندک است.دو ادعاي اصلي که در این تحقیق 
مطرح ش��ده براس��اس درک نادرست و تعبیر اش��تباه از داده هاي ویروس  SARS-CoV-۲به دست آمده 
است.تحلیل اطلاعات نیز با محدودیت هاي متدولوژي انجام شده است.از سوي دیگر نشریه »ال اي تایمز« در 
این باره مي نویسد: مولفان این تحقیق اعتراف مي کنند که نتیجه گیري آنها براساس نمونه کوچکي از داده ها 
درباره ویروس انجام شده است.دو نوع ویروسي که در این تحقیق به آنها اشاره شده باید در نمونه هاي دیگر 
نیز رصد شوند و تمایزهاي ژنتیک آنها نیز باید با گزارش پزشکان و یادداشت هاي اپیدمولوژیکي مقایسه شود.

مایک رایان یکي از مقامات س��ازمان جهاني بهداش��ت در این باره مي گوید: این دو نوع ویروس تفاوت هایي 
دارند اما در اصل یکس��ان هس��تند.همه اینها در حالي است که برخي محققان خواستار سلب اعتبار از تحقیق 
چیني ها شدند.در همین حال تحقیقي جدید نشان مي دهد دوره نهفتگي ابتلا به ویروس کرونا 5 روزه است.
به عبارت دیگر نشانه هاي ابتلاي فرد 5 روز پس از قرار گرفتن او در معرض ویروس ظهور مي کند.یافته هاي 
تحقیق جدید درباره دوره نهفتگي این بیماري با تخمین هاي پیشین مقامات بهداشت عمومي آمریکا همخواني 
دارد.همچنین یافته هاي این تحقیق نشان مي دهد ۱4 روز قرنطینه براي شناسایي افرادي که به ویروس مبتلا 
ش��ده اند، کافي است.»جاستین لس��ر« یکي از مولفان این تحقیق و استادیار دانشگاه جان هاپکینز مي گوید: 
طول دوره نهفتگي ویروس به ما نشان مي دهد مدت زمان مناسب براي قرنطینه چقدر است.همچنین تحقیق 
لسر که در ژورنالAnnals of Internal Medicine منتشر شده، نشان مي دهد رصد علائم ابتلا به 
ویروس مانند کنترل دماي بدن در فرودگاه احتمالا روش دقیقي براي شناسایي افراد مبتلا به ویروس نیست.
لسر در این باره مي افزاید: اگر فردي در دوره نهفتگي باشد، بدون رصد هیچ علائمي مي تواند وارد کشور شود.
از آنجا که این تحقیق در مراحل اولیه شیوع ویروس کرونا انجام شده، گستردگي ویروس در سطح جامعه فقط 
به ایالت ووهان چین مربوط بوده اس��ت.این امر به محققان کمک کرد تا مدت زمان قرار گرفتن در معرض 
ویروس کرونا را با تعیین دقیق زماني که فرد در ایالت ووهان بوده بررسي کنند.با مقایسه زمان سفر به ووهان 
و ظهور نشانه هاي بیماري، محققان توانستند مدت زمان نهفتگي را تخمین بزنند که حدود 5 روز است و به 

ندرت به بیش از ۱۲ روز مي رسد.

ش�هره حقی- روزنامه اس�کناس؛ به گ��زارش روابط 
عمومی ش��رکت معدنی و صنعتی چادرملو در مراسم معارفه 
علی عطایی مدیر باش��گاه ورزشی  شرکت معدنی و صنعتی 
چادرملو که صبح امروز در س��الن اجتماعات این ش��رکت با 
حضور معاونان و مدیران برگزار شد . مهندس طاهر زاده مدیر 
عامل شرکت معدنی و صنعتی چادرملو با اشاره به نو پا بودن 
باشگاه ورزشی چادرملو گفت : برآنیم تا با اراده ای قوی گامی 
مس��تحکم در جهت ارتقای سطح ورزش بالاخص در استان 
یزد برداریم . وی تاکید کرد : یکی از اهداف اصلی این باشگاه 
باید تلاش در جهت ایجاد کانون پرورش استعدادها و تجلی و 
شکوفایی ظرفیت های نهفته جوانان  و نوجوانان استان همراه 
با تعمیم فرهنگ ورزش باشد .   مدیر عامل چادرملو تصریح 
کرد : لازمه نیل به این اهداف، ایجاد بستر های مناسب در حد 
بالاترین  استاندارد ها  برای رشد و توسعه پایدار  و ایجاد زیر 

س��اختاهای مناسب است تا بتوان زمینه رشد و تعالی استعداد 
ها در تمامی رشته های ورزش منطقه را ارتقاء بخشیم . وی 
با بیان اینکه : حمایت از ورزش به نوعی سرمایه گذاری برای 
تربیت نس��لی پویا و جامعه ای با نشاط  است که آنرا تکلیف 
خود م��ی دانیم و برای تحقق آن در حد توان و ظرفیت خود 
تلاش خواهیم نمود تصریح کرد : در حال حاضر کاستی هایی 
در زیر س��اخت های ورزش حرفه ای  شهرس��تان  اردکان و 
اس��تان یزد وجود دارد که در صدد بهسازی  و ساخت اماکن 
مناس��ب هستیم  اما تا به ثمر رسیدن این اقدامات از ظرفیت 
های موجود کشور برای آمادگی لازم در جهت حضور قدرتمند 
و در شأن مردم شریف و علاقمندان ورزش شهرستان اردکان 
و اس��تان یزد و نام چادرملو ، در رقابت های ورزشی کشور و 
بی��ن المللی بهره خواهیم برد .  بر اس��اس همین گزارش در 
ادامه این مراس��م علی عطایی مدیر باشگاه ورزشی چادرملو 

ضمن تش��کر از اعتماد هیات مدیره و مدی��ر عامل چادرملو 
به ایش��ان برای هدایت این باش��گاه گفت : با همه تجربه و 
توان تلاش خواهیم کرد علاوه بر گس��ترش و احیای ورزش 
شهرستان اردکان و استان یزد با حرکت در مسیر استعداد یابی 
و توس��عه زیر ساختها ، زمینه های تقویت ورزش کارگری را 
نیز ارتقا بخشیم .  گفتنی است عطایی تا پیش از این انتصاب، 

معاون باشگاه پرسپولیس بود.

مدیرعامل بورس کالای ایران در آیین افتتاح عرضه خودرو 
در ب��ورس کالا گفت: خودرو، رک��ورد صدور کد معاملاتی در 
بورس کالا را شکس��ت. این درحالی اس��ت که به گفته حامد 
س��لطانی نژاد ۲6 هزار کد معاملاتی در روز نخس��ت عرضه 
خودرو در بورس کالا صادر ش��د. ب��ه گزارش کالاخبر ، حامد 
سلطانی نژاد، مدیر عامل بورس کالای ایران در مراسم عرضه 
خ��ودرو در بورس کالا گفت: امروز را برای رفع س��ایه ش��وم 
دلالی و توزیع رانت در صنعت خودروس��ازی کشور جشن می 
گیریم و از زحمات ریاست س��ازمان بورس و اوراق بهادار که 
پیگیری مطالبات س��هامداران و پیگیر اصلی عرضه خودرو در 
بورس کالای ایران از ابتدای استقرار در سازمان بورس بودند، 
تشکر می کنیم.  وی همچنین گفت: حضور قائم مقام معاونت 
اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم قوه قضاییه در این مراسم 
نیز در راس��تای حمایتی است که قوه قضاییه در دوره ریاست 
آیت الله اژه ای برای ایجاد شفافیت در بازارهای مالی و کالایی 
پیگیری می کنند و دغدغه آنها برای استقرار شفافیت در بازارها 
اس��ت که به نظر می رسد همکاری ها می تواند تداوم داشته 
باشد.  مدیر عامل بورس کالای ایران به جایگاه فعلی بورس 
کالا اشاره و گفت: ارزش معاملات بورس کالا در سال ۱4۰۰ 
به 665 همت رس��ید که این رقم نسبت به همه ادوار فعالیت 

بورس کالا رقم بی سابقه ای است. وی ادامه داد: به طوری که 
بورس کالا در حال حاضر ۱۰ درصد جی دی پی را تشکیل می 
دهد و رش��د ۹۰ درصدی را در ارزش معاملات در سال ۱4۰۰ 
نس��بت به سال ۹۹ شاهد بوده است و به لحاظ حجمی نیز با  
وورد سیمان و مابقی محصول های زنجیره فولاد شاهد معامله 
۷6 میلیون تن محصول در سال ۱4۰۰ بودیم که این عدد ۱4 
درصد حمل بار جاده ای در کل کش��ور است که این رشد ها 
نش��ان میدهد، افق آینده بازارهای کالایی به سمت شفافیت 
بیش��تر در حال حرکت اس��ت. وی عنوان کرد: در سال ۱4۰۱ 
نیز تاکنون ارزش معاملات به نس��بت سال گذشته ۷5 درصد 
و حجم معاملات ۱6۲ درصد رش��د کرده اس��ت. همچنین در 
بازار مالی مبتنی بر کالا نیز شاهد رشدهای خیره کننده ۱۸۸۰ 
درصدی اختیار معامله ۱۸ درصدی گواهی س��پرده کالایی و 
رشد 56۰ درصدی صندوق های کالایی بودیم. بورس کالا در 
راستای رسالت خود که شفافیت سازی بازار کالاهای واسطه 
ای بوده توانس��ته تمامی کالاهای پرحجم واسطه ای اعم از 
زنجیره فولاد، زنجیره پتروشیمی، پالایشی و سیمان را توانسته 
پذیرش کند و فقط محصول های کشاورزی باقی مانده است 
ک��ه این ظرفی��ت را دارد و اگر قیمت گذاری دس��توری از آن 
برداشته شود می تواند در بورس کالا عرضه شود. وی عنوان 

کرد: به نظر می رس��د که در ح��وزه کالاهای نهایی هم باید 
ایف��ای نقش کنیم و با مطالباتی هم که اخیرا مطرح ش��ده از 
جمله عرضه خودرو به س��مت کالای نهایی حرکت می کنیم 
زیرا بعضا انتقاد می شود که بورس های کالایی محل عرضه 
کالاهای واس��طه ای است و چرا کالاهایی که مصرف کننده 
نهایی دارد در بورس کالا عرضه می ش��ود؟ باید گفت، چون 
ب��ورس های کالایی در دنیا نیز محل عرضه کالاهای نهایی 
هستند ضمن اینکه برای حذف رانت و عدم تقارن اطلاعاتی 
و استقرار سیستم های مبتنی بر حراج باید از ساز وکار بورس 
اس��تفاده کنیم و اگر کشور های پیش��رفته از سازوکار بورس 
استفاده نکنند، ساز و کار دیگری مشابه بورس های کالا و  با 
ایجاد سیستم های عدم وجود رانت و تقارن اطلاعاتی و مبتنی 

بر عرضه و تقاضا مستقر کردند.

باتمامتواندرجهتبسترسازیوتوسعهورزشتلاشمیکنیم

خودرو،رکوردصدورکدمعاملاتیدربورسکالاراشکست

مدیرعاملچادرملو:

گروه مپنا در کلان مناقصه پروژه های احداث نیروگاه های 
خورش��یدی با ظرفیت مجموع چهار هزار مگاوات برای 
س��اختگاه های بالاتر از ۱۰ مگاوات، ب��ه عنوان یکی از 

برندگان س��بدهای گش��ایش شده، اعلام ش��د.  پس از 
تأیی��د صلاحیت گ��روه مپنا در فرآین��د ارزیابی مناقصه 
پروژه احداث نیروگاه های خورشیدی با ظرفیت مجموع 
چهار ه��زار مگاوات در خرداد ماه س��ال جاری به روش 
س��رمایه گذاری، هم اکن��ون و در پای��ان فرآیند مناقصه 
مزبور، گ��روه مپنا به عنوان برنده مناقصه در پنج س��بد 
منتخب اعلام شد. ظرفیت مجموع سبدهای برنده شده 
مپن��ا، 4۳۰ مگاوات )۳۰ درص��د از ظرفیت کل برندگان 
س��بدهای تعیین تکلیف شده به ظرفیت ۱4۳4 مگاوات( 

است.  طبق برنامه ریزی ساتبا، برگزار کننده مناقصه، این 
نیروگاه ها بر اساس آیین نامه اجرایی ماده ۱۲ قانون رفع 
موانع تولید رقابت پذیر و ارتقای نظام مالی کشور و با توجه 
به مصوبه ش��ورای اقتصاد و نیز قوانین و مقررات جاری 
کشور و در راستای تشویق بخش خصوصی و غیردولتی 
به سرمایه گذاری و مش��ارکت در فعالیت های اقتصادی 
کشور، به بخش خصوصی، واگذار خواهد شد. گروه مپنا 
پیش از این نیروگاه های خورشیدی دو مگاواتی کهک و 

۱۰ مگاواتی یزد را احداث و بهره برداری کرده است.

گروهمپنابرندهمناقصهاحداثنیروگاههایخورشیدیباظرفیت430مگاوات


